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INTRODUCERE 

Dorim să-l mu�ţumim lui Dumnezeu din inimă pentru că ne-a lăsat această epis
tolă uimitoare. Iţi mulţumim, Doamne, că ne-ai dăruit această epistolă glorioasă. 
Îi mulţumim Domnului şi pentru apostolul Pavel, prin care am primit această 
carte. Îi suntem datori lui Pavel, iar atunci când vom ajunge acasă în ceruri, 
desigur că vom dori să ne întâlnim mai întâi cu Domnul Isus, iar apoi poate că 
am dori să-l întrebăm pe lona cum s-a simţit în pântecele peştelui. Cât despre 
mine, cred că îl voi căuta mai întâi pe Pavel, care a adus până în Europa 
Evanghelia, prin care am primit mântuirea, şi aş dori să-i adresez şi cuvântul 
meu de mulţumire. 

Aş dori să-i spun: ,,Îţi mulţumesc, Pavele, pentru curajul cu care ai călătorit 
atât de mult şi pentrn faptul că nu te-ai mulţumit să păstrezi Evanghelia numai 
pentru tine. Îţi mulţumesc pentru planul tău minunat de a acoperi toată Europa 
cu Evanghelia, pentru tot ce ai îndurat pentru mine, pentru că ai acceptat să fii 
lovit cu pietre, să fii întemniţat şi de două ori ai fost aproape înecat în mare. 
Acestea le-ai îndurat şi pentru mine, ca Evanghelia să ajungă până la mine. Şi 
îţi mulţumesc, Pavele, pentru tot ce ai scris. Ştiu că nu ţi-a fost uşor să scrii. 
Uneori ai scris în închisoare, unde era foarte frig, aveai lanţuri la mâini şi nici 
nu vedeai prea bine. Îţi mulţumesc, Pavele, că ceea ce ai scris tu a revoluţionat 
Europa. Îţi mulţumesc că nu ne-ai spus doar poveşti, ci ne-ai învăţat să-L iubim 
pe Domnul Dumnezeul nostru din toată inima noastră. Pavele, tu ne-ai făcut să 
ne gândim la ceea ce ai scris." 

Epistola către Galateni ne prezintă extraordinara preocupare a lui Dumnezeu 
pentru noi oamenii, în ceea ce priveşte mântuirea şi libertatea noastră. Epistola 
către Galateni se remarcă prin tratarea subiectului despre libertatea creştinului 
(Galateni 4:3 1-5: I). În primul rând, Dumnezeu e preocupat de libertatea noas
tră, pe care ne-a dat-o prin Isus Hristos, Domnul nostru. În al doilea rând, 
Dumnezeu doreşte să nu ajungem din nou sub jugul robiei. 

Aceste cuvinte ne amintesc de experienţa poporului Israel. Israeliţii se aflau 
în Egipt, iar Dumnezeu a auzit gemetele şi strigătele lor datorate jugului greu al 
robiei şi al tiraniei lui Faraon. Erau robiţi de păcatele lor. Israeliţii din Egipt 
meritau pedeapsa lui Dumnezeu, la fel ca şi egiptenii. În noaptea când a venit 
Îngerul nimicitor în Egipt, primii născuţi ai copiilor lui Israel ar fi fost nimiciţi 
dacă nu s-ar fi îngrijit Dumnezeu să le dea un miel de Paşte. Evreii şi-au uns 
uşiorii uşii cu sângele mielului junghiat, care i-a scăpat de mânia lui Dumnezeu şi 
de sub jugul robiei şi al păcatului. 
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Prin puterea lui Dumnezeu, au fost scăpaţi de sub tirania lui Faraon şi au 
ieşit din Egipt. Apoi au pornit călătoria spre ţara promisă. După un timp, lui 
Faraon i-a părnt rău că i-a lăsat pe copiii lui Israel ă plece din ţară şi a încer
cat să-i aducă înapoi în robie. Într-o zi israeliţii au privit înapoi cu groază şi au 
văzut armata lui Faraon care venea după ei ca să-i reîntoarcă sub jugul robiei. 
S-au uitat îngroziţi la Moise şi s-au certat cu el. ,Ce te-a apucat să ne eliberezi 
din robia Egiptului?' În imaginaţia lor, privind cum se apropia oastea lui 
Faraon, se şi vedeau din nou sub robia egipteană. Dumnezeu a fost Cel care i-a 
liniştit în panica lor. El era Cel care i-a scos din Egipt şi nu putea să-l lase pe 
Faraon să-i ducă înapoi în robie, astfel că Moise le-a spus israeliţilor: ,,Nu va 
trebui să luptaţi voi împotriva lor; Domnul va lupta pentru voi şi nu veţi mai 
intra iarăşi sub jugul robiei:' 

Acelaşi lucru se întâmplă şi în Epistola către Galateni. Credincioşii din 
Galatia au auzit Evanghelia şi au fost eliberaţi. Dumnezeu i-a eliberat de sub 
puterea întunericului, i-a strămutat în împărăţia Fiului Său preaiubit şi le-a dat 
libenate: ,,Hristos ne-a izbăvit ca să fim slobozi." 

Dar în Galatia au venit anumiţi învăţători care doreau să-i ducă pe credin
cioşi înapoi în robie. Însă nici de data aceasta, Dumnezeu nu a stat nepăsător şi 
nu a îngăduit ca credincioşii să fie duşi din nou în robia din care au fost smulşi. 
Acesta este de fapt subiectul Epistolei către Galateni: Dumnezeu doreşte să-i 
înveţe pe oameni să nu mai ajungă din nou sub jugul robiei. Dacă ne place liber
tatea pe care o avem în Hristos, atunci să-l mulţumim lui Dumnezeu pentru 
această epistolă glorioasă care a fost scrisă cu scopul de a ne păzi să nu cădem 
iarăşi sub jugul robiei. 

Care era jugul pe care învăţătorii falşi doreau să-l impună galatenilor? Se 
vehicula doctrina aceasta: este foarte frumos să crezi în Hristos şi să capeţi 
mântuirea, dar ca să fii mântuit pe deplin, trebuie să fii tăiat împrejur şi să 
păstrezi Legea lui Moise (Fapte I 5). În ce priveşte această învăţătură falsă, 
Pavel şi Barnaba s-au suit la Ierusalim ca să se consulte cu ceilalţi apostoli şi 
prezbiteri ai Bisericii primare şi să hotărască ce era într-adevăr Evanghelia. 
Pavel nu avea nici o îndoială cu privire la Evanghelia propovăduită, dar învăţă
torii falşi spuneau că cei de la Ierusalim nu erau de acord nici cu Pavel şi nici 
cu Evanghelia propovăduită de el. Astfel, s-au hotărât să meargă la Ierusalim. 
Acolo s-au adunat cu toţi ca să hotărască într-adevăr ce este Evanghelia. 

Fapte 15: l, 5 prezintă învăţătura falsă predicată de învăţători falşi. Lucrul 
uimitor (v.5) era că unii dintre farisei crezuseră şi propovăduiau această învăţă
tură falsă. Din punct de vedere istoric, iată cum s-a întâmplat: primii care au 
crezut Evanghelia erau iudei şi după obiceiul lui Moise, toţi bărbaţii erau tăiaţi 
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împrejur. După ce au auzit Evanghelia, au crezut că Isus Hristos este Mesia şi 
astfel şi-au pus încrederea în Hristos. Dar nu cred că s-au gândit la legătura din
tre mântuirea primită prin Hristos, ţinerea Legii şi tăierea împrejur, deoarece ei 
erau deja tăiaţi împrejur, deci pentru ei era totul normal. Apoi Evanghelia a 
ajuns şi la neamuri, care nu erau tăiate împrejur. Neamurile şi-au pus încrederea 
în Domnul, care i-a botezat cu Duhul Sfânt, deşi n-au avut parte de tăierea 
împrejur. Astfel, au început să se ridice întrebări, iar evreii s-au gândit că nea
murile ar trebui tăiate împrejur ca să poată fi mântuite. Oare atunci când au 
crezut în Domnul Isus nu au fost mântuiţi? Oare nu au fost botezaţi cu Duhul 
Sf'ant? Dar s-au gândit că, sigur trebuie să fii tăiat împrejur ca să poţi fi mântuit. 
Astfel s-a ajuns la această mare dispută în Biserică. 

Pretutindeni unde Pavel predica Evanghelia la neamuri, le spunea că mân
tuirea este prin credinţa în Hristos. Dar după Pavel, veneau învăţătorii falşi, care 
spuneau că credinţa în Hristos nu era îndeajuns. Dacă vrei să fii într-adevăr 
mântuit sau dacă vrei să continui să fii mântuit trebuie să respecţi Legea lui 
Moise şi să fii tăiat împrejur. Acum, liderii Bisericii primare trebuiau să ia o 
hotărâre. Din cauza aceasta Evanghelia nu ajungea la neamuri uneori. Problema 
era: ,,Ce este într-adevăr Evanghelia; pe ce bază suntem mântuiţi?" 

Astfel, liderii Bisericii au ţinut o conferintă la Ierusalim. Petru s-a ridicat în 
picioare şi a dat verdictul din partea tuturor (Fapte 15: 10-11). El a numit această 
învăţătură un ,jug" care este pus pe grumazul credinciosului şi care nu-l mân
tuieşte încă odată. Cât de serioasă era această învăţătură? Punerea acestui jug 
pe grumazul credinciosului însemna să-l ispiteşti pe Dumnezeu Însuşi, care a 
scos odată acel jug de pe grumaz. Cine eşti tu omule, să-l pui iarăşi pe g:mmaz? 
Această învăţătură era o prefăcătorie, deoarece nici iudeii nu-l puteau duce. 
Atunci de ce încercaţi voi să-l puneţi pe grumazul neamurilor? (Fapte I 5: 11 ). 
lată care este crezul nostru, al tuturor apostolilor şi bătrânilor din Biserica din 
Ierusalim - aceasta este credinţa noastră creştină: ,,Prin harul lui Dumnezeu şi 
nu prin tăierea împrejur." Aceasta este credinţa noastră: ,.Prin harul lui Dumne
zeu primim mântuirea şi nu prin faptele legii." Petru a întărit cuvintele „noi sun
tem", adică „noi iudeii suntem mântuiţi prin har, ou prin altceva - noi ca şi ei". 
Iudeii sunt mântuiţi pe aceeaşi bază ca şi neamurile. Petru şi ceilalţi apostoli nu 
numai că credeau în libertatea credinciosului, dar se temeau ca nu cumva copiii 
lui Dumnezeu să apuce iarăşi sub jugul robiei. 

Epistola către Galateni ne învaţă despre marea libertate a Evangheliei. 
Evanghelia ne învaţă patru lucruri: 

1. Cum putem să trăim pentru Dumnezeu? Cum putem să ne trăim viaţa 
pentru Dumnezeu, ca să nu mai fim mor� în păcate şi în nelegiuiri şi să nu mai 
fie întreruptă legătura dintre noi şi Dumnezeu? 
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2. Cum putem fi siguri de moştenirea noastaă? Genesa 15 prezintă exem
plul lui Avraam, când Dumnezeu i-a promis un moştenitor. Avraam 1-a crezut 
pe Dumnezeu şi această credinţă i-a fost socotită neprihănire. Avraam este 
modelul omului îndreptăţit prin credinţă, la fel cum suntem şi noi. Dumnezeu 
i-a promis lui Avraam că îi dă lui şi urmaşilor lui tot ce vede cu ochii. Cât s-a 
mai bucurat Avraarn! Cu toate că i-a mulţumit lui Dumnezeu, totuşi l-a amintit 
că nu are urmaş. El dorea să fie sigur că aşa va fi. Dumnezeu nu l-a mustrat pen
tru îndoiala lui, nu i-a spus că trebuie să creadă ca un copil, ci i-a spus: ,Jată 
cum o să ştii, Avraame." Şi în ziua aceea, Dumnezeu a făcut un legământ cu 
Avraam, prin care moştenirea avea să fie legiferată. Epistola către Galateni va 
răspunde la această întrebare. 

3. Cum putem menţine libertatea ? 

4. Cum putem creşte în fiecare zi în sfinţenia practică? 

1. Galateni 2: 19. Acest verset semnificativ ne spune că dacă vrem să trăim, 
să fim vii pentru Dumnezeu, trebuie să murim faţă de Lege. Câtă vreme ţinem 
Legea ca să fim mântuiţi, nu vom putea trăi pentru Dumnezeu. Trebuie să 
murim mai întâi şi apoi vom avea viaţă în Hristos. 

2. Galateni 3:18. Nu câştigăm moştenirea dacă ţinem Legea. Nu obţinem 
moştenirea prin efortul nostru de a �ne Legea, pentru că dacă aşa ar fi stat 
lucrurile, nu am fi siguri niciodată de moştenirea noastră. Nu putem câştiga 
moştenirea atât prin Lege cât şi prin credinţă. Fie că o câştigăm prin ţinerea 
Legii, fie prin credinţa în Domnul lsus. Dumnezeu i-a dat moştenirea lui 
Avraam printr-o promisiune. Galateni 3:29 ne arată că dacă suntem ai lui 
Hristos, atunci suntem sămânţa lui Avraam şi deci, cei cărora Dumnezeu le-a 
promis moştenirea. Pavel spune că moştenirea este a lui Avraam şi a lui Hristos, 
iar noi am intrat în posesia ei, fiind botezaţi împreună cu Hristos şi în Hristos. 
Dacă suntem ai lui Hristos, dacă suntem în Hristos, atunci când El va primi 
moştenirea de la Dumnezeu, o vom primi şi noi - dar numai dacă suntem în El. 
Aceasta e minunăţia. 

3. Galateoi 4:30. Dumnezeu o să-Şi umple cerul într-o zi numai cu robi. 
Domnul Isus spunea: ,,Robul nu va rămânea în casă pentru totdeauna, numai 
fiul liber va rămâne în casă pentru totdeauna" şi „Dacă Fiul vă va face slobozi, 
veţi fi cu adevărat slobozi". Putem să ne bucurăm de libertate, ascultând de 
poruncile Scripturii. Versetul 30 este rezumatul unui lung argument din Epistola 
către Galateni. În acest verset, apostolul Pavel nu se referă la soţie sau copii, ci 

4 



la relaţia cu Dumnezeu. Duhul nostrn e legat în lanţuri. Noi trebuie să împli
nim acest verset: ,,Izgoneşte pe roabă şi pe fiul ei." Aici vedem cum Dumnezeul 
suveran este preocupat ca să ne menţinem libertatea. 

4. Galateni 5:25. Noi am fost născuţi din nou, nu prin eforturile noastre de 
a ţine Legea, ci prin puterea Duhul Sfânt al lui Dumnezeu, Cel care a creat în 
noi o viaţă nouă spirituală, care nu a mai existat în noi înainte. El este cel care 
nu numai că ne-a regenerat, ci continuă să dezvolte în fiecare zi sfinţenia Sa în 
noi. Galateni 5: 18 nu spune numai că Legea nu poate să ne aducă îndreptăţire, 
dar în acelaşi timp, Legea nu poate să ne aducă nici sfinţire adevărată. 
Principiul sfinţeniei din viaţa unui credincios nu ne învaţă că suntem călăuziţi 
de Lege, de porunci şi de ameninţarea pedepselor, ci că noi suntem călăuziţi de 
Duhul lui Dumnezeu. Dacă suntem călăuziţi de Duhul, nu suntem sub Lege. 
Contextul capitoiului 5 ne vorbeşte despre viaţa sfântă pe care o ducem zi de zi. 
Îndreptăţirea prin credinţă nu duce la o viaţă păcătoasă, ci ne arată singura cale 
de a ajunge la sfinţenie. 

Episto!a către Galateni se va centra deci, în jurul temei despre Libertatea 

creştină. Slobozenia noastră a fost câştigată prin suferinţele Domnului nostru 
Isus şi a fost păstrată pentru noi prin truda apostolului Pavel. El a depus multă 
energie pentru a aduce argumente. Epistola către Galateni este un şir lung de cel 
puţin 11 argumente folosite de apostolul Pavel în lupta pentru apărarea libertăţii 
noastre. Unii creştini se feresc să folosească argumente când predică 
Evanghelia. Alţi creştini încep câte un studiu biblic şi când ajung la diferenţe 
de opinie, încetează să mai fie creştini şi se transformă în canibali care se 
mănâncă unii pe alţii. Dacă asta înseamnă să aduci argumente, atunci nu avem 
voie să aducem argumente. Dacă nu putem discuta în calitate de bărbaţi creştini 
şi să ne iubim de la începutul până la sfârşitul discuţiei, atunci poate este mai 
bine să aducem nici un argument! Dar dacă dorim să fim ai Domnului lsus şi 
dacă-i iubim pe ceilalţi oameni, atât pe cei neconvertiţi, cât şi pe prietenii noştri 
creştini şi mai ales, dacă-i iubim înt1·-atât, încât să-i ajutăm să-şi păstreze 
slobozenia creştină, atunci va trebui să aducem argumente. 

Evangheliile ne prezintă pasaje întregi în care Domnul Isus aducea argu
mente în faţa fariseilor şi a altor grupuri de oameni. Foarte adesea, El argu
menta cu texte din Scriptură. La fel procedează şi Pavel în această epistolă, ca 
să fie sigur că adevărul Evangheliei rămâne clar şi necompromis. Dacă-i iubim 
pe ceilal� oameni, va tTebui să învăţăm „manierele" argumentării. Pavel argu
mentează ca un profesionist. El aranjează toate argumentele cu foarte mare grijă 
şi nu foloseşte un singur fel de argumente, ci mai multe. 
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1. Argumentul autorităţii apostolice 
2. Argumentul istoriei Bisericii primare 
3. Argumentul experienţei convertirii 

I: 1-1 O 
I: 11-2:21 

3: 1-5 
4. Argumentul afirmaţiilor explicite şi al proviziilor legale din Vechiul 

Testament 3:6-14 
5. Argumentul solid al practicii legale 3: 15-29 
6. Argumentul analogiei 4: 1-7 

7. Argumentul experienţelor efectelor convertirii 4:8-20 
8. Argumentul unui prototip din Vechiul Testament 4:21-5: I 
9. Argumentul implicării doctrinei false pe care o combate Pavel 5:2-12 

10. Argumentul faptului că Evanghelia justificării prin credinţă include 
trăirea în sfinţenie şi ceea ce este şi implică ea 5:13-6:10 

11. Argumentul bazat pe expunerea motivelor nevrednice ale învăţătorilor falşi, 

comparate cu caracteristicile adevăratei apostolii întâlnite la Pavel 6: 11-18 

1. Argumentul autorităţii apostolice- Galateni 1:1-10 

Pavel ridică această problemă din primele cuvinte. De câte ori scria o epistolă, 
Pavel folosea metoda greacă, potrivit căreia începea scrisoarea menţionând 
numele lui, iar apoi numele celor cărora le scria. În cele mai multe epistole a 
procedat la fel. Dar această epistolă are un început diferit de celelalte (Vezi 
Coloseni 1 :1-2). Pavel începe Epistola către Galateni printr-o afirmaţie impor
tantă: ,. Pavel, apostol nu de la oameni, nu printr-un om, ci prin Isus Hristos şi 

prin Dumnezeu Tatăl care L-a înviat din morţi." Această afirmaţie este o 
descriere în detaliu cu privire la autoritatea sa apostolică. De ce oare a accentuat 
aut�ritatea sa apostolică în această Epistolă către Galateni? 

lnvăţătorii falşi puneau la îndoială autoritatea sa de apostol, iar Pavel le scrie 
galatenilor această epistolă, ca să le arate care este adevărata Evanghelie, ce 
drept are să le spună care este adevărata Evanghelie şi de ce să nu ascultăm de 
învăţătorii falşi. Mai întâi de toate, învăţătorii falşi nici nu sunt apostoli, în timp 
ce Pavel este. Evanghelia noastră nu trebuie să fie nimic altceva decât Evanghe
lia apostolică, propovăduită de Pavel şi de ceilalţi apostoli. Pavel le spune apoi 
de unde are autoritate apostolică şi prin cine a primit-o. Sursa autorităţii sale de 
apostol nu erau oamenii, indiferent cât de mari ar fi fost ei, nici măcar ceilalţi 
apostoli - Petru, lacov, Ioan - sau Biserica. Sursa autorităţii sale era Dumnezeu. 

Acum, sursa este un lucru, iar canalul este cu totul altceva. Undeva prin 
munţi, trebuie să fie un lac de acumulare. Aceasta e sursa de unde primim apă 
la robinet, dar apa din lacul de acumulare trebuie să treacă prin anumite ţevi. 
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Deci, sursa şi conductele sunt două lucruri de bază. ,,Sursa" apostoliei lui Pavel 

nu este de la oameni, iar „canalul" prin care a primit Evanghelia nu este un om. 

Aceste cuvinte sunt foarte importante. 

Câţiva prieteni l-au trimis la mine pe un prieten de al lor ca să stau de vorbă 

cu el. Dorea să se facă călugăr în Biserica Romano-Catolică. Omul a venit şi 
mi-a povestit despre intenţiile sale. Eu i-am spus că este la latitudinea lui să 

decidă. I-am spus: ,,Biserica în care vrei să devii călugăr este o biserică ce mă 

blastămă pe mine." Nu-i venea să creadă acest lucru, dar eu i-am citat din con

ciliul de la Trent unde s-a hotărât: ,,oricine spune că a fost mântuit într-un mod 

simplu, doar prin credinţă, să fie anatema". Apoi am continuat: ,,eu sunt unul 
dintre oamenii aceştia care a fost mântuit doar prin credinţă, rară fapte." El mi-a 

răspuns că nu ar trebui să cred aşa ceva, căci mântuirea noastră depinde de 

fapte. Eu i-am răspuns că nu ştiu de aşa ceva; el a susţinut că totul depinde de 

fapte. Atunci i-am citit Romani 4:4-5, unde spune Pavel că cel ce nu lucrează, 

ci crede în Hristos este socotit neprihănit înaintea Lui. Omul a recunoscut că nu 

cunoştea lucrul acesta, dar numai Pavel a afirmat aşa ceva şi el a fost „oaia nea

gră' printre apostoli. Apoi mi-a spus că noi nu putem înţelege lucrurile acestea 

singuri şi întrucât Biserica l-a ales pe Pavel ca apostol, Biserica trebuie lăsată 

să ne explice acest verset. Atunci i-am citit primele cuvinte din Galateni 1: I, unde 

Pavel spune că nu a primit autoritatea apostolică prin Biserică, ci de la Dumnezeu. 

Omul cu care am stat de vorbă nu cunoştea Biblia. Dar Pavel a primit autori

tatea de apostol direct de la Dumnezeu. Acest lucru este foarte important, deoa

rece are legătură cu libertatea noastră creştină. Omul acela îmi spunea că ar trebui 

să Ie cer preoţilor să-mi explice ce a dorit Pavel să spună. El susţinea că noi nu 

putem să citim singuri cuvintele lui Pavel şi apoi să le interpretăm şi să ajungem 

la concluzia că putem primi mântuirea fără nici un efort. Trebuie să întrebăm 

Biserica despre însemnătatea acestor versete. Dar eu i-am răspuns astfel: 
Să presupunem că aş fi fost în Arabia, acolo unde s-a dus Pavel după ce a 

fost mântuit şi ales să fie apostol de către Domnul [sus cel înviat şi l-aş fi întrebat: 

- Nu vă supăraţi, sunteţi apostolul Pavel? 

- Da. 

- Pot să vă pun o întrebare? 

- Da. 
- Eu sunt păcătos, desigur, dar ştiţi cum aş putea să mă împac cu Dumnezeu? 

Pavel mi-ar fi răspuns cu cuvintele din Romani 4:4-5 - Tu ai călcat Legea lui 
Dumnezeu şi nu ai putea fi mântuit dacă ţii Legea. Dar dacă eşti pregătit să-ţi 

pui încrederea în Hristos ca să primeşti mântuirea, Dumnezeu te va socoti 
neprihănit, fără plată, fără fapte. 

7 



Dacă aş fi primit acest răspuns de la Pavel, oare aş f i  înţeles eu această afir
maţie? Aş fi putut să cred şi să fiu mântuit, sau ar fi trebuit să spun: 

- Pavele, am auzit ce ai spus dar nu te pot crede pe cuvânt chiar aşa, de 
aceea, lasă-mă să merg până la Ierusalim să vedem ce au de spus Petru şi 
Ioan. 

Prietenul meu spunea că nu putem să-l credem pe Pavel pe cuvânt, ci trebuie 
neapărat să întrebăm Biserica. De aceea, este foarte important să ştim sursa de la 
care a primit Pavel Evanghelia şi canalul prin care a primit-o. El a primit-o de 
la Dumnezeu şi de la Domnul Isus cel înviat. Deci putem merge direct la Pavel, 
putem asculta ce ce are de spus, putem pricepe ce vrea să spună, apoi putem să 
credem şi să fim mântui�. Este o chestiune legată de libertatea noastră. Ar fi 
bine să ne amintim de istoria Bisericii, când, la un moment dat, oamenii au uitat 
acest adevăr. Biblia a fost luată din mâinile oamenilor, deoarece unii susţineau 
că oamenii de rând nu pot înţelege Biblia şi trebuie să lase Biserica să le spună 
ce să creadă. Toate aceste lucruri i-au dus într-o robie enormă. 

lată ce implicaţie are pentru noi autoritatea apostolică a lui Pavel. Putem 
spune că atunci când Dumnezeu l-a trimis pe Pavel ca apostol şi misionar, a 
făcut-o printr-un om - Anania. Nu ştim cine era acest om, nu s-a auzit de el nici 
înainte şi nici după acel eveniment. Anania nu era apostol, învăţător sau un om 
cu o slujbă specială în Biserică, dar Domnul Isus l-a trimis să-i spună lui Pavel 
că Domnul l-a ales să fie apostol. Anania nu avea autoritate, nu era o persoană 
oficială din Biserică, ci doar un mesager. Pavel a fost ales de Domnul Isus care 
i s-a arătat în mod direct pe drumul Damascului. Aşa a putut Pavel să scrie: ,,Nu 
sunt eu un apostol oare? Nu l-am văzut şi eu oare pe Domnul?" E foarte clar 
Domnul Isus i s-a arătat în mod direct lui Pavel. 

Să medităm acum la fraza: ,,Prin Dumnezeu Tatăl, care L-a înviat din 
morţi", deoarece este fundamentală pentru credinţa creştină. Este vorba despre 
învierea Domnului Isus. Dacă nu ar fi înviere, nu ar fi Evanghelie. Dacă Hristos 
nu ar fi înviat din morţi, am fi rămas încă în păcatele noastre. Cine L-a înviat 
pe Domnul Isus din morţi? Dumnezeu. Prin faptul că  L-a înviat din morţi, 
Dumnezeu a declarat lumii întregi că Isus este Fiul lui Dumnezeu (Vezi Rom. 
I: 1-4). În Evanghelii citim că Domnul Isus a murit şi a înviat pentru noi. Pavel 
spune că acelaşi Dumnezeu care L-a înviat pe Isus, l-a ales pe el ca  apostol, ca 
să explice Evanghelia. 

în Galateni 1 :2, observăm cum Pavel, plin de har, se alătură tuturor fraţilor 
care erau împreună cu el. Ei nu erau apostoli ca Pavel, dar erau lucrători împre
ună cu el. În Galateni I :3-5, găsim salutul adresat bisericilor din Galatia. Acest 
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text este de fapt şi o expunere veritabilă a Evangheliei. Altfel spus, salutul lui 
Pavel este „Evanghelia în miniatură". Dacă Pavel ar fi fost acum în mijlocul 
nostru şi ne-ar fi salutat personal, ce cuvinte pline de har ar fi fost acestea! Am 
fi sărit în sus de bucurie. Pavel a început cu „har şi pace vouă", nu cu cuvinte 
de mustrare. Trebuie să primim în inimă acest belşug de har divin. Ce cuvânt 
măreţ! Unii oameni au descris harul ca fiind „favoarea nemeritată acordată de 
Dumneze�.'• Nu am fi meritat niciodată favoarea lui Dumnezeu, ci doar bleste
mul Lui. ln loc ca blestemul să cadă asupra noastră, a căzut asupra Domnului 
nostru cel binecuvântat. Dumnezeu are pentru noi acum un mesaj de har. Har 
cu care începem, har cu care vom isprăvi şi har pe tot parcursul călătoriei. 

Efeseni 2:8 spune că „am fost mântuiţi". Noi cei păcătoşi, copii ai mâniei 
ca şi ceilalţi oameni, am început drumul credinţei prin harul lui Dumnezeu. Am 
căpătat îndurarea lui Dumnezeu, care ne-a iubit aşa de mult şi ne-a mântuit şi 
aceasta numai prin har. EI ne-a ridicat şi ne-a aşezat împreună cu Hristos în 
locurile cereşti. Aşa am început drumul, dar cum continuăm? Romani 6:14 
vorbeşte despre viaţa zilnică de sfinţenie şi ne explică cum se face că nu mai 
suntem robi ai păcatului. Păcatul nu va mai fi un tiran asupra noastră. De ce? 
Pentru că nu mai suntem sub Lege, ci sub har. Faptul că Duhul Sfânt locuieşte 
în noi este o parfe indispensabilă prentru trăirea unei vieţi sfinte (Vezi Romani 
8). Dar aici el vorbeşte de baza legală a vieţii creştine. 

Legea este exprimarea gândurilor lui Dumnezeu. Legea este „poruncă plus 
pedeapsă". Legea nu se mulţumea ca noi să o împlinim în proporţie de 50%, 
nici chiar în proporţie de 99%. Atunci când am fi păcătuit, Legea nu ne-ar mai 
fi acordat nici o şansă, ci ne-ar fi spus: ,,îmi pare rău, nu mai este nici o altă 
şansă.' Dar mulţumim lui Dumnezeu că nu suntem sub Lege. Dacă am fi sub 
Lege, în clipa când am greşi, am fi terminaţi şi păcatul ne-ar termina. Secretul 
ruperii acestei tiranii a păcatului este harul lui Dumnezeu. Un credincios care 
păcătuieşte trebuie să-şi mărturisească păcatul Domnului. Dacă nu, Dumnezeu 
îl disciplinează până când îşi mărturiseşte păcatul. Dar Îi mulţumim lui Dumne
zeu, că atunci când ne mărturisim păcatele, EI este credincios şi drept ca să ne 
ierte şi să ne cureţe de orice nelegiuire, iar noi ne putem ridica şi putem continua 
drumul credinţei. Nu avem parte de har numai Ia început. ci pe tot parcursul călă
toriei noastre. Căci nu suntem sub Lege, ci sub har. Apostolul Petru ne spune la 
l Petru I : 13: ,, Harul care ne va fi arătat când va veni Domnul Isus Hristos. " 

Har de la început până la sfârşit. Dar nu numai har, ci şi pace cu Dumnezeu. 
Acesta este fundamentul vieţii creştine: să fim socotiţi neprihăniţ"i prin credinţă 
şi să avem pace cu Dumnezeu. Războiul s-a terminat, am fost împăcaţi cu 
Dumnezeu prin moartea Fiului Său şi Dumnezeu a declarat pace, ca rezultat al 
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lucrării de ispăşire a lui Hristos. Pacea lui Dumnezeu ne păzeşte inimile şi gân
durile în mijlocul suferinţelor din lume. Dar este vorba şi de pace în sensul 
loialităţii lui Dumnezeu. Atunci când Hristos şi-a lăsat apostolii, le-a spus:., Vă 

dau pacea Mea, vă las pacea Mea. Nu aşa cum vă dă lumea; să nu vi se tulbu-
. re inima." El vorbea ca un oriental. În momentul în care le-a spus „vă dau pacea 

Mea" le-a arătat care va fi atitudinea Lui faţă de ei: o atitudine de pace, nu de 
vrăjmăşie faţă de ei, nimic altceva decât loialitate. Nu aşa cum face lumea. 
Oamenii din lume încheie tratate de pace pe faţă şi apoi se atacă pe la spate. 

Astăzi, cei din lume pot fi de partea noastră, iar mâine pot fi împotriva noastră. 
Pacea lui Hristos nu este aşa. El a fost de partea noastră la Calvar, ca să ne 

împace cu Dumnezeu şi astăzi este tot de partea noastră. El mijloceşte în faţa 
Tatălui pentru noi şi va fi de partea noastră în vecii vecilor. El va rămâne loial 
în totalitate. 

„Har şi pace vouă!' - aceste cuvinte au fost rostite de un apostol ales de 

Domnul Isus cel înviat, ca să ne explice ce simte Dumnezeu faţă de noi în inima 
Lui. Iată salutul acestui apostol - ., har şi pace vouă de la Dumnezeu Tatăl şi de 

la Domnul nostru Isus Hristos." Dar salutul nu se termină aici, ci ne prezintă în 
continuare pe ce bază ne-a dat Dumnezeu har şi pace (I :4). Domnul Isus ne-a 
eliberat pe noi - ce minunat - la fel cum, Dumnezeu a eliberat Israelul de sub 
robia Egiptului, după cum ne descrie Ştefan în Fapte 7. lată ce predicator bun 
era Pavel, având în minte obiectivul de la început până la sfârşit, iar ceea ce 
spunea era în conformitate cu acesta. 

Punctul central al Epistolei către Galateni este libertatea. În Isus Hristos, noi 
suntem liberi. Preocuparea lui Pavel este să-i avertizeze pe galateni ca nu 
cumva, odată ce au fost eliberaţi, să se mai supună din nou jugului robiei. Isus 
Hristos ne-a eliberat. De ce a făcut lucrul acesta şi din ce anume ne-a eliberat? 
Domnul Isus ne-a eliberat de lumea rea în care trăim. Veacul prezent este în 
contrast cu veacul care urmează să vină. Pavel spune că veacul în care trăim 
este rău. Lumea este rea încă de la căderea lui Adam, dar lumea de acum este 
de nedescris. Acest veac este cel care a văzut omorârea Fiului lui Dumnezeu pe 
acest pământ. Ar trebui să medităm asupra faptului că în Hristos, Dumnezeu a 
vizitat planeta noastră şi după treizeci şi trei de ani, oamenii l-au alungat din 
„vie". ,,Acesta este moştenitorul, au spus ei; veniţi să-l ucidem şi astfel 
moştenirea vafi a noastră." 

Acesta este un punct important de observat. Nu numai vameşii şi păcătoşii 
L-au omorât pe Domnul Isus Hristos. Răstignirea Lui nu a fost cerută de 
oamenii de rând din Ierusalim. Nu avem dreptul să spunem că naţiunea Israel 
L-a răstignit pe Domnul Isus Hristos, deoarece majoritatea evreilor erau 
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răspândiţi în Imperiul Roman. Înainte ca marea majoritate a lor să audă despre 
cele petrecute, Domnul a murit şi a înviat. Cei care într-adevăr L-au omorât pe 
Domnul Isus, au fost liderii religioşi din Ierusalim. Crima lor este prezentată pe 
paginile Scripturii, nu ca să ajungem să-i urâm sau să ne imaginăm că suntem 
mai buni decât ei. Crima lor ne arată ce se ascunde în inima oricărei fiinţe 
umane. Este vorba de răzvrătire împotriva lui Dumnezeu. În fiecare dintre noi 
există un rebel. Acesta este un fapt. Până şi religia poate fi o răzvrătire împotriva 
lui Dumnezeu, o expresie de independenţă umană, o încercare de a se baza pe pro
priile sale merite şi de a nu primi nimic în dar din partea nimănui. Când Domnul 
Isus a venit să ne aducă mântuirea, aceşti lideri religioşi L-au pus pe cruce. 

Pavel ne învaţă că acest veac este rău. Dacă vrem să vedem ce gândeşte 
apostolul loan despre această problemă, vom descoperi că el prezintă lumea ca 
având mai multe multe faţete. În !Ioan 2:15-16, ne vorbeşte despre partea 
atragătoare a lumii şi spune: ,,Nu iubiţi lumea, nici lucrurile din lume. Dacă 

iubeşte cineva lumea, dragostea Tatălui nu este În El. Căci tot ce este În lume: 

pofia firii piimânteşti, pofta ochilor şi lăudăroşia vieţii, nu este de la Tatăl, ci 

din lume." Nu lumea cu minunăţiile ei e ceva păcătos în sine, dar domnitoml 
acestei lumi, Satan, ia lucrurile frumoase pe care Dumnezeu le-a creat şi ni le-a 
dăruit şi încearcă să ne întoarcă inimile de la Dumnezeu. Prosperitatea şi plăce
rile ne întorc foarte uşor inima de la Domnul. Aceasta este faţa atragătoare a 
lumii. care ne cucereşte dragostea şi astfel înlocuieşte dragostea pentru 
Dumnezeu. 

În I Ioan 3, ni ne vorbeşte despre o altă faţetă a lumii. Domnul Isus ne spune 
să nu ne surprindă faptul că lumea ne va urî. Aceasta este faţetă ostilă a lumii. 
Lumea urăşte pe adevăraţii credincioşi, la fel cum Cain a urât pe Abel. Cain a 
fost un om religios şi disputa pe care a avut-o cu Abel a fost pe probleme reli
gioase. Fiindcă Abel a fost acceptat de Dumnezeu şi Cain ştia acest lucru. 
mânia l-a cuprins peste măsură de mult şi astfel 1-a omorât pe Abel. Ioan ne 
învaţă să nu fon surpinşi dacă lumea ne urăşte. Aceasta este faţeta ostilă pe care 
lumea ne-o arată. 

Dar lumea mai are încă o faţă, care este mai dificil de descris. E vorba de o 
forţă, de o greutate mare, ca forţa gravitaţiei. Biblia ne spune că poruncile 
Domnului nu sunt grele, pentru că cel care este născut din Dumnezeu, biruieşte 
lumea. Lumea nu este întotdeauna împotriva credincioşilor, dar societatea este 
organizată într-un asemenea mod, încât este foarte greu pentru un credincios să 
păzească ponmcile Domnului. Un prieten misionar din Spania mi-a povestit 
următoarea întâmplare. El l-a vizitat pe inspectoml financiar şi s-a plâns cu 
privire la creşterea taxelor. Inspectorul i-a verificat documentele şi i-a spus că 
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a declarat prea multe lucruri în acte. ,,Da, este adevărat, pentru că Dumnezeu 
mi-a spus să declar toate lucrurile" a răspuns prietenul meu. Atunci inspectorul 
i-a replicat: ,,Eşti un prost dacă le declari. Legea este dată pentru ca cei mai 
mulţi spanioli să înţeleagă să nu declare toate lucrurile. De aceea taxele sunt aşa 
de mari şi cei mai mulţi spanioli nu plătesc aşa de mult." Uneori lumea este 
organizată astfel încât e dificil să respecţi legile. Dar poruncile Domnului nu 
sunt grele. Putem să le împlinim, putem să depăşim forţa acestei lumi. Căci cel 
care este născut din Dumnezeu biruieşte lumea. Cel care biruieşte lumea este 
cel care crede că Isus este Fiul lui Dumnezeu. Dacă noi credem că Isus este Fiul 
lui Dumnezeu, atunci ne aparţine întregul univers. Şi dacă va fi nevoie acum să 
sacrificăm ceva pentru El, la sfârşit vom vedea că nu am pierdut nimic. Dacă El 
nu este Fiul lui Dumnezeu, am fi proşti dacă am pierde chiar şi cel mai neîn
semnat lucru pentru El. Problema se pune astfel: ,,Este El Fiul lui Dumnezeu?" 

Secretul de a birui lumea este o credinţă temeinică, bazată pe dovezile prin 
care Dumnezeu ne demonstrează că Isus este Fiul lui Dumnezeu. Hristos ne-a 
smuls din acest veac rău. Cum a făcut lucrul acesta? Nu obligându-ne să păzim 
Legea mai eficient, când noi am făcut tot ce ne stătea în putinţă ca să păzim 
Legea. Am văzut că este imposibil şi ne aflam sub mânia lui Dumnezeu. 
Domnul Isus S-a dăruit pe Sine însuşi pentru păcatele noastre, pentru ca să ne 
elibereze din acest veac rău şi făcând acest lucru, El a împlinit voia lui 
Dumnezeu. Pavel spune în Galateni că El ne-a eliberat „după voia lui 
Dumnezeu Tatăl." Voia lui Dumnezeu a fost ca noi să fim eliberaţi. De aceea, 
Dumnezeu lra primit. 

Oare a împlinit Domnul Isus voia lui Dumnezeu în totalitate? Lipseşte ceva 
din mântuirea noastră, a rămas oare ceva din voia lui Dumnezeu care să nu fi 
fost împlinit? Domnul Isus a fost rară pată şi ascultător până la moarte. Prin 
jertfirea trupului Său, a lucrat după voia lui Dumnezeu şi i-a făcut desăvârşiţi 
pe toţi cei ce se apropie de El. Cui i se cuvine lauda pentru lucrul acesta? Nouă? 
Nu, nu! Lui Dumnezeu I se cuvine toată cinstea şi lauda. Ce ne-a eliberat de 
puterea lumii? Nu Legea lui Dumnezeu, ci harul Lui, prin Isus Hristos, ne-a 
schimbat inimile. Dacă aşa stau lucrurile, cum pot să mai lupt împotriva lui 
Dumnezeu? Crucea lui Hristos zdrobeşte puterea lumii şi în smerenie şi 
pocăinţă, ne schimbă în oameni care Îl slujesc pe El toată viaţa. Dumnezeu ne 
eli�erează şi ne păzeşte să nu cădem din nou în jugul robiei. 

ln 1 :6, Pavel îşi exprimă mirarea cu privire la atitudinea galatenilor faţă de 
Dumnezeu. Era de necrezut că au început să creadă o altă Evanghelie, care nici 
măcar nu era o evanghelie, ci punea asupra lor un jug, pe care nici ei, nici 
părinţi lor nu-l puteau purta. În ce situaţie penibilă se aflau! Ei nu săvârşeau 
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păcate mari. Dar acceptând această „evanghelie", galatenii erau în pericol. 
Pavel se mira că ei se îndepărtau de Dumnezeu. Era o jignire personală la 
adresa lui Dumnezeu şi o lovitură directă în inima lui Dumnezeu. 

Să presupunem că aş avea o boală incurabilă şi singurul lucru care m-ar putea 
salva ar fi o operaţie chirurgicală. Dar fiindcă chirurgul este cel mai bun din 
lume, taxa pentru operaţie este imensă şi nu am cum s-o plătesc. Dar, dintr-o 
dată, vine un om la mine şi mă anunţă că vrea să suporte cheltuielile operaţiei. 
După prima operaţie, binefăcătorul mă vizitează la spital, dar eu nu mai sunt 
acolo. Îi întreabă pe toţi unde este pacientul şi i se spune că am fost externat la 
cerere. Vine la mine acasă şi stăm de vorbă. Mă întreabă de ce am plecat de la 
spital. Eu îi ră pund că am găsit o cale mai bună de a mă vindeca de boală. 
Există un doctor mai bun pe undeva prin Africa şi m-am gândit să mă duc la el, 
fiindcă este mai chipeş. Cum s-ar simţi binefăcătorul meu? El a venit la mine 
în harul şi mila lui, a plătit pentru vindecarea mea, iar eu merg la alţi doctori 
mai slabi, care prin otrăvurile lor m-ar putea omorî rapid. Nu e vorba numai de 
faptul că am renunţat la medicamentele bune în favoarea celor rele, ci l-am 
părăsit pe omul care mi-a oferit harul său. 

Pavel se mira că ei făceau tocmai lucrul acesta. Întorceau spatele Celui care 
i-a chemat în harul Său şi se îndreptau spre o altă evanghelie. Pavel doreşte ca 
ei să înţeleagă cât de serioasă este situaţia lor. El rosteşte o „anatema•·, care era 
cea mai severă formă de judecată. ,,Anatema" nu este pentru credincioşi ci pen
tru învăţătorii falşi. Pavel o rosteşte la adresa celor care propovăduiesc o altă 
Evanghelie. Pavel era un om foarte smerit, dar când era vorba depre Evanghelie 
şi siguranţa credincioşilor, nu-i era teamă să facă apel la autoritatea lui apos
tolică. ,, Dar chiar dacă noi Înşine sau un Înger din cer ar veni să vă propovă

duiască o Evanghelie, deosebită de aceea pe care aţi primit-o, să.fie anatema" 

( I :8). Este o judecată severă. 
Pavel le mărturiseşte în continuare că nu caută bunăvoinţa oamenilor, ci a lui 

Dumnezeu. Ca apostol al lui Isus Hristos, el nu avea libertatea să-şi schimbe 
mesajul. Nu putea să meargă înaintea lui Dumnezeu şi să spună: ,,mesajul pe 
care mi L-ai dat, nu este acceptabil pentru oameni, ai putea să-L faci puţin mai 
plăcut?" Nu e posibil aşa ceva. Omul are obligaţia să se schimbe, pentru că 
aceasta este Evanghelia lui Dumnezeu. Pavel era un slujitor a lui Dumnezeu şi 
trebuia să ofere altora mesajul pe care l-a primit. Fără nici un compromis din 
acest punct de vedere. 
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2. Argumentul istoriei Bisericii primare - Galateni 1:11-2:21 
De ce studiem istoria Bisericii primare? Pavel vrea să cunoaştem istoria, ca să 
ştim dacă ceilal� apostoli au predat aceeaşi Evanghelie cu a lui Pavel. Dacă 
ceilalti apostoli au predat aceeaşi Evanghelie cu a lui Pavel, atunci Biserica ar 
fi autoritatea principală. Şi noi ar trebui să facem apel la Biserică. Astfel ar fi 

de neimaginat ca Biserica să spună că Pavel a luat-o pe un drum greşit. A fost 
vreodată un moment în istorie, când Biserica a trebuit să corecteze Evanghelia 
predată de Pavel? Dacă s-ar fi întân1plat aşa ceva, atunci ar putea să corecteze 
şi Epistolă către Galateni. 

Din fericire, nu Biserica l-a învăţat pe Pavel Evanghelia, ci a primit-o direct 
de la Domnul Isus cel înviat. Oare Evanghelia primită a fost suficientă, sau era 
Biserica chemată să adauge elemente esenţiale la Evanghelia predicată de 
Pavel? Acestea sunt chestiuni de importanţă majoră şi pentru noi astăzi. 
Implicaţia practică aceasta: când citim epistolele lui Pavel, înţelegem şi credem, 
suntem mântuiţi sau citim ce a scris Pavel şi spunem: ar trebui să întrebăm 
Biserica să ne explice ce vrea Pavel să spună aici. Această problemă ar implica, 
în cele din urmă, libertatea noastră. Am putea pune această întrebare cu privire 
la tot Noul Testament şi la întreaga Biblie. Nu este adevărat că Biserica ne dă 
Biblia, ci Bisericii i s-a dat Evanghelia, prin apostoli şi prooroci. 

Pavel afirmă că nu a primit Evanghelia de la un alt om. Nimeni altcineva nu 
1-a învăţat Evanghelia, ci a primit-o prin descoperire directă de la Isus Hristos. 
Ca dovadă a acestei pretenţii, el face referire la patru perioade ale Bisericii. 

I. Ce se întâmplat înainte de convertirea sa? Cum a avut loc convertirea lui? 
Care au fost evenimentele care au avut loc imediat după convertire? 

2. Ce s-a întâmplat în următorii 3 ani de la convertire? 
3. Ce s-a întâmplat la 14 ani după convertirea sa? 
4. Ce s-a întâmplat când Petru a venit în Antiohia? 

Pavel susţine că nu a primit Evanghelia de la oameni. Dovadă este viaţa pe 
care o ducea înainte de convertire, când era un împotrivitor al lui Dumnezeu. 
Nu a fost condus la Domnul de nici un predicator. Când a fost convertit, în jurul 
lui nu se afla nici un creştin. În primii trei ani după mântuire nu a mers nicio
dată la Ierusalim, ci a stat în Arabia. La trei ani de la convertire, s-a dus la 
Ierusalim ca să-l cunoască pe Petru. A stat acolo cincisprezece zile şi nu s-a 
întâlnit decât cu lacov, fratele Domnului Isus. După două săptămâni, fiindcă 
viaţa îi era în pericol, a părăsit Ierusalimul, îndreptându-se spre Siria. La trei ani 
de la convertire, Biserica din ludeea nu-l cunoştea la faţă. Credincioşii auziseră 
doar despre el şi despre convertirea lui, dar încă nu-l văzuseră. Biserica nu a 
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adăugat nimic atunci la Evanghelia lui. După patrusprezece ani, s-a suit din nou 
la Ierusalim şi a stat faţă în faţă cu apostolii. 

În 2:2, Pavel este preocupat ca nu cumva să alerge sau să fi alergat în zadar. 
Aceasta nu înseamnă că nu mai era sigur de Evanghelia lui. Iată ce dorea să 
spună: el a mers la neamuri şi a predicat Evanghelia. Sute şi mii de oameni au 
fost mântuiţi, iar acum veneau oameni din Iudeea şi-i învăţau pe cei noi con
vertiţi că apostolii din Ierusalim nu sunt de acord cu învăţătura lui Pavel. Unii 
dintre noii convertiţi se gândeau că s-ar putea să fie adevărat. Pavel a văzut 
lucrul acesta şi a căutat să oprească răspândirea minciunii, pentru că nu cumva 
lucrarea lui printre neamuri să fie distrusă. S-a dus la Ierusalim şi a prezentat 
apostolilor Evanghelia pe care o propovăduia. Le-a împărtăşit rezultatul şi ei 
i-au dat mâna dreaptă de însoţire. Au aprobat tot ce predica el, nu au corectat şi 
nu au adaugat nimic, afară de faptul că trebuiau să-şi aducă aminte de credin
cioşii săraci din Ierusalim. 

Observăm în felul acesta ce importanţă mare are istoria. Pavel nu primise Evan
ghelia de la oameni, de la Biserică sau de la un alt apostol, iar când a prezentat 
la Ierusalim Evanghelia predicată de el, ei nu au corectat şi nu au adăugat nimic. 
Au fost de acord şi au confirmat totul. Au fost de acord că este voia lui Dumne
zeu ca Pavel să conducă evanghelizarea neamurilor iar Petru să conducă evan
ghelizarea evreilor. Încă o filă din istorie: nici Iacov, nici Ioan, nici Petru nu au 
adăugat nimic la Evanghelia lui Pavel. Nu a fost nevoie să fie corectată, dar a 
fost o ocazie în care Pavel a fost nevoit să-l corecteze pe Petru. Nu a trebuit să 
corecteze Evanghelia lui Petru, ci comportamentul lui. La o conferinţă din Anti
ohia, deşi Petru credea aceeaşi Evanghelie ca Pavel - şi anume că neamurile 
sunt mântuite numai prin credinţa în Isus Hristos - pe la jumătatea conferinţei, 
Petru a început să se comporte într-un mod care dădea impresia că nu credea în 
Evanghelia harului. Cum a ajuns Petru să facă o asemenea greşeală enormă? 

Galateni 2:11-21 

Toate cele patru părţi ale argumentului istoric ne-au arătat că Pavel nu a primit 
Evanghelia de la oameni, Biserică sau apostoli. Apostolii de la Ierusalim nu au 
adăugat nimic la Evanghelia predicată de Pavel neamurilor. Dar a patra 
perioadă istorică la care se referă Pavel, ne arată că erau departe de a-l corecta 
pe Pavel. Mai degrabă, Pavel a trebuit să-l corecteze pe Petru în ceea ce priveşte 
comportamentul său. Petru cedase unei presiuni şi se comportc1.se creând impre
sia că nu credea Evanghelia pe care de fapt o credea. 

Versetele pe care le luăm acum în discuţie conţin câteva idei dificile. dar în 
acelaşi timp, idei care descriu secretul trăirii creştine. Sunt de fapt versete care 
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răspund la întrebarea „cum putem trăi pentru Dumnezeu?" ( I 9-20). Pavel nu 
afinnă că moare „în fiecare zi", ci vorbeşte despre un fapt ireversibil, care a 
avut loc în trecut. Afinnaţia lui este la trecut: ,, am fost răstignit Împreună cu 
Hristos şi trăiesc, dar nu mai trăiesc eu, ci Hristos trăieşte În mine." Apoi 
enunţă principiul pe baza căruia îşi trăieşte viaţa pentru Dumnezeu: ., Şi via/a pe 
care o trăiesc în trupul acesta murito,; o trăiesc în credinţa în Fiul lui 
Dumnezeu, care m-a iubit şi S-a dat pe Sine Însuşi pentru mine. " Aceste ver
sete sunt extraordinare. Mesajul lor pătrunde până în adâncul inimii celui care 
trăieşte pentru Dumnezeu. Ele ne arată pe ce bază trăim pentru Dumnezeu. 
Fiindcă nu putem trăi cu adevărat pentru Dumnezeu, dacă ne bazăm viaţa pe o 
temelie greşită. De aici vine importanţa acestor principii de bază, care sunt 
incluse într-un argument foarte mare. 

Am dori să observăm detaliile conflictului dintre Petru şi Pavel. 

Care a fost vina lui Petru 
Petru se temea de iudaizatorii care spuneau că vin din partea lui Iacov (2: 12). 
Petru a avut o slăbiciune. Omul acesta curajos, care scosese sabia în grădina 
Ghetsemani ca să-l apere pe Domnul Isus, singur împotriva atâtor solda�, care 
veniseră să-L aresteze pe Domnul Isus. A fost o greşeală să încerce să-L apere 
pe Domnul cu sabia, dar totuşi putem admira curajul lui. Una este să ai curaj 
fizic exterior, dar alta este să ai curaj moral interior. În sensul acesta interior, 
Petru a avut aceeaşi slăbiciune care l-a tulburat şi în curtea marelui preot, când 
s-a lepădat de trei ori la rând de Domnul Isus. Cu toţii avem slăbiciuni la fel ca 
Petru. Critica noastră trebuie să fie făcută cu îngăduinţă şi îndurare. 

Ce schimbare a apărut în viaţa lui Petru, după Ziua Cincizecimii! El s-a ridi
cat şi a avut curajul să-i acuze pe toţi că L-au răstignit pe Domnul Isus. Până la 
urmă a fost întemniţat pentru Hristos. Schimbarea pe care o face Duhul Sfânt 
când intră şi umple viaţa unui om, este absolut reală. Dar oare, nu  a mai greşit 
Petru după ce a fost umplut de Duhul Sfânt? Nu a fost aşa. Omul care a putut 
să confrunte o mare mulţime de oameni şi care a fost întemniţat pentru Hristos, 
la un moment dat s-a temut de nişte fraţi la o conferinţă creştină. Aşa ceva se 
poate întâmpla oricui. Dar la urma urmei, ce este chiar aşa de grav în atitudinea 
acesta? Până la conferinţa respectivă, Petru mâncase împreună cu neamurile. Toţi 
erau credincioşi, dar nu erau tăiaţi împrejur şi nu aderaseră la nenumăratele re
guli din Lege. Au venit câ�va oameni de la Tacov, dar nu credem că aveau vreo 
autoritate din partea lui Iacov. Într-o situaţie similară, din Fapte 15, mai mulţi 
oameni s-au dus în Antiohia şi au învăţat neamurile că trebuie să ţină Legea ca 
să fie mântui�. Iacov şi ceilalţi apostoli au scris atunci o epistolă pe care au 
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trimis-o prin biserici, demascând faptul că cei care au venit şi i-au tulburat nu 
aveau nici o autoritate din partea lor şi nu fuseseră trimişi de ei. Oamenii aceştia, 
care au venit în Galatia pretinzând că sunt trimişi de lacov, erau din cei care cie
deau că credincioşii trebuie să ţină Legea lui Moise. Ei au făcut unele presiuni 
asupra lui Petru şi lui i-a fost frică de ce vor spune celorlalţi fraţi din Ierusalim 
despre el. Dintr-o dată a simtit că-l doare stomacul, că nu-i mai era foame! În 
clipa când era gata să iasă din încăpere, Pavel l-a oprit şi i-a spus cam aşa „sigur 
nu este o durere de stomac, să fim sinceri". De ce era o problemă atât de gravă? Era 
ceva serios, fiindcă sub presiunea de acum, Petru se făcea vinovat de făţărnicie. 

Sunt două feluri de făţărnicii: una este să pretinzi că eşti ceea ce nu eşti, 
cealaltă este să pretinzi că nu eşti ceea ce eşti. Făţărnicia lui Petru era cea de a 
doua. Prin comportamentul său, crea impresia că nu credea ceea ce de fapt cre
dea. Făţărnicia sa a a fost atât de subtilă, încât chiar şi Barnaba şi alţii au fost 
înşelaţi. Acum Pavel se vede nevoit să-l confrunte pe Petru. Desigur nu a făcut-o 
cu mânie, ci a făcut-o pentru că era în joc adevărul Evangheliei. Comportamen
tul lor nu era conform credinţei pe care o aveau. Credinţa lor era că atât nea
murile, cât şi iudeii erau socotiţi nepreihăniţi în acelaşi fel, adică, prin credinţa 
în Hri tos. Petru credea că atunci când neamurile s-au încrezut în Mântuitorul, 
Dumnezeu Ic-a curăţit inima şi în ochii lui Dumnezeu, neamurile erau curate. 
Dumnezeu i-a primit şi le-a dăruit Duhul Stănt, chiar dacă nu erau tăiaţi împre
jur. Petru trebuia să stea la masă cu fraţii săi şi să mănânce. Acest lucru era 
e trem de important şi semnificativ pentru Petru. El învăţase lectia aceasta de 
la Dumnezeu, în Fapte I O, atunci când a avut o vedenie cu privire la sfinţenie. 

În primele zile ale Bisericii, unul din obstacolele mari în calea propovăduirii 
Evangheliei, a fost concepţia iudeilor cu privire la sfinţenie. Sub Lege, legile 
despre mâncare erau foarte stricte şi de aceea iudeilor le era foarte greu, chiar 
imposibil, să mănânce împreună cu neamurile. Cum poţi să duci Evanghelia 
unui om cu care nu poţi să stai la o ceaşcă de cafea? Să ne imaginăm că Petru 
stătea în piaţă şi Corneliu ar fi venit să-l vadă. 

- Sunteţi cumva marele apostol Petru? 
- Oa, eu sunt. 
- Vă rog dacă puteţi să veniţi până la mine acasă. Aş dori să aud mai multe 

despre Domnul [sus, să aflu cum aş putea să fiu mântuit. Vă rog veniţi la 
mine acasă. 

Dar Petru ar spune atunci: 
- Cred că ar fi mai bine să discutăm aici în piaţă. 
- Dar aici nu putem discuta în linişte, mai bine la mine acasă. 
Petru ar susţine că tot în piajă este mai bine, deoarece: 
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- Tu nu eşti sfânt, Corneliu. 
- Dar tu eşti sfânt? l-ar întreba Corneliu. 

- Da, noi iudeii suntem. 
- Şi Caiafa, cel care L-a omorât pe Domnul Isus, este unul din sfinţii voştri? 

- Da, face parte din neamul iudeilor. 
- La el acasă ai merge să bei o cafea? 
- Dacă m-ar invita, aş merge. 
- Şi la mine acasă nu vrei să vii? Eu nu sunt îndeajuns de sfânt? 

Oare nu este acest lucru un obstacol în calea predicării Evangheliei? Ce 

lucruri ciudate sunt acestea. Dacă Petru ar fi îmbrăţişat acest ideal fals, cum ar 
fi putut el vreodată să ducă Evanghelia la neamuri? Dumnezeu i-a arătat odată 
lui Petru vedenia cu tot felul de animale care au coborât din ceruri, iar vocea lui 
Dumnezeu i-a spus să mănânce şi să nu numească necurat ceea ce El a curăţat. 

Domnul Isus a spus: .,Nimic din ce intră în om din afară, nu-l poate spurca, ce 

iese din om, aceea spurcă pe om." Adevăratul necaz în ceea ce priveşte 
necurăţia este inima, nu ceea ce mâncăm. Ca să ne curăţăm inima, avem nevoie 

de ceva mai mult decât de nişte reguli de mâncare. Avem nevoie de spălarea 
care are loc prin regenerarea dată de Duhul Sfânt a lui Dumnezeu. Petru a 

învăţat lecţia aceasta, a plecat şi a vorbit cu Corneliu. A fost martor al minunii 

că Duhul Sfant a venit peste neamuri. Neamurile, netăiate împrejur cum erau, 
mâncau orice animal. Adevărata curăţie a avut loc însă în inima lor. Dumnezeu 

le-a curăţit inimile când le-a dat Duhul Sfânt. A trebuit să treacă mult timp până 
când cei din ludeea au acceptat acest adevărat. Atunci când, după întâlnirea cu 
Corneliu, Petru s-a întors la Ierusalim, a trebuit să facă faţă credincioşilor din 

Biserică, care-l acuzau că a intrat în casa unuia dintre neamuri şi a mâncat cu 
ei. Petru le-a povestit despre vedenia pe care a avut-o şi despre faptul că el a 

predicat Evanghelia, iar cei care-l ascultau au primit Duhul Sfânt, la fel ca în 
ziua Cincizecimii. ,,Eu nu am putut opri lucrarea aceasta, Dumnezeu este cel care 
a făcut-o." 

Acum era în Antiohia şi nu a avut nici o reţinere să stea la masă cu credin
cioşii neevrei, până când au venit aşa zişii „credincioşi trimişi Iacov". De frica 

lor, Petru s-a retras. Nu era doar o dovadă de politeţe creştină, ci era în joc 
Evanghelia. Dacă Dumnezeu i-a primit pe cei dintre neamuri, cum am putea 
noi, oamenii, să refuzăm să luăm parte cu ei la Evanghelie? Aceasta a fost vina 
lui Petru şi reacţia lui Pavel (v.14). 
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Galateni 2: I 5-21 - Argumentul detaliat a lui Pavel 

I. După standardele evreieşti, neamurile erau foarte păcătoase, nu aveau 
Legea şi nici nu încercau să o păzească. 

2. Dar noi, iudeii, ne-am dat seama că nici o creatură, nici o fiinţă umană, 
fie iudeu, fie grec, nu poate fi socotit neprihănit prin faptele Legii. 

3. În consecinţă, chiar şi noi iudeii ne-am pus încrederea numai în Hristos, 
iar nu în faptele legii, ca să fim îndreptăţiţi (2: I 6). 

4. Dacă credinţa în Hristos i-ar fi lăsat chiar şi pe credincioşii evrei să fie 
expuşi mâniei lui Dumnezeu şi ar fi trebuit să ţină Legea ca să scape de con
damnare şi să câştige acceptarea din partea lui Dumnezeu, atunci Hristos n-ar 
mai fi Mântuitor (2: 17). I-ar fi lăsat pe oameni în starea în care i-a găsit: păcă
toşi pierduţi şi condamnaţi. Hristos ar fi fost deci „un slujitor al păcatului.'• 
Implicaţiile comportamentului lui Petru erau scandaloase. Noi toţi ne-am 

pus încrederea în Hristos ca să fim mântuiţi. ,,Dar dacă într-adevăr vreau să fiu 
primit în faţa lui Dumnezeu şi să scap de condamnarea Legii, pe lângă faptul că 
am crezut în Hristos, trebuie să împlinesc faptele Legii." Dacă susţinem acest 
lucru, spunem că credinţa în Hristos nu a fost îndeajuns. Dacă credinţa în 
Hristos nu ne-a schimbat starea de păcat pe care o aveam înaintea lui 
Dumnezeu, dacă suntem în continuare expuşi mâniei lui Dumnezeu şi nu am 
fost acceptaţi în totalitate de Dumnezeu, fiind încă nevoie de ţinerea Legii pen
tru a fi mântuiţi pe deplin, atunci Hristos nu este bun! El nu a făcut decât să ne 
lase mai departe în starea de păcat, ba mai mult, ar mai fi nevoie de ţinerea 
Legii pentru a obţine favoarea lui Dumnezeu! 

Atunci Hristos ar fi un slujitor al păcatului. Ce gând groaznic. Să afirmăm 
că tot ce a făcut Dumnezeu pentru noi atunci când ne-am pus încrederea în El 
a fost să ne lase mai departe în păcat, supuşi mâniei Lui şi nesiguri de accep
tarea finală a lui Dumnezeu. Ce insultă la adresa lui Hristos! Petre, tu, de fapt 
spui că neamurile care şi-au pus încrederea în Hristos, nu au primit încă accep
tarea din partea lui Dumnezeu şi că trebuie să mai ţină Legea, ca să primească 
acceptarea din partea Domnului. Petre, dacă aşa stau lucrurile, Hristos nu are 
nici o valoare, dacă credinţa în Hristos nu-i eliberează pe oameni de păcat. 
S. Prin abandonarea faptelor Legii în vederea mântuirii, Petru şi Pavel au 

stricat datina şi credinţa străveche a iudeilor (2: 18). 
Înainte de a fi convertit, Pavel se străduia din răsputeri să ţină Legea şi căuta 

o neprihănire a Legii, la care să ajungă prin eforturile sale proprii. El a ajuns să 
exceleze în această neprihănire proprie, dar când L-a întâlnit pe Hristos, şi-a dat 
seama că neprihănirea sa era falimentară. El „a dat toate cărţile pe faţă" şi în 
cele din urmă a declarat că toate lucrurile care în trecut erau un câştig, acum le-a 
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pierdut pentru Hristos. Prin faptul că a abandonat credinţa în faptele Legii, 
ambiţia lui era să fie găsit în Hristos nu având o neprihănire a Legii, la care să 
ajungă prin strădaniile sale. Ci el depindea în totalitate de neprihănirea dată de 
Dumnezeu, pe care a primit-o prin credinţă, prin Isus Hristos, Fiul lui Dumnezeu. 

Prin faptul că a crezut în Hristos, Pavel a renunţat la lucrurile pe care le 
,,zidise" inainte, la fel ca Petru. Dar dacă Petru avea de gând să insiste că nea
murile trebuie să ţină Legea lui Moise, ca să poată să aibă părtăşie cu iudeii, nu 
făcea decât să zidească iarăşi ce dărâmase mai devreme. Poate că Petru a vrut 
să-i spună lui Pavel că nu vrea să strice nimic, ci, de fapt, vrea să zidească. Dar 
prin ceea ce faci, Petre, tu arăţi că eşti un călcător de Lege. În loc să ţii Legea 
cum zici, de fapt, cobori standardul Legii. Cum adică? În Ga!ateni 2: 19, Pavel 
arată că el ţinea Legea. Nu că Legea lui Dumnezeu nu mai are valoare, ,,ci prin 
Lege" am înţeles că „am murit faţă de Lege.'· Romani 3: 19 arată că prin Lege 
orice gură este astupată şi toată lumea este vinovată în faţa lui Dumnezeu, 
supusă mâniei lui Dumnezeu. Toată lumea se înfăţişează în faţa blestemului 
Legii. Aceasta spunea Legea. Aceasta este sfinţenia lui Dumnezeu. Pavel îi 
spune lui Petru că a învăţat să accepte verdictul dat de Lege. 

Eu, într-adevăr, am fost lipsit de slava lui Dumnezeu şi acum sunt lipsit de 
slava Lui şi. dacă vreţi, toată viaţa va fi tot aşa. Am păcătuit în trecut şi sunt lip
sit de slava lui Dumnezeu. Ce spune Legea unui astfel de om? Când predam la 
universitate, trebuia să corectez examenele studenţilor. Ca să treacă, trebuiau să 
obţină un punctaj minim de 50%. Dacă obţinea cineva 75%, era foarte bun! Dar 
unii reuşeau doar 49%, iar examLnatorii discutau situaţia socială a studenţilor 
respectivi şi până la unnă îi treceau cu indulgenţă. 

Unii oameni cred că Dumnezeu procedează la fel ca noi. Unii spun că tre
buie să ţii Legea ca să fii mântuit, dar n-ai cum să ştii dacă ai trecut, decât la 
judecata de apoi. Dar tu faci tot ce poţi ca să ţii Legea. Dar se pune întrebarea: 
dacă o ţii, poţi să fii mântuit? Să ne gândim că Dumnezeu este bun şi îndurător 
şi când ne vom prezenta înaintea Lui ne vor lipsi doar câteva procente. Dar noi 
credem şi sperăm că Domnul ne va zice atunci: ,,O, ai încercat cât ai putut şi ai 
ajuns la 90%, celelalte 10% nu contează chiar aşa de mult". Atunci înseamnă 
că nici tu nu ţii Legea. Susţii cu toată tăria că oamenii trebuie să ţină Legea, dar 
până la unnă tot nimeni nu o ţine. Tu spui că Legea nu contează chiar 100%. 

Nu putem face lucrul acesta cu Legea. Singura modalitate prin care ţii sus 
Legea, este să înţelegi adevărata însemnătate a Legii lui Dumnezeu care spune: 
„sufletul care păcătuieşte va muri" şi ,orice om care ţine Legea este vinovat 
înaintea lui Dumnezeu." Adevărata pocăinţă înseamnă să fii de acord cu 
Dumnezeu în ce priveşte Legea dată de El şi să fii de acord cu Dumnezeu cu 
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pnvire la ce spune Legea despre tine. Sentinţa dată de Lege este moartea. 
Suntem de acord cu aceasta? Atunci merităm să murim. Numai când ajungem 
în punctul acesta, suntem gata să primim mântuirea pregătită de Dumnezeu. Nu 
putem să coborâm standardul Legii, ci trebuie să ţinem sus Legea. Dumnezeu 
trebuie să execute pedeapsa dată de Lege. Dar dacă eu Îl primesc pe Fiul lui 
Dumnezeu ca Mântuitor al meu personal, Dumnezeu este satisfăcut să con
sidere moartea lui Hristos în locul morţii mele. Pavel îi spune lui Petru că aşa 
s-a întâmplat cu el.,. Eu, prin Lege, am murit faţă de Lege", cu alte cuvinte, am 
fost executat. Trebuie să acceptăm verdictul Legii. Nu merităm nimic altceva 
decât pedeapsa Legii. 

Dar Dumnezeu a trimis un Mântuitor pentru noi. Când a murit, a purtat 
pedeapsa dată de Lege în locul nostru. El a ţinut sus Legea, a slăvit Legea şi a 
plătit pedeapsa în întregime. oi nu am contribuit cu nimic la răscumpărarea 
aceea. Având în vedere acest lucru, Pavel continuă în versetul 20: ., am fost 

răstignii Împreună cu Hristos.'' Aici nu e vorba despre procesul zilnic de sfinţe
nie, ci despre statutul său în faţa Legii. Care este poziţia mea faţă de Legea lui 
Dumnezeu? Cum mă raportez eu la Lege? Poziţia mea este următoarea: am fost 
răstignit, pentru ceea ce m--a condamnat Legea şi am fost răstignit, fiindcă L-am 
primit pe Hristos ca Mântuitorul meu. În ochii lui Dumnezeu, atunci când 
Hristos a murit, am murit şi eu. Atunci când a fost răstignit Hristos, am fost şi 
eu răstignit. Acesta a fost sfârşitul persoanei mele. Legea nu mai poate să mă 
învieze şi apoi iarăşi să mă răstignească. 

,Dar acum trăiesc" spune Pavel. ,,Trăiesc pentru Dumnezeu!" Cum a pri
mit Pavel viaţa nouă? Nu prin Lege, ci prin darul suprem a lui Dumnezeu. Nu 
prin fapte, ci prin credinţă, darul suprem a lui Dumnezeu. Viaţa pe care acum o 
trăim în trup este darul lui Dumnezeu. Eu trăiesc şi totuşi într-un anume sens 
nu mai trăiesc eu, ci Hristos trăieşte în mine. Numai aşa pot trăi pentru Dumnezeu. 
Acesta este secretul unei vieţi care îi face plăcere lui Dumnezeu. Care este pute
rea motivaţiei? ,, Eu trăiesc În credinţa În Fiul lui Dumnezeu, care m-a iubit şi 

s-a dat pe Sine însuşi pentru mine." Hristos a făcut şi face pentru noi, ceea ce 
Legea nu a putut face niciodată. Dacă ar fi fost vorba de Lege, ar fi fost vorba 
de meritul nostru. Dar motivaţia unei adevărate vieţi de credinţă nu este meri
tul meu, ci minunea înfăptuită de Hristos. El ne-a iubit şi s-a dat pentru noi, nu 
ca răsplată pentru faptele bune pe care le-am făcut. El m-a iubit şi a murit în 
locul meu. Nu aş fi avut viaţă deloc, dacă nu ar fi fost El. 

,,Hristos în mine" este recunoştinţa mea şi credinţa mea în El. ,,Astfel", 
spune Pavel, ,, eu nu vreau să jac zadarnic harul lui Dumnezeu". Căci dacă 
Hristos ne dă mântuirea prin har, dar apoi mântuirea trebuie experimentată prin 
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faptele Legii, atunci eu, de fapt, afinn că harul lui Hristos nu este îndeajuns. 
,,Căci dacă neprihănirea se capătă prin Lege, degeaba a murit Hrisros" (v.21). 

Acesta a fost argumentul lui Pavel în confruntarea sa cu  Petru. Petrn nu s-a 
simţit jignit de interven�a lui Pavel. 

Până acum am învăţat cel puţin două lecţii practice importante: 
I. Nici o fiinţă umană, nici ceilalţi apostoli, nici Biserica nu i-au dat lui Pavel 

Evanghelia. 
2. Lecţia din combaterea comportamentului fals a lui Petru. Comportamentul 

nostru trebuie să fie întotdeauna conform adevărului Evangheliei. Să nu 
cumva să dăm impresia că nu credem ceea ce, de fapt, credem. Trebuie să-i 
primim pe toţi aceia care l-au primit pe Hristos prin credinţă. 

Lecţiile descoperite în confruntarea dintre Pavel şi Petru sunt asemănătoare 
cu o ilustraţie din Vechiul Testament: judecata lui Dumnezeu asupra Ierihonului 
(Iosua 6-8). Uneori predicatorii spun că distrugerea lerihonului este un exem
plu prin care învăţăm să rezolvăm păcatele care apar în viaţa noastră. Mulţi din
tre noi, dacă nu chiar toţi, ştim prea bine că avem anumite slăbiciuni, sau păcate 
care apar mereu. Unele dintre acestea sunt mai greu de biruit. Dar când încer
căm să le smulgem din viaţa noastră, ni se pare că au  crescut ziduri în jurul 
păcatelor, ca zidurile Ierihonului. Se spune că dacă avem credinţă în Dumnezeu, 
aceste ziduri se vor dărâma într-o zi şi vom fi biruitori. Victoria asupra păcatu
lui care ne înfăşoară, este a lui Hristos. La fel a păţit şi Petru. Hristos poate să 
ne dea biruinţă asupra unui păcat care ne înconjoară. Dar aceasta nu  înseamnă 
că vom rămâne imuni faţă de acel păcat. Petru l-a tăgăduit pe Domnul Isus din 
cauza fricii, dar prin harul lui Dumnezeu şi puterea Duhul Sfânt, el a ob�nut 
victoria asupra acestei slăbiciuni. O mare parte din viaţa lui s-a bucurat de biru
inţă, dar acum în Antiohia, Petru a fost biruit de aceeaşi slăbiciune. 

Aceasta nu înseamnă că trebuie să fim descurajaţi. Dumnezeu este realist. El 
este hotărât ca noi să fim sfinţi. Dar pentru aceasta, Dumnezeu ştie că e nece
sar să ne confruntăm cu păcatul. Dumnezeu nu ne dă întotdeauna biruinţă în 
momentul în care ne confruntăm cu păcatul. Uneori, Dumnezeu ne confruntă cu 
acelaşi păcat, până când ajungem să urâm acel păcat. Este o parte din trata
mentul administrat de Dumnezeu. Nimeni nu este chiar aşa de sfânt, şi aceasta 
o putem vedea şi din experienţa Israeliţilor. Au ieşit din Egipt, au pornit în călă
torie spre ţara promisă, au văzut armata egiptenilor înecată în Marea Roşie şi 
stând pe malul ei, au izbucnit în cântece de laudă la adresa lui Dumnezeu, care 
le-a dat biruinţa. După trei luni, nu mai aveau nici mâncare, nici apă. Atunci au 
descoperit cum erau când au plecat din Egipt, adică nu chiar atât de sfinţi. Şi au 
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ajuns la concluzia că Dumnezeu nu este chiar aşa de bun cum şi-au imaginat ei. 
Oe ce a îngăduit Dumnezeu toate acestea? Dumnezeu le-a explicat mai târziu că 
a îngăduit să le fie foame pentru ca să-şi vadă adevărata stare a inimii. 
Dumnezeu trebuie să ne înveţe cât de păcătoşi suntem şi, de aceea, îngăduie 
anumite împrejurări în viaţa noastră. Cu cât înaintăm în vârstă, avem o părere 
tot mai smerită cu privire la noi înşine. Primul efect al smereniei, este că vom 
avea o părere mai înaltă despre Hristos, care ne-a cunoscut dintotdeauna cum 
suntem şi cu toate acestea, a murit pentru noi. Părerea despre noi înşine va 
scădea, iar Hristos va creşte în ochii noştri. Prin Noul Legământ, Hristos ne-a 
promis că va scrie Legea Sa în inima noastră, prin lucrarea plină de har a 
Duhului Sfânt. Vom descoperi că există o cale de izbăvire din păcătuire. 

Dar lupta împotriva lerihonului nu reprezintă lupta cu păcatul care ne 
înfăşoară, ci este istoria judecăţii lui Dumnezeu împotriva unei civilizaţii 
înrăite. Cu 400 de a..,i înainte, Dumnezeu i-a spus lui Avraam că o să-i dea 
Canaanul în stăpânire, atât lui cât şi urmaşilor lui. Dumnezeu a spus tot atunci 
că acest lucru nu e va întâmpla imediat. ,, Nu am să aduc judecata Mea acum, 

căci nelegiuirea amoriţilor nu a ajuns la culme." Dar după 400 de ani, a sosit 
clipa judecăţii lui Dumnezeu asupra acelei civilizatii rele şi păcătoase. Atunci 
când Dumnezeu s-a ridicat să judece pe Canaan, El i-a implicat pe israeliţi. 
Acea ta nu ne dă nici permisiunea să luăm „sabia în mână" într-o situaţie difi
cilă. Dumnezeu putea să-i lase pe israeliţi deoparte, până când El singur încheia 
socotelile cu amoriţii iar apoi să-i călăuzească mai departe, fără ca israeliţii să 
lupte. Dumnezeu nu a ales modalitatea de a lupta de Unul singur. Unii spun că 
israeliţii erau o adunătură de sălbatici însetaţi după sânge, însă dovezile sunt 
împotriva acestui fapt. Israeliţii au trăit alături de canaani� şi s-au unit până la 
unnă cu ei. S-au compromis nu numai cu canaaniţii, ci şi cu idolatria lor. 
Israeliţii s-au gândit că nu erau chiar aşa de răi. 

Deci Dumnezeu i-a ales să fie alături de El în judecata Sa. Într-o viziune, 
Iosua L-a văzut pe Domnul Însuşi, care a venit să judece. Când Dumnezeu se 
ridică să judece, El este fără părtinire. Dumnezeu le-a dat instrucţiuni clare. 
Ierihonul trebuia nimicit. Judecata Ierihonului trebuia să fie severă: totul tre
buia distrus iar lucrurile care nu puteam fi distruse (aurul şi argintul) trebuiau 
predate lui Dumnezeu. Le era interzis să păstreze vreun lucru pentru ei. 
Cuvântul în ebraică pentru interdicţie este „herem", iar în limba greacă, 
„anatema". Toate lucrurile din lerihon trebuiau să fie anatema, adică, se aflau 
sub blestemul lui Dumnezeu. El i-a avertizat pe lsraeli�: ,,să nu cumva să păs
traţi ceva din Ierihon" şi dacă nu ţineţi seama de anatema şi încercaţi să păstraţi 
ceva pentru voi, anatema va dădea asupra voastră. Acan a cedat ispitei şi a luat 
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pentru el aurul, argintul şi haina aceea superbă, aducând astfel necaz asupra lui 
însuşi şi asupra lui Israel. Atunci când Iosua a descoperit ceea ce a făcut Acan, 
1-a întrebat: ,,De ce ai necăjit pe Israel? Domnul Dumnezeu va aduce necaz 
peste tine!" Şi l-au executat în valea Acor (necaz). 

Putem observa că anumiţi termeni din Iosua apar şi în Epistola către 
Galateni. lerihonul se afla sub anatema, iar Pavel în Galateni rosteşte şi el un 
anatema asupra celor care vor căuta să pervertească Evanghelia. Dumnezeu i-a 
avertizat că dacă încearcă cineva să păstreze ceva pentru el însuşi, va aduce 
necaz în Israel şi în viaţa lui. Când lerihonul a fost în cele din urmă nimicit, 
Iosua a rostit un blestem asupra oricărei persoane care va îndrăzni să zidească 
iarăşi ceea ce au dărâmat Israeliţii. Este aceeaşi metaforă pe care o foloseşte 
Pavel, în discuţia sa cu Petru. ,,Dacă zidesc iarăşi lucrurile pe care le-am stri
cat, măfac un călcător de Lege." (2:18) În Galatia erau unii care, la fel ca şi 
Acan, aduceau necazuri credincioşilor . ., Mă mir", spune Pavel „ că treceţi aşa 
de repede de la Cel ce v-a chemat. "Cum se poate aşa ceva? Nu-mi explic decât 
că sunt unii care vă necăjesc, vă tulbură. 

De ce tennenii din Galateni sunt asemănători cu cei din vechime? Ce tăceau 
iudaizatorii? Ei căutau să păstreze ceea ce Dumnezeu blestemase. Galateni 3: I O 
ne arată că dacă nu stăruieşti în toată Legea eşti blestemat. Legea nu-ţi permite 
să o împlineşti numai parţial. Dacă împlineşti unele lucruri din Lege, iar pe 
altele le calci, sentinţa este: ,, blestemat este oricine nu stăruieşte În toate 

lucrurile scrise în cartea Legii ca să le facă. " Noi, într-adevăr, suntem greşiţi 
şi Legea lui Dumnezeu ne-a blestemat, dar acum Hristos a reuşit să ne elibereze 
de blestemul Legii. Domnul Isus a împlinit Legea cât timp a fost pe pământ. 
Unii spun că El ne ajută să împlinim Legea şi astfel nu mai suntem sub 
blestemul Legii. Nu, nu este adevărat! Modul în care Hristos ne-a eliberat de 
sub blestemul Legii ne este prezentat în 3:13. Noi am greşit faţă de Legea Lui 
şi merităm blestemul. Dar Hristos a purtat acest blestem pentru noi, ca noi să 
fim eliberaţi. Aceasta credea şi Petru, dar într-un moment de panică, sub pre
siunea învăţătorilor falşi, Petru a încercat să păstreze ceva din sistemul Legii 
(tăierea împrejur şi legile despre mâncare), vrând să le adauge creştinismului. 
Petru a făcut exact ca Acan odinioară. ludaizatorii spuneau oamenilor că dacă 
vor să fie mântuiţi, trebuiau să ţină anumite porţiuni din Legea pe care 
Dumnezeu a blestemat-o. Blestemul a fost dat pentru oricine încerca să 
rezidească Ierihonul. Pavel îi spune lui Petru: ,, Dacă zidim iarăşi lucrurile pe 
care le-am stricat, ne arătăm ca nişte călcători de Lege. " 

Dacă moştenirea noastră ar fi fost prin Lege, n-ar fi venit prin făgăduinţă. Să 
nu încercăm să păstrăm anumite lucruri dintr-un sistem, care a căzut sub 
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blestemul lui Dumnezeu. Desigur, Legea nu e greşită. Dumnezeu nu Şi-a 
blestemat Legea. Legea este bună, trebuie să o respectăm. Dacă ţinem Legea ca 
o condiţie pentru mântuire, atunci trebuie să acceptăm şi blestemul Legii. Sunt 
mulţi care nu sunt pregătiţi să-şi însuşească blestemul din Lege. 

Într-un oraş, credincioşii au ridicat un cort mare pentru o campanie de 
evanghelizare. În oraşul acela, locuia şi o femeie de afaceri foarte bogată, care 
era prietena unui prieten de al meu. Într-o după-amiază, ne-a invitat la masă. 
După desert, a pus următoarea întrebare: ,,Ce spuneţi oamenilor în acel cort 
mare?" Prietenul meu i-a răspuns: ,,Evanghelia - Hristos a murit pentru păcatele 
noastre şi putem fi mântuiţi. Şi noi ştim aceasta, fiindcă aceste lucruri au fost 
scrise: ,Crede în numele lui Dumnezeu ca să ştii că ai viaţa veşnică."' Femeia 
a ascultat cu atenţie, dar nu a venit să asculte niciodată Evanghelia predicată în 
cort. Ea a spus prietenului meu: , Este foarte drăguţ ceea ce spui, dar nimeni nu 
poate ştii dacă are viaţă veşnică." Pe mine m-a întrebat direct: 

- Dumneata eşti mântuit? 
- Da, doamnă, am răspuns eu, prin harul lui Dumnezeu sunt mântuit. 
Doamna a spus că nu este posibil să ştii că ai viaţa veşnică. 
- De ce nu este posibil? am întrebat-o eu. 
- Totul depinde de fapte. Nu ai de unde să ştii dacă ai reuşit destul de bine, 

decât atunci, în Ziua de Apoi. La care eu am răspuns: 
- Eu nu am ştiut de aşa ceva. Când vei sta în faţa lui Dumnezeu la judecată, 

ce crezi că o să spună Dumnezeu despre dumneata? 
- Sper că Dumnezeu va fi bun şi îmi va spune că am greşit pe ici pe colo. 

, Dar uite câte fapte bune ai făcut, nu-i nimic, hai în cerul Meu." 
Iar eu i-am răspuns: 
- Dumnezeu nu o să zică nimic din toate acestea. 
Ea m-a întrebat de unde ştiu, iar eu i-am răspuns cu Romani 3: 19. Ea a spus 

că, totuşi, Dumnezeu nu o va condamna niciodată. 

Acest lucrn este foarte important: Dumnezeu ne-a dat Legea Sa şi ne-a arătat 
că nu o putem împlini. În faţa Legii lui Dumnezeu, vom sta cu gura astupată şi 
nu vom avea nici o scuză adecvată, deoarece nu am stăruit în toate lucrurile 
Legii. Astfel, Legea ne aduce un blestem. Este fără sens să crezi că, dacă 
împlineşti una sau două porunci din Lege, pe care le adaugi la credinţa ta în 
Hristos, Îl vei ajuta pe Dumnezeu să te accepte! Sistemul acesta a fost bleste
mat şi nu trebuie să păstrezi nimic din acest sistem. Dacă încerci, vei face ceea 
ce au făcut învăţătorii falşi. Vei face ce a făcut Acan, vei aduce necaz. 
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Noi suntem sub blestemul lui Dumnezeu, dar Îi mulţumim că a pregătit o 
cale să ieşim de sub acest blestem, prin Hristos. El a purtat blestemul pentru 
noi, în locul nostru. Ce Evanghelie glorioasă este aceasta: să fii mântuit prin 
credinţă, prin neprihănirea lui Dumnezeu. Pentru că, prin moartea lui Hristos, 
Dumnezeu a ţinut sus Legea Sa. Prin faptul că ne-a iertat, Dumnezeu este drept 
şi tot blestemul cerut de Lege a fost pus pe umerii Mântuitorului nostru ecl 
binecuvântat, Isus Hristos, Dumnezeul. Toată nădejdea este numai şi numai în 
El. Dumnezeu să ne dea înţelepciune şi har! Să nu încercăm să mai păstrăm 
ceva din sistemul acela vechi, ca un mijloc de a contribui la mântuirea noastră. 
Să nu zidim iarăşi Ierihonul care a fost dărâmat deja. 

Am văzut că Pavel a primit Evanghelia direct de la Domnul. Nu a primit-o 
de la ceilalţi apostoli sau prin Biserică. Această afirmaţie ridică două probleme. 

1. Canonul Vechiul Testament 

Se afinnă frecvent că Biserica este cea care ne-a dat Biblia şi deci Bisericii îi 
revine dreptul să ne spună câte cărţi cuprinde Vechiul şi Noul Testament. Între
barea fundamentală este: cine şi când decide lucrul acesta? Iar în zilele noastre, 
cine poate să decidă numărul cărţilor din Vechiul şi Noul Testament? Realitatea 
este că timp de multe secole nu au existat discuţii cu privire la Noul Testament. 
În ultimele 16 secole, toate denominaţiunile majore din creştinism au fost de 
acord în privinţa numărului de cărţi incluse în Noul Testament. Au existat deza
corduri în privinţa Vechiului Testament. Să formulăm întrebarea în termeni 
moderni şi practici: Trebuie Vechiul Testament să cuprindă cărţile apocrife? 
Unii spun nu, alţii da. Aşa că de mai multe secole, dezbaterea continuă. 

Ce înţelegem prin Canon? O listă de cărţi care sunt considerate Cuvântul cu 
autoritate din partea lui Dumnezeu. Deocamdată, această definiţie ne este sufi
cientă. Primul lucru pe care trebuie să-l observăm este că nu Canonul este cel 
care oferă cărţilor biblice autoritatea, ci este exact invers. Cărţile trebuie să aibe 
autoritate pentru a fi incluse în Canon. De unde au cărţile această autoritate? Ele 
au autoritate pentru că au fost scrise prin inspiraţia lui Dumnezeu. Cărţile 
Sfintei Scripturi primesc această autoritate din momentul în care a fost scris 
2Timotei 3: 16:,. Toată Scriptura este insuflată de Dumnezeu ... " Faptul că cine
va acceptă ca unele cărţi să fie incluse în Canon, prin aceasta nu se adaugă 
nimic la autoritatea cărţilor respective. Acest element este extrem de important. 
Atunci când cărţile au luat fiinţă prin insuflarea lui Dumnezeu, nu toţi le-au 
recunoscut imediat autoritatea. A fost nevoie de mult timp pentru ca oamenii să 
le citească, să le asculte, până când au recunoscut că este Cuvântul, cu autori
tate din partea lui Dumnezeu. 
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Dar indiferent dacă oamenii au acceptat sau nu aceste cărţi, ele au fost date 
prin inspiraţia lui Dumnezeu. Domnul Isus a rostit multe predici şi pilde. Dar 
când au primit cuvintele Lui autoritate? Aceste cuvinte au avut autoritate din 
clipa când au fost rostite de Isus. Autoritatea lor nu se bazează pe introducerea 
lor într-un canon sau altul. Atunci când cărţile care conţin Cuvintele lui Dumne
zeu au fost acceptate într-o listă de cărţi, faptul că ele au fost cuprinse pe listă, 
nu adăugat nimic la autoritatea lor. Aceasta înseamnă că nu Biserica este cea 
care a dat autoritate cărţilor care au fost acceptate în Canon. Includerea unor 
cărţi pe o listă a fost o simplă recunoaştere a autorităţii pe care respectivele cărţi 
o aveau. Dar nu Biserica este cea care a acceptat Canonul Vechiul Testament. 
Acesta conţine cărţi evreieşti care nu au fost scrise de autori creştini. 

2. Canonul evreiesc 

Este lista cărţilor recunoscute în canonul evreiesc. Dacă luăm o Biblie modernă 
evreiască, vom descoperi că ea conţine trei secţiuni: 
- Legea (Tora) - Genesa, Exodul, Leviticul, Numeri şi Deuteronom 
- Profeţii 

- din prima perioadă - Iosua, Judecători, I şi 2 Samuel, 1 şi 2 Împăraţi 
- din perioada de sfârşit - [saia, Ieremia, Ezechiel, Osea, Ioel, Amos, Obadia, 

Iona, Mica, Naum, Habacuc, Tefania., Hagai Zaharia, Maleahi 
- Scrierile - Psalmi, Proverbe, Cântarea Cântărilor, Rut, Plângerile lui Ieremia, 

Eclesiastul, Estera, Daniel, Ezra, Neemia, I şi 2 Cronici 

Această ordine este păstrată şi astăzi în bibliile evreieşti. Evreul contempo
ran nu va vorbi despre aceste cărţi ca despre Vechiul Testament. Dacă mergem 
într-o librărie şi-l întrebăm pe vânzător dacă a.re un exemplar din Vechiul Testa
ment, s-ar putea să te întrebe „cât de vechi". Ei nu au un „Vechi" Testament. 
Acesta este limbajul nostru, al creştinilor. Ceea ce noi numim Vechiul 
Testament, ei numesc „Tenchia", acest cuvânt fiind format din iniţialele celor 
trei secţiuni. [T - Tora, N - nahiim (profeţi) şi Ch - scrieri] 

Se pune întrebarea: când a fost formulată această listă de cărţi şi care a fost 
momentul în care evreii au încetat să mai adauge ceva la respectiva listă? Prima 
diviziune a cărţilor lui Moise a fost încheiată foarte timpuriu. Cărţile din a doua 
şi a treia grupă au fost compilate mai târziu, prin secolul I sau 11 d.H., încheierea 
acestei liste fiind făcută la un Consiliu al Bisericii la Lamnia. Aceste liste nu au 
fost închise pe timpul Domnului Isus şi nici în vremea apostolilor. 

Însă eu nu sunt de acord cu această părere, ci susţin că lista a fost închisă pe 
vremea lui luda Macabeul. Astfel, toate cele trei secţiuni au fost grupate şi 
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incluse în Canon după războiul cu Antiohus Epifanus, când autorităţile de la 
Ierusalim au colecţionat toate cărţile pierdute sau distruse de război şi care 
acum se află în posesia noastră (2Macabei 2: 14 ). 

Dovezile pe care le avem sunt următoarele: autorul cărţii I Macabei, o carte 
istorică scrisă în secolul II î.H., arată că pe vremea lui încetaseră de multă 
vreme să mai apară profeţi. Aşa că macabeii s-au confruntat cu o problemă 
extrem de gravă. Altarul din Templu fusese pângărit de Antiohus Epifanus. 
Când evreii şi-au recăpătat independenţa, au curăţit Templul şi s-a pus între
barea: ,,Ce să facem cu acest altar pângărit într-o asemenea măsură? Cum poate 
fi curăţat? Ce anume să facem pentru curăţirea lui?' Nu ştiau ce să facă, fiind
că nu aveau în mijlocul lor un profet al lui Dumnezeu, care să le spună ce şi 
cum să facă. Aşa că au aruncat altarul şi au construit unul nou. Aşteptând un 
profet, ei au recunoscut că la data aceea nu exista nici un profet. Cuvintele lor 
arătau că trecuse multă vreme de când nu mai exista în mijlocul lor un profet. 
Aceşti oameni au recunoscut că numai un profet inspirat avea autoritate. 

Există o cane între cărţile apocrife, ,,Înţelepciunea Fiului lui Serah". Unii o 
consideră „Eclesiastul", dar nu este cartea inclusă în Vechiul Testament, ci o 
carte care se aseamănă mult cu Proverbele, scrisă de fiul unui om numit Serah. 
A fost tradusă din ebraică în limba greacă în jurul anului 132 î.H, de nepotul lui 
Serah. În prefaţa traducerii, traducătorul explică cât de dificilă a fost traducerea 
cărţii. El vorbeşte şi despre traducerea cărţilor canonice în limba greacă, o 
muncă extrem de grea. Când menţionează aceste cărţi, el precizează trei grupe: 
,,Legea, profeţii şi celelalte cărţi ale tovarăşilor noştri." Deci în anul 132 î.Hr. 
existau trei grupe. Al� autori antici menţionează de asemenea c�le trei secţiuni. 
Filo (30 î.H - 40 d.Hr.) face referire la cele trei diviziuni ale Canonului Vechiul 
Testament. În Luca 24:44, Domnul Isus se referă şi El la cele trei diviziuni. Iosif 
Flavius, în jurul anului 100 î.Hr., spune că toate cărţile din Biblia ebraică au fost 
acceptate ca tăcând parte din Canon din timpuri străvechi. El menţionează şi 
numărul cărţilor cuprinse în Canon. Dovezile ne arată că cele trei grupe de cărţi 
şi conţinutul lor au existat deja pe vremea Domnului Isus şi a apostolilor 
creştini. Consiliul de la Lamnia nu a discutat ce cărţi trebuiau acceptate în 
Canonul Vechiul Testament. Ei au spus că unele cărţi cuprinse în Canon aveau 
dreptul să fie incluse în Canon, dar altele trebuiau scoase. Astfel, au hotărât ce 
cărţi să păstreze, nu câte cărţi să adauge la Canon. 

Venim acum la o problemă practică din zilele noastre. Multe denominaţiuni 
din Biserica creştină susţin că Vechiul Testament ar trebui să cuprindă nu numai 
Canonul evreiesc, ci şi un număr de alte cărţi, numite apocrife. Experţi moderni 
din Biserica Catolică şi Ortodoxă le numesc cărţi „deuterocanonice". Vor să 

28 



spună că acestea fac parte din Canon, dar au un grad de autoritate mai scăzut în 
comparaţie cu celelalte cărţi. Care este părerea noastră? Trebuie să ne întrebăm 
care este natura acestor cărţi. Unele sunt valoroase din punct de vedere istoric, 
altele conţin materiale asemănătoare cu Proverbele şi Eclesiastul, altele sunt 
romane religioase. Unii susţin că merită să fie citite. Dar să vedem dacă trebuie 
cuprinse sau nu în canonul Vechiul Testament. 

Oare de ce nu au considerat evreii că aceste cărţi fac parte din Biblia lor? În 
primul rând, nici una dintre cărţile apocrife nu afirmă că ar fi Cuvântul inspirat 
al lui Dumnezeu. Dar acesta nu este un argument decisiv pentru judecata noas
tră. De exemplu, cartea Esterei nu conţine nici o afirmatie explicită că este o 
carte inspirată de Dumnezeu. Unele cărţi apocrife exprimă clar că nu sunt inspi
rate de Dumnezeu. De exemplu, cartea 1 Macabei se încheie cu cuvintele: ,,Şi 
voi încheia istorioara mea aici, dacă nu a ieşit tocmai bine, să ştiţi că am făcut 
tot ce am putut." Profeţii inspiraţi de Dumnezeu nu vorbesc în felul acesta. Să 
ne imaginăm că întâlnim un ateu pe stradă şi-l întrebăm: ,,Vrei să fii mântuit? 
Citeşte Biblia, de pildă 2Macabei." Şi ateul citeşte 2Macabei şi-l găseşte pe 
autor afumând: ,,Îmi pare rău că am scris o carte cam proastă dar nu am putut 
mai mult." Nu-i aşa că nu ne-ar da câştig de cauză în faţa ateului? Ce folos ar 
fi să o introducem în Biblie şi s-o prezentăm oamenilor?! Ca să nu mai vorbim 
despre miracolele stranii, la limita stupidului, pe care le găsim în alte cărţi. 

Există şi un alt motiv pentru care evreii nu au introdus apocrifele în Canonul 
lor. Motivul este că unele nu au fost scrise direct în ebraică. Ex.istă cărţi care au 
fost scrise la început în ebraică şi apoi au fost traduse în greacă, dar altele au 
fost scrise direct în greacă (2Macabei şi Înţelepciunea lui Solomon). Din 
această cauză, evreii ortodocşi nu le consideră ca fiind cărţi canonice. Se nasc 
alte întrebări. Când, cum şi de cine au fost introduse aceste cărţi în Biblie şi cum 
se face că până în zilele noastre, în Biserica Romano-Catolică, Ortodoxă, unele 
Biserici Anglicane şi Luterane, Vechiul Testament continuă să cuprindă aceste 
cărţi apocrife? De ce s-a ajuns aici? De ce unii oameni continuă şi astăzi să con
sidere aceste cărţi ca fiind inspirate? Răspunsul la aceste întrebări este foarte 
important, deoarece afectează mărturia noastră în faţa lumii şi atitudinea noas
tră faţă de doctrina biblică. Trebuie să avem în vedere lucrurile de bază din 
aceste cărţi, pentru a putea discuta în mod inteligent cu cei care susţin că scrie
rile apocrife trebuie incluse în Biblie. Scrierile apocrife conţin învăţături 
eronate. De exemplu, 2 Macabei con�ne ideea că rugăciunile pentru morţi, chiar 
şi jerfele aduse pentru cei mo� este un lucru bun şi pios, aşa că în multe bise
rici creştine, se continuă aducerea de jertfe pentru cei morţi. Introducerea cărţii 
2Macabei în canonul Vechiului Testament, ridică o întrebare fundamentală. 
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Este bine să aducem jertfe pentru cei morţi? Liturghiile din Biserica Romano
Catolică, Ordodoxă şi alte biserici, susţin că este corect să oferi trupul şi sân
gele Domnului Isus pentru cei morţi. De aceea, trebuie să cunoaştem motivul 
pentru care unele Biserici creştine acceptă cărţile apocrife, iar altele nu. 

Trebuie să începem cu istoria. Cum, cine, când şi de ce  au inclus aceste cărţi 
în Biblie? Nu evreii au inclus cărţile în Canon. Chiar şi azi, evreii ortodocşi nu 
recunosc aceste cărţi ca făcând parte din canonul Vechiului Testament. Dar reali
tatea istorică este că în antichitate, cărţile erau scrise pe suluri individuale. 
„Canea" era un sul de piele (pergament) şi era prinsă cu două fusuri mari la 
capete. Cartea era închisă prin rularea fusurilor respective. Dacă doreai să ajungi 
la un pasaj, trebuia să învârţi fusurile. (Dacă Biblia ar fi fost şi azi pe suluri, am 
fi avut scuze să nu o citim fiindcă ar fi fost imposibil să găsim ceea ce doream). 
Cărţile mari erau scrise individual pe câte un sul, iar cele mici erau grupate pe 
câte un singur sul. Bineînţeles că existau şi alte scrieri religioase care au fost 
scrise tot pe suluri. Acestea erau păstrate în diferite vase. Dar evreii făceau dis
tinc\ie între sulurile sfinte şi scrierile care nu erau sfinte. Pentru că un sul al 
Scripturii nu putea fi atins cu mâinile murdare, trebuia să te speli pe mâini 
înainte de a atinge sulul, iar după aceea, fiindcă era vorba despre un sul al sfin
tei Scripturi şi l-ai atins cu mâinile tale, ceva din sfinţenia lor se transmitea 
mâinilor tale şi înainte de a atinge lucrurile obişnuite, trebuia să-ţi speli din nou 
mâinile. La fel ca preotul care la ieşirea din Cort trebuia să-şi spele mâinile. 

Am citit despre discuţiile rabinilor cu privire la cărţile care pângăresc 
mâinile şi cărţile care nu pângăresc mâinile, adică ce cărţi sunt Scripturi inspi
rate şi ce cărţi nu sunt inspirate. În perioada în care au apărut cărţile şi conţinu
tul sulurilor au fost colectate sub formă nouă, creştinii din secolul al II-iea d.Hr., 
au pierdut aproape orice contact cu evreii. Aşa că în acea perioadă, creştinii au 
trebuit să decidă ce suluri vor include în cărţile respective. Dar fiindcă la data 
aceea nu se mai cunoştea limba ebraică, şi fiindcă pierduseră contactul cu învă
ţaţii evrei, au început să includă în Vechiul Testament conţinutul unor suluri pe 
care evreii nu le-au recunoscut niciodată. Aceste lucruri s-au întâmplat relativ 
uşor. În jurul anului 280 î.Hr., în Alexandria din Egipt se găseau foarte mulţi 
evrei, dar mulţi dintre ei nu mai vorbeau ebraica, aşa că au tradus Vechiul Testa
ment evreiesc în greacă. Au început cu Legea şi au continuat cu celelalte cărţi, 

�stfel că în anul 30 î.Hr. toate cărţile Canonului evreiesc fuseseră deja traduse. 
1n această perioadă s-au tradus şi alte cărţi evreieşti, apoi au  fost unele cărţi 
scrise direct în limba greacă. Cu trecerea secolelor, primii creştini din Grecia 
vorbeau greaca, aşa că nu mai citeau Biblia în ebraică, ci traducerile în greacă. 
Aceasta nu a făcut decât să mărească problema. Nu puteau traduce direct din 
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originalul ebraic şi nu puteau verifica astfel dacă s-au făcut greşeli, nici nu ştiau 
clar care cărţi erau canonice şi care nu. Aşa că au început să colecţioneze tot 
soiul de manuscrise. Dacă urmărim abundenţa de manuscrise în limba greacă 
din secolele IV-V d.Hr., respectivele colecţii conţin scrieri apocrife, dar nu ace
leaşi cărţi apocrife. Deci există multe cărţi cu scrieri apocrife, dar numărul 
scrierilor apocrife variază. În vremea aceea, a apărut lerome (340-420 d.Hr.), 
care a învăţat ebraica, un om deosebit care s-a hotărât să revizuiască tot Vechiul 
Testament. Acum, lucrurile se complică şi mai tare. 

Misionarii care au mers în ţările vorbitoare de limbă greacă, foloseau tra
ducerile în greacă, cei care au mers în ţările vorbitoare de limbă latină, aveau 
traducerea în latină. Dar traducerea în latină nu s-a făcut din originalul ebraic, 
ci din greacă. Unul dintre suveranii pontifi 1-a rugat pe lerome să revizuiască 
textul pentru a ajunge la o fonnulare corectă. 

lerome a descoperit că în unele locuri nu numai textul latin era eronat, dar 
şi cel din limba greacă. Din cauză că cei care au tradus nu cunoşteau bine limba 
ebraică, au adăugat unele lucruri care nu existau în original, iar pe altele au 
omis să le traducă. lerome s-a apucat să traducă numai după originalul ebraic, 
ceea ce a dat naştere la o dispută aprinsă. 

Marele învăţat Augustin (354-430 d.Hr.) a scris nişte scrisori care conţineau 
cuvinte aspre la adresa lui Ierome, în care îl lua la rost fiindcă venea el acum să 
le spună că anumite porţiuni nu ar fi trebuit incluse în Biblia pe care o aveau! 
De atâta vreme le acceptau ca făcând parte din Biblie, de ce să nu continue să 
le accepte?! Augustin a recunoscut că în multe locuri, traducerea în greacă 
diferă de originalul în ebraică şi că au fost adăugate unele lucruri care nu exis
tau în ebraică. ,,Dar noi trebuie să cunoaştem traducerea în greacă, care este la 
fel de inspirată ca şi originalul din ebraică. Trebuie să credem că Duhul Sfânt a 
dorit toate aceste diferenţieri." 

Din pricina lui Ierome s-a născut o disensiune între creştini. Unii învăţaţi 
i-au luat apărarea, spunând că doar cărţile din ebraică sunt inspirate, alţii, cum 
a fost Augustin, susţineau că şi traducerea în greacă este la fel de inspirată. 
Învăţaţi ca Melita, Origen, Circil, Atanasie Epifanul şi Grigore de Nazirasus 
au făcut o deosebire, la fel ca Jerome, între cărţile canonice şi restul scrierilor, 
care erau considerate sfinte. De-a lungul istoriei, mulţi au susţinut, ca Augustin, 
că dacă Biserica susţinea că o carte face parte din Biblie, atunci toţi trebuie să 
susţină acest lucru. De aceea, Biserica Ortodoxă are la baza traducerii Vechiului 
Testament „Septuaginta", pe care o consideră la fel de inspirată ca origi
nalul ebraic, deşi recunoaşte că în multe locuri nu corespunde cu originalul 
ebraic. 
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Când Domnul Isus cita din Vechiul Testament, El se referea la Canonul ebraic. 
Dacă dorim să fim unnaşii Lui, atunci va trebui să adoptăm acelaşi punct de 
vedere ca şi al Lui. Trebuie să credem în autoritatea Cuvântului inspirat a lui 
Dumnezeu. Dacă oamenii ne întreabă, de exemplu: ,,Pot să aduc jerfe pentru cei 
dragi ai mei care au murit?" şi noi le spunem că nu este bine, ei nu pot accepta 
aşa ceva. Ei ne-ar întreba de ce suntem noi aşa de cruzi. Dacă i-am iubi pe ai 
noştri, am fi gata să facem orice, chiar şi dacă au murit. Tu de ce nu aduci jerfe 
pentru ei, din moment ce este scris în „Biblie" să facem lucrul acesta (2Macabei 
12:39-45). Şi astfel ne confruntăm cu problema Canonului. Dar cărţile Maca
beilor nu sunt cuprinse în Canonul Bibliei. Potrivit cu Ioan 21 :25, multe lucruri 
făcute de Domnul Isus nu au fost scrise în Evanghelie. Se ridică întrebarea: 
Cine a decis care lucruri şi ce cuvinte să fie scrise şi care să nu fie relatate în 
Evanghelie? Tot ce a spus şi făcut Domnul, a făcut cu autoritate de la Dumne
zeu. Domnul Isus vorbea aramaica, iar Evangheliile au fost scrise în limba 
greacă, deci sunt o traducere a ceea ce Domnul Isus a vorbit. 

De unde ştim noi că traducerea este corectă? Dacă dăm valoarea istorică 
credinţei noastre creştine, atunci putem găsi răspunsuri adecvate la aceste între
bări. În timp ce Domnul Isus vorbea cel mai des aramaica, se poate să fi vorbit 
şi limba greacă. Ştim că înainte de a se naşte Domnul Isus, Palestina a fost 
eleni.zală în mare parte. Au fost fondate I O cetăţi de Alexandru cel Mare şi precis 
că acolo se vorbea limba greacă. Traducerea în greacă a Vechiul Testament a 
fost începută de rabinii din Palestina. Atunci când Domnul Isus a fost răstignit 
pe cruce, Pilat a scris condamnarea în trei limbi: latină, greacă şi ebraică. 
Romanii vorbeau limba latină şi mulţi alţii vorbeau greaca şi aramaica. Credem 
că Matei era un bun cunoscător al limbi greceşti. Ce motive avem să credem că 
cele patru evanghelii şi epistolele, (dintre care cele mai multe au fost scrise în 
greacă), conţin adevărul? Prima indicaţie sunt cuvintele Domnului Isus înainte 
de a pleca de pe pământ Ooan 14-16). În Ioan 14:25-26, Isus spune că Duhul 
Sfănt le va aduce aminte. Şi când a venit Duhul Sfănt cu puterea supranaturală 
şi tăria Sa, El avea să le reamintească apostolilor toate lucrurile pe care Domnul 
Isus le-a spus. 

Promisiunea din Ioan 14:26 este foarte frecvent preluată de creştinii de 
astăzi şi spun că Duhul Sfănt ne va aminti din când în când ceea ce am învăţat 
de la Domnul Isus. E adevărat, Duhul srant face lucrarea aceasta. Dar în primul 
rând, această promisiune a fost adresată direct apostolilor. Cum era posibil ca 
ei să-şi aducă aminte de tot ce a făcut Domnul Isus, după ce El avea să plece? 
Domnul Isus ne răspunde la întrebare. ,,Duhul Sfânt vă va învăţa şi vă va aduce 
aminte. "Aceasta este autoritatea pe care ne bazăm când credem că Evangheliile 
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sunt adevărate. În ele avem împlinirea făgăduinţei Domnului Isus. Dumnezeu 
nu a lăsat ca relatarea vieţii şi lucrării Domnului Isus să fie transmisă la voia 
întâmplării. Dumnezeu a trimis Duhul Sfănt exact pentru lucrul acesta. Noi 
avem convingerea că în Evanghelie şi în epistole, avem împlinirea promisiunii 
Domnului Isus (Ioan 16:13). 

Se pune întrebarea: de la cine le-a auzit Duhul Sfânt? Duhul Sfănt le-a auzit 
de la Domnul Isus cel înviat. Deci lucrurile acestea nu au fost lăsate la voia 
întâmplării şi nici la latitudinea Bisericii, ca să aleagă rară nici o călăuzire. 
Toate acestea lucruri au fost făcute de Duhul Sfânt din ceruri. Aceasta nu se 
aplică doar la Evanghelie. Ioan 20 ne spune că ucenicii erau închişi în casă de 
frica iudeilor. A venit Domnul Isus şi a stat în mijlocul lor şi le-a spus: ,,Pace 

vouă!" Le-a arătat mâinile şi coasta Sa şi ucenicii au fost plini de bucurie. 
Domnul Isus le-a spus că, după cum Tatăl L-a trimis pe El, tot aşa El îi trimite 
pe ei şi apoi a suflat către ei şi le-a spus: ,, luaţi Duh Sfânt! Celor ce le veţi ierta 

păcatele, vor.fi iertate. "Întâmplarea aceasta este extrem de importantă. Ce vrea 
să însemne toate acestea? 

Din Faptele Apostolilor, cunoaştem că apostolii nu au primit Duhul Sfănt 
decât în Ziua Cincizecimii. Atunci ce a vrut să spună Domnul Isus, când a suflat 
peste ei şi le-a spus: ,, Luaţi Duh Sfânt"? Era un gest simbolic prin care Domnul 
Isus a vrut să stabilească două lucruri. În primul rând, Duhul Sfănt avea să fie 
trimis şi de Domnul Isus, nu numai de Tatăl. Fiul lui Dumnezeu Însuşi avea să 
trimită Duhul Sfânt! În al doilea rând, acest cuvinte ne indică motivul pentru 
care apostolii au avut autoritatea să pună condiţiile prin care oamenii puteau să 
primească iertarea. Dacă ei nu respectau unele lucruri, păcatele oamenilor 
puteau să fie legate. 

Ce înseamnă toate acestea? Dacă dorim să înţelegem, cel mai bine ar fi 
cercetăm ce au crezut apostolii că înseamnă aceste cuvinte, deoarece lor li s-a 
făcut această promisiune. În Faptele Apostolilor vedem exercitarea acestei 
autorităţi. În ziua de Rusalii, Petru a vorbit în aşa fel că mulţimea a crezut că ei 
au răstignit pe Domnul Isus şi mii dintre ei au fost „tăiaţi la inimă." Au venit la 
Petru şi l-au întrebat: ,,Ce să facem? Cum am putea să primim iertare?" Petru 
le-a spus cu autoritate: ,, Pocăiţi-vă. " Când se afla în Antiohia, Pavel a predicat 
că în numele Domnului Isus, nu prin Legea lui Moise, oamenii pot fi îndrep
tăţiţi. Aşa că atunci când au respins Evanghelia lui, Pavel le-a spus solemn şi 
drept în faţă: ,,veţi pieri." Jată-i pe apostoli! Ei au primit această autoritate din 
partea Domnului Isus. Noi nu putem acţiona ca şi apostolii, ci apelăm la autori
tatea Noului Testament. Apostolii au primit autoritate să vestească Evanghelia 
şi prin acelaşi Duhul Sfânt au primit autoritatea să scrie Evanghelia. 
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Să ne amintim un alt lucru practic. Scrierea Noului Testament a avut loc 
treptat. Cuvintele pe care le-a rostit Domnul Isus cât timp a fost pe pământ 
aveau autoritate deplină, fără să fi fost necesar să fie scrise. Cuvintele rostite 
erau pline de autoritate, dar până la unnă au fost colecţionate de patru bărba� 
cărora li s-a acordat onoarea să scrie cele patru Evanghelii. Într-un mod 
asemănător s-a întâmplat şi cu Epistolele. La început, credincioşii aveau câte o 
Evanghelie sau Epistolă, dar nu le aveau pe toate. Până când au fost compilate 
toate la un loc, a durat ceva timp. Biserica nu a dat autoritate acestor cărţi scrise, 
ci cărţile aveau această autoritate. Deoarece credincioşii şi-au dat seama de 
autoritatea cărţilor scrise, le-au inclus într-o listă de cărţi, care a primit numele 
de Canon. Au fost discuţii cu privire la câteva cărţi, fiindcă nu toate cărţile din 
Noul Testament au fost scrise de apostoli. Orice carte scrisă de un apostol, avea 
greutate şi era imediat recunoscută. Epistola către Evrei nu prezintă semnătura 
nici unui apostol, de pildă a lui Marcu sau Luca. Dar până la unnă, Noul Testa
ment a fost format din cărţile pe care le avem şi acum. Lucru uimitor, aşa cum 
a fost şi cazul Vechiului Testament, Canonul oului Testament nu a fost pus la 
îndoială în secolele care au urmat. 

În Noul Testament avem scrise toate lucrurile pe care le-au scris apostolii şi 
unele lucruri tăcute şi spuse de Domnul Isus. Dar Domnul [sus a spus şi alte 
lucruri care nu sunt scrise în Evanghelii (Fapte 20:35). Acest citat nu-l vom găsi 
în Evanghelii. Şi mai sunt multe alte lucruri pe care le-a spus şi le-a făcut 
Domnul Isus (Ioan 20:30-31 ). Chiar şi Petru, Pavel şi ceilalţi apostoli au spus 
mult mai multe lucruri decât cele scrise. Bisericile nereformate afirmă că nu au 
păstrat numai ceea ce s-a scris, ci au păstrat şi tradiţiile acelea, care nu au fost 
scrise niciodată. Că adică, Duhul Srant i-a ajutat să păstreze aceste tradiţii. 
Astfel, nu ajunge să studiem numai Sfânta Scriptură nici n-am putea interpreta 
Noul Testament prin el însuşi. Ei spun că trebuie să adunăm şi să păstrăm toate 
tradiţiile de la început şi până acum. Ei spun că Biserica ne-a dat Biblia şi tre
buie să lăsăm Biserica să o interpreteze. 

Care este răspunsul nostru la teoria lor? Ce valoare dăm noi tradiţiei orale? 
Tradiţia nu este întotdeauna ceva rău. Uneori poate fi un lucru bun. De exemplu, 
în I Corinteni 11 :2, Pavel le-a încredinţat celor din Corint anumite tradiţii şi 
apoi îi laudă că a ţinut tradiţia lăsată de el (2Timotei 2:2). Aici vorbeşte de lucra
rea lui nescrisă. Timotei a auzit aceste lucruri de la Pavel şi au fost mulţi martori 
la discuţia lui Pavel cu Timotei, care puteau să verifice aceasta. Aşadar nu era 
vorba doar de lucrarea lui scrisă, ci şi de lucrarea orală. Lui Timotei îi spune să păs
treze ce i-a spus şi să transmită mai departe şi altora, care la rândul lor să înveţe 
pe alţii. Aşadar, tradiţia orală este o chestiune valabilă. Dar se pune întrebarea: 
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Atunci când tradiţia orală contrazice Scriptura, ce facem cu tradiţia şi ce 
facem cu Scriptura? Cine are ultimul cuvânt: Scriptura, tradiţia sau amândouă? 
Scriptura trebuie să aibă decizia finală. Domnul Isus vorbea ucenicilor în Marcu 
7 şi îi instruia cu privire la atitudinea pe care trebuiau să o aibe în ceea ce 
priveşte tradiţia I udei lor. 

Rabinii ortodocşi afinnă că Dumnezeu i-a dat lui Moise legile, regulamen
tele, poruncile şi orânduirile. Moise a scris Legea şi o avem în Biblie, dar toate 
celelalte reguli au fost transmise pe cale orală, până când, un secol mai târziu, 
au venit mari oameni din sinagogă şi au început să scrie aceste orânduieli, trans
mise numai pe cale orală. Cărturarii sunt cei care spun că au păzit tradiţia orală. 
Tot ei vor spune că nu poţi înţelege Biblia doar din ceea ce este scris, ci numai 
cu ajutorul acelei liste de intrepretare. Astfel, cărturarii au colecţionat aceste 
tradiţii orale şi le-au numit Mişna. După aceea au colecţionat „interpretările 
rabinilor cu privire la Mişna", după care au colecţionat „interpretările inter
pretărilor M işnei". Aceste interpretări au rezistat până în zilele noastre sub 
forma a 35 de volume de tradiţie. Iudeul ortodox consideră tradiţia mult mai 
importantă decât Sfânta Scriptură. Într-o zi, eram într-un restaurant al Univer
sităţii din Ierusalim şi stăteam la masă cu un teolog de seamă de la universitate. 
M-am gândit să-i pun unele întrebări acestui mare învăţat. I-am cerut opinia cu 
privire la o anumită traducere şi interpretare a unui verset din Biblie. El mi-a 
răspuns: ,,Sincer să-ţi spun, noi nu ne prea ocupăm cu Biblia, deoarece ea este 
pentru copii, pentru noi este ceva prea neînsemnat." 

Este interesant cum a crescut tradiţia la iudei, pentru că tot aşa s-a întâmplat 
şi în creştinism. Mulţi creştini consideră tradiţia mult mai autoritară decât 
Biblia însăşi. Este foarte important să ştim ce a avut Domnul Isus de spus cu 
privire la aceasta. Fariseii şi cărturarii au venit şi L-au întrebat pe Domnul Isus 
(Marcu 7:5): ,,De ce nu ţin ucenicii datina bătranilor şi mănancă cu mainile 

murdare?" Astfel, ei încălcau wrn din tradiţiile bătrânilor. L-au acuzat pe 
Domnul Isus că le-a pem1is ucenicilor să nu ţină datina bătrânilor. Domnul Isus 
le-a spus trei lucruri de bază (Marcu 7:8, 9, 13) 
- voi lăsaţi porunca lui Dumnezeu şi ţineţi datina aşezată de oameni 
- aţi desfiinţat porunca lui Dumnezeu ca să ţineţi datina voastră 
- aţi desfiinţat Cuvântul lui Dumnezeu prin datina voastră 

Domnul Isus nu condamna fiecare tradiţie, însă aici ne arată un exemplu cu 
privire la porunca: ,,Să cinsteşti pe tatăl tău şi pe mama ta. " Domnul Isus a ară

tat ce-a făcut datina bătrânilor cu porunca dată de Moise. Domnul Isus le spune: 
., voi aţi lăsat porunca lui Dumnezeu ca să ţineţi datina aşezată de oameni. " 
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Acesta este primul pericol - să laşi porunca lui Dumnezeu, şi să îmbrăţişezi 
datina oamenilor. Al doilea pas rău (Vechiul Testament, v.9) - aţi respins porunca 
lui Dumnezeu ca să ţineţi datina voastră. Dacă aveau porunca Domnului pe de 
o parte şi tradiţia de cealaltă, iar dacă tradiţia contrazicea porunca Domnului, ei 
desfiinţau porunca Domnului ca să poată ţine tradiţia lor. 

Al treilea pas (Vechiul Testament, v.13) - aţi desfiinţat Cuvântul lui Dunme

zeu prin datina voastră. În acest pasaj, Domnul Isus nu  condamnă fiecare 
tradiţie existentă, ci ne arată prin intermediul unor exemple care este pericolul 
grav la care ne expune tradiţia. Ne arată şi ce avem de făcut atunci când tradiţia 
se contrazice cu Scriptura. Nu este nici o îndoială cu privire la Domnul nostru. 
Cui a dat Domnul Isus autoritate deplină şi unică? Cu siguranţă, Cuvântului lui 
Dumnezeu. Foarte adesea, Domnul Isus folosea această expresie: ,. este scris." 
Prin aceste cuvinte, El judeca toate celelalte lucruri. 

Este greşit să laşi Cuvântul lui Dumnezeu şi să ţii tradiţia. Orice lucru care 
ne face să lăsăm sau să neglijăm Cuvântul lui Dumnezeu şi ne face să păstrăm 
tradiţia, este rău. Mai rău este dacă, prin tradiţie, facem Cuvântul lui Dumnezeu 
să fie zadarnic. Putem vedea efectul distrugător pe care l-a avut asupra Israe
liţilor, care au dezvoltat o sumedenie de tradiţii cu privire la spălarea mâinilor 
înainte de a mânca pâinea. Cine le desfiinţa, nesocotea acea tradiţie şi era con
siderat un criminal în ochii lor. Dar nu li se spunea clar: ,. Să cinsteşti pe tatăl 

tău şi pe mama ta", cuvânt care înseamnă că atunci când ei îmbătrânesc, ai 
răspunderea de a-i ajuta, de a-i susţine chiar şi financiar. Rabinii au  inventat o 
metodă prin care să se ferească de aceasta. Poţi să spui părinţilor că ai dori să-i 
ajuţi, dar nu mai poţi, deoarece tot câştigul l-ai dat la Templu, pentru Domnul. 
Dar, de fapt, pe la spate, rabinii puteau aranja ca banii daţi pentru Templu să 
poată fi folosiţi în scop personal şi nu pentru Domnul. Astfel, desfiinţau 
Cuvântul lui Dumnezeu. 

Cu privine la spălarea mâinilor, Domnul Isus spune: ,.La ce vă foloseşte, nu 
ceea ce intră în om pângăreşte omul, ci ceea ce iese din om aceea Îi pângăreşte, 
deoarece din inima omului ies tot felul de lucruri care spurcă pe om. " Să fie 
apa cea mai sfântă din lume, dar nu are putere de curăţire decât la suprafaţa 
pielii. Nu pielea murdară îi �ne pe oameni departe de ceruri, ci inima nespălată. 
Toate spălările exterioare nu pot să ajungă Ia inimă. Pericolul acestor ceremonii 
exterioare, (precum spălarea mâinilor înainte de a mânca, pentru că credeau că 
această spălare avea valoare spirituală), era să-i facă pe oameni să creadă că ei 
sunt foarte buni, foarte religioşi şi să Ie distragă atenţia de la faptul că inima lor 
era necurată. Asta a avut Domnul nostru de spus despre tradiţie. Ceea ce a spus 
despre tradiţia iudeilor, trebuie să aplicăm la tradiţiile creştinismului din zilele 
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noastre. Îi mulţumim lui Dumnezeu pentru toate tradiţiile bune păstrate până 
astăzi. Dar toate tradiţiile trebuie testate în lumina Cuvântul lui Dumnezeu. 

Judeii ortodocşi nu au fost primii care au inventat tradiţiile şi nici biserica 
nereformată nu este singura care are multe tradiţii, ci poate şi noi avem. Îi 
mulţumim lui Dumnezeu pentru toate tradiţiile bune din Biserică, îi mulţumim 
pentru acei bărbaţi şi femei din secolele trecute, care ne-au lăsat aceste tradiţii 
bune. Ei au plătit uneori o jerfă mare. Dar în fiecare generaţie, trebuie să fim 
pregătiţi să luăm tradiţiile şi să le punem în lumina Cuvântului lui Dumnezeu 
pentru a le testa. Cele care rămân în picioare să le păstrăm, dar cele care nu 
rămân în picioare, ci se contrazic cu Cuvântul lui Dumnezeu, să fim gata să le 
părăsim şi să păstrăm Cuvântul curat al lui Dumnezeu. 

3. Argumentul experienţei de convertire a galatenilor - Galateni 3:1-5 

Am observat încă de la începutul cap. I cum Pavel a folosit salutul său pentru 
credincioşi ca un argument important împotriva învăţătorilor falşi. Spre 
sfârşitul cap. I şi începutul cap.2, a folosit al doilea argument puternic, bazat pe 
fapte din istoria Bisericii primare, iar acum în cap.3: 1-5 foloseşte argumentul 
experienţei convertirii galatenilor. În următorul paragraf, 3:6-14, foloseşte argu 
mentul format dintr-un lanţ întreg de citate din Vechiul Testament. Vom studii 
în detaliu aceste două seturi de argumente. Observăm accentul deosebit pe cart 
Pavel îl pune asupra Duhul Sfânt. 

v.2 - ,,primiţi Duhul" 

v.3 - ,, a( i crezul prin Duhul" 

v. 5 - ,, ceea ce vă dă Duhul" 

Prin aceste versete, Pavel le aminteşte galatenilor că a fi convertit, nu 
înseamnă să aderi la o serie de principii teologice, ci este vorba de o trăire vie 
cu Dumnezeul cel viu. Este vorba de primirea Duhului Sfânt al lui Dumnezeu, 
de a fi regenerat de Duhul Sfânt al lui Dumnezeu. Pavel nu pune la îndoială fap
tul că galatenii au experimentat convertirea aceasta Într-adevăr, era real faptul că 
au primit Duhul Sfânt şi Pavel se foloseşte de acest lucru ca de o trambulină de 
lansare a argumentelor sale. 

Atunci când ne convertim, Dumnezeu ne dă Duhul Sfânt. Din cauză că ne-am 
obişnuit cu aceşti termeni, pierdem din vedere minunăţia realităţilor lui 
Dumnezeu. Cum adică, Dumnezeul Preasfânt, în faţa căruia vin îngerii, acope
rindu-şi faţa cu aripile şi strigând: ,,Sfânt, Sfânt este Domnul oştirilor", cum se 
poate concepe că acest Dumnezeu Preasfânt pune în noi Duhul Lui cel Sfânt? 
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Duhul Srant nu este o putere, aşa cum este curentul electric - îl porneşti sau îl 
opreşti. Duhul Sfânt este Dumnezeu. Cum se face că Dumnezeu face ca Duhul 
Sfânt să locuiască în inima mea şi în inima fiecăruia? Ce minune, ce taină! 
Putem să ne gândim la ea toată veşnicia. Cu cât vom descoperi mai mult minu
nea şi slava lui Dumnezeu, cu atât mai mult ni se va umple inima noastră de 
uimire şi mirare faţă de ce a făcut Dumnezeu pentru noi. Dumnezeu a fost gata 
să ne dea Duhul Sîant şi să-L pună în noi. În ceea ce ne priveşte, lucrarea 
Duhului Sfânt este să ne regenereze. 

Să medităm puţin la această operaţie pe care o face Dumnezeu. Din punctul 
de vedere al lui Dumnezeu (şi anume atunci când Dumnezeu pune Duhul Sfânt 
într-un credincios), prin acest act, El îl pecetluieşte pe credincios (Efeseni 
I: 13). Este pecetea care dă autoritate din partea lui Dumnezeu. Este actul prin 
care Dumnezeu anunţă în tot universul că persoana care are pecetea Duhului 
Sfânt, este copilul Lui, proprietatea Lui. Dumnezeu ne pecetluieşte cu Duhul 
Său Sfant. Care sunt condiţiile în care o face? Potrivit textului din Fapte 15:7, 
Pavel face apel la faptul că Dumnezeu 1-a ales să ducă Evanghelia la neamuri. 
Ei au crezut şi au primit mâtuirea, chiar dacă nu fuseseră tăiaţi împrejur. Cum 
a putut Petru fi atât de dogmatic? ,,Dumnezeu a autentificat lucrarea aceasta, 
dându-le şi lor Duhul Sfânt ca şi nouă la început." 

Dacă Dumnezeu le-a dăruit şi neamurilor Duhul Sf'ant, cum puteau să fie 
îndeajuns de curaţi pentru primirea acestei lucrări? Petru ne spune în Fapte 
15:8-9. Orice inimă trebuie curăţită ca să poată primi Duhul Sfânt. Cum poate 
fi inima curăţită, dacă nu prin credinţă? Este o realitate faptul că galatenii, când 
au crezut, au primit Duhul Sfânt. Acest fapt formează baza pe care Pavel îşi for
mulează argumentul din Galateni. Pavel are mai multe întrebări de pus: cap.3 
v.2 - ,,prin faptele legii aţi primit Duhul sau prin auzirea credinţei?" Inimile 
galatenilor au fost curăţite, când înaintea lor a fost zugrăvit Isus Hristos ca 
răstignit (3: I). ,,Zugrăvit'' înseamnă „făcut ca o pictură". Astfel înţelegem 
modul în care Pavel propovăduia Evanghelia. Pătrundem acum în centrul 
Evangheliei lui Pavel, unde predomină crucea lui Hristos. Pavel nu a încercat 
să-i convertească prin înţelepciunea umană sau prin practici religiose, ci a 
zugrăvit înaintea lor pe Isus Hristos ca răstignit. Aceasta este calea lui 
Dumnezeu de a ajunge la inima omului, de a îndepărta barierele din inima omu
lui şi de a împăca inima omului cu Sine. 

Legea nu poate face lucrarea aceasta. Legea are exact efectul opus. Mai 
devreme sau mai tâniu, atunci când Legea lui Dumnezeu ajunge în inima noas
tră, în loc să ne vindece de răzvrătirea noastră împotriva lui Dumnezeu, va 
provoca răzvrătire (Romani 7:21-25). Pe când noi eram încă vrăjmaşi, am fost 
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împăcaţi prin moartea Domnului Isus. Chiar şi atunci când eram neascultători, 
El tot ne-a iubit. Dumnezeu nu a aşteptat până când noi ne-am îmbunătăţit 
condiţia, ci pe când eram noi încă păcătoşi şi vrăjmaşii Lui, Dumnezeu ne-a 
iubit şi L-a dat pe Fiul Său pentru noi. Acest mesaj poate să pătrundă în inima 
omului. Acest mesaj zdrobeşte orice împotrivire şi aduce inima la pocăinţă şi 
credinţă în Dumnezeu. 

Pavel le spune galatenilor: ,,parcă v-a fermecat, parcă v-a vrăjit cineva, de 
nici nu mai gândiţi cum trebuie; gândiţi-vă la modul cum aţi fost convertiţi. A 
fost o experienţă reală. Cum aţi ajuns la credinţă? Oare v-am propovăduit eu 
cele I O porunci, ca să vă îmbunătăţiţi condiţia? Nu, aţi fost aduşi la pocăinţă 
prin propovăduirea crucii. ,, Sunteţi aşa de nechibzuiţi" (3 :3). Vreţi să vă per
fecţionaţi prin faptele Legii? Când ne dă Dumnezeu Duhul Sfânt? Oare aşa stau 
lucrurile? Credem în Hristos, suntem iertaţi dar apoi Dumnezeu spune: «Da, ai 
început bine, dar va trebui să progresezi mult înainte să Mă gândesc să-ţi dau 
Duhul Sfânt. După un progres de câţiva ani, s-ar putea ca să primeşti Duhul 
Sfânt»:' Dar nu este aşa. Este un lucru uimitor că Dumnezeul Preasfănt pune 
Duhul Sfânt în noi şi nu o face la sfârşitul vieţii de credinţă, ci de la început! 
Acest lucru ar trebui să ne facă să spunem că Evanghelia este măreaţă . 

. , După ce  aţi început prin Duhul, vreţi acum să sfârşiţi (să ajungeţi la 

desăvârşire) prin firea pîmântească? "Am primit Duhul Sfănt al lui Dumnezeu 
şi acum să-i zicem lui Dumnezeu: «Mulţumim foarte mult, da, a fost un dar 
destul de drăguţ şi frumos, pe care ni L-ai acordat, dar, desigur, nu este sufi
cient. Trebuie să mai îmbunătăţim ceva aici. Deci ne-am gândit să mai tăiem 
puţin din firea noastră şi astfel vom îmbunătăţi darul Duhului Sfănt.»" Cât de 
absurd este lucrul acesta! De fapt, nu este de râs, ci este o insultă la adresa lui 
Dumnezeu. Dacă primul stadiu al vieţii de credinţă este darul Duhul Sfănt, cum 
îndrăznim noi să spunem că o ceremonie sau un ritual ar putea să îmbunătă
ţească lucrarea Duhul Sfânt al lui Dumnezeu? În concluzie: convertirea are loc 
prin propovăduirea crucii, regenerarea este produsă de Duhul Sfânt şi 
Dumnezeu pecetluieşte lucrarea de regenerare. 

În Vechiul Testament, înainte ca preoţii să fie puşi în slujbă, trebuiau să fie 
puşi deoparte pentru Dumnezeu. Trebuiau să fie sfinţiţi printr-o ceremonie 
anume. Din acest motiv, trebuiau să fie unşi cu untdelemn. Pentru noi este o 
imagine a Duhului Sfânt al lui Dumnezeu. Untdelemnul era picurat pe lobul 
urechii drepte, pe degetul mare de la mâna dreaptă şi pe degetul mare de la 
piciorul drept. Dar înainte ca undelemnul sfânt să fie turnat, ei trebuiau să fie 
curăţiţi prin sângele unei jerfe, care era pus pe ureche, degetul mare de la mâna 
şi respectiv piciorul drept. Mai întâi era turnat sângele, apoi untdelemnul. 
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Exact acelaşi lucru îl găsim şi aici. Mai întâi este crucea lui Hristos şi 
curăţirea prin sângele Său prea stănt curăţire care îndepărtează vina păcatului 
nostru. Ne curăţeşte într-atât, încât Dumnezeu poate să toarne Duhul Sfânt 
peste noi. Ce minunată este Evanghelia! 

Pavel mai are o întrebare pentru ei (3 :4 ). După ce s-au convertit, galatenii au 
fost persecuţaţi pentru credinţa în Hristos. La vremea respectivă ei nu erau tă
iaţi împrejur. Dacă trebuiau să fie tăiaţi împrejur ca să fie mântuiţi, atunci ei nu 
erau mântuiţi în zilele acelea, fiindcă nu erau tăiaţi împrejur. Înseamnă că au 
fost o ceată de neghiobi. Atunci înseamnă că au fost persecutaţi degeaba. 
Lipseşte logica! 

Când apostolii au plecat în misiunile de evanghelizare (3:5), Dumnezeu 
autentifica mesajul lor, dându-le putere să facă minuni şi semne (Evrei 2:4 şi 
Galateni). Pavel mai pune încă o dată întrebarea: ,, Toate aces1ea se fac prin 
faptele legii?" Desigur că nu, deoarece erau păgâni cu toţii, când s-au întâlnit 
cu Pavel prima dată. Şi Pavel nu le-a spus că trebuie să ţină Legea ca să fie mân
tuiţi. Atunci pe ce bază a făcut Dumnezeu aceste minuni printre galateni? Pe 
baza faptului că au auzit Evanghelia. Dacă convertirea noastră este sinceră şi 
veritabilă, e drept să argumentăm pe baza ei. Convertirea implică cele două 
lucruri pe care le face Dumnezeu pentru mântuirea noastră. Primul este că a dat 
pe Fiul Său prea iubit ca să moară pentru ispăşirea păcatelor noastre, pe când 
eram noi păcătoşi. Al doilea lucru este că ne-a dat şi Duhul Sfânt. Acesta este 
doar începutul. 

Să privim puţin în Epistola către Romani, unde observăm o expunere foarte 
clară a Evangheliei lui Dumnezeu. În primele capitole, Pavel încearcă să ne 
convingă de păcatul nostru şi ne spune că lumea întreagă este vinovată în faţa 
lui Dumnezeu şi merită pedeapsa Lui. Nimeni din lumea întreagă nu se poate 
justifica în faţa lui Dumnezeu prin faptele Legii. Apoi continuă să ne arate calea 
minunată a mântuirii date de Dumnezeu - cum pum fi îndreptă�ţi prin credinţă 
pe baza morţii Domnului nostru Isus Hristos la Calvar. În capitolul 5: 1-11 - este 
rezumatul rezultatelor de până acum. Noi suntem deja socotiţi neprihăniţi, 
avem acces la Dumnezeu prin harul Său. Ne bazăm pe harul lui Dumnezeu. Mai 
mult, ne şi bucurăm în nădejdea slavei lui Dumnezeu. Ne bucurăm în această 
nădejde, că într-o zi vom fi asemenea lui Dumnezeu. Dar până atunci, avem de 
trecut prin necazuri. în înfruntarea necazurilor ne putem bucura, ştiind sigur că 
necazul aduce răbdare, iar răbdarea aduce biruinţă în încercare. Răbdarea e 
dovada că suntem creştini veritabili. Iar biruinţa aduce nădejdea. ,.Nădejdea 
aceasta nu ne Înşeală deoarece dragostea lui Dumnezeu a fost turnată În ini
mile noastre prin Duhul Sfânt, care ne-a fost dat" (Romani 5:5). Acest verset este 
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prima mare referire la Duhul Sfânt, în legătură cu mântuirea noastră. Mai târ
ziu, în cap.8, vom citi foarte multe despre lucrarea Duhului Sfânt în credincios. 

Primele lucruri pe care le face Duhul Sfânt în inima unui credincios este că 
pune dragostea lui Dumnezeu. Procesul acesta nu are de a face numai cu senti
mentele noastre. De la versetul 6 până la versetul 1 O, ne este prezentat argu
mentul „de la cel mai mare la cel mai mic." Dacă Dumnezeu a făcut lucrurile 
acestea colosale pentru noi, atunci cu siguranţă că va face şi pe cele mai mici. 
Imposibil să credem că El poate să facă lucrurile acelea mari şi că va eşua să le 
facă pe cele mici. Care este lucrul „mare"?., Dumnezeu şi-a dat pe Fiul Său să 
moară." Altă lucrare mai mare nu există. Dacă Dumnezeu a făcut aceasta pe 
când eram încă păcătoşi şi acum suntem îndreptăţiţi prin credinţă, oare va 
refuza Dumnezeu să facă lucrurile mai mici pentru noi? Dacă ar fi aşa, 
Dumnezeu nu ar mai fi consecvent, ci iraţional. Duhul Sfânt nu lucrează numai 
pentru sentimentele pe care le avem noi, oamenii. Duhul Sf'ant are o lucrare şi 
pentru intelectul nostru. El ne aduce ca argument dragostea lui Dumnezeu, care 
se bazează chiar pe caracterul lui Dumnezeu. Şi ca să aducă iarăşi în forţă argu
mentul său (5:10), ne spune că suntem împăcaţi cu Dumnezeu prin moartea 
Fiului Său. Ce cuvinte mişcătoare! Nu numai că suntem împăcaţi cu Dumnezeu 
prin moartea lui Hristos, dar suntem împăcaţi prin moartea Fiului Său. 

Noi L-am omorât pe Fiul Său preaiubit, ca vierii din pildă care l-au omorât 
pe fiul stăpânului ca să moştenească via. Tot aşa, Dumnezeu Şi-a trimis Fiul 
într-o lume vinovată de răzvrătire. El S-a gândit desigur că „vor avea respect 
faţă de Fiul Meu." Dar vrăjmăşia din inima urmană a fost într-atât de mare, 
încât singurul Fiu al lui Dumnezeu a fost luat şi pironit pe o cruce de lemn. 
Dacă ai fi putut vreodată să te îndoieşti de posibilitatea mântuirii, la cruce ar fi 
fost momentul. Cum S-a simţit Dumnezeu când Şi-a văzut singurul Fiu pironit 
pe cruce, ca rezultat al vrăjmăşiei din inima mea? Noi ce am fi făcut? Vrăjmăşia 
oamenilor i-a făcut să-L scuipe şi să-L bată. Şi vrăjmăşia noastră a contribuit la 
răstignirea Fiului Său. De ce nu ne-a şters Dumnezeu de pe faţa pământului? În 
loc să ne distrugă, crucea a devenit mijlocul prin care am fost împăcaţi cu El. 
Durerea care a simţit-o Dumnezeu, nu o s-o înţelegem niciodată pe deplin. 
Dacă noi am fost împăcaţi cu Dumnezeu prin moartea Fiului lui Dumnezeu, 
moartea Lui L-a costat foarte multă durere. 

Pavel spune că, acum, cu mult mai sigur vom fi mântuiţi prin moartea Lui. 
Duhul Sfânt este Cel care ne face conştienţi de dragostea lui Dumnezeu, bazată 
pe caracterul Său. Aceasta este baza nădejdii noastre, care nu ne va dezamăgi 
niciodată. 
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Cu mulţi ani în um1ă, un om de afaceri a sosit într-o gară din Londra, de 
unde urma să meargă într-un oraş din provincie. Era aproape noapte. În gară, 
era un tren care sta�ona şi urma să plece în direcţia dorită de el. A dorit să se 
urce în tren, dar conductorul nu l-a lăsat, spunându-i că nu se poate călători cu 
trenul acela. ,,De ce nu?" a întrebat el. ,,Trenul nu este asigurat pentru călători, 
ci numai pentru angaja�i căilor ferate." Era un tren special. Dar omul de faceri 
nu a luat seama la cuvintele conductorului, ci s-a furişat în ultimul vagon. S-a 
aşezat comod şi a aţipit, gândindu-se că trenul îl va duce la destinaţia dorită. În 
timp ce dom1ea, ultimul vagon a fost desprins de garnitura aceea, restul trenu
lui plecând în direcţia stabilită. Ultimul vagon, în care se afla omul de afaceri, 
a rămas tot în gară. Când s-a trezit şi a coborât din vagon gândindu-se că ajun
sese în oraşul dorit, a descoperit că se afla tot în gara din Londra. Şi-a dat seama 
că a fost prost şi nechibzuit. Nădejdea lui 1-a înşelat. 

oi avem o nădejde dată de Însuşi Dumnezeu, implantată în inima noastră 
de Însuşi Duhul Sfânt. Nădejdea aceasta nu înşeală niciodată, deoarece se 
bazează pe caracterul şi dragostea lui Dumnezeu. Dacă aceasta este lucrarea 
Duhul Sfant, Pavel spune galatenilor: ,,Voi nu trebuie să vă lăsaţi fermecaţi, nu 
trebuie să fiţi nechibzuiţi ca să ţineţi Legea şi să vă tăiaţi împrejur ca să fiţi 
mântuiţi." 

4. Argumentul afirmaţiilor explicite şi al proviziilor legale din Vechiul 
Testament (Galateni 3:6-14) 

În acest paragraf găsim şase citate din Scriptură. Prima lecţie pe care o învăţăm 
de aici, este că se obişnuia să se depună mărturie cu ajutorul Scripturii. Dacă 
dorim să ne depunem mărturia cu eficienţă, atunci trebuie să cunoaştem foare 
bine argumentele Scripturii. A fost odată un om numit Etud. A trăit pe vremea 
când moabiţii îi subjugau pe israeliţi. Regele moabiţilor era un om mare şi gras. 
Etud s-a gândit că era vremea să-l omoare şi şi-a făcut o suliţă bine ascu�tă, pe 
care a ascuns-o lângă coapsă. A intrat la rege şi pe când discutau prieteneşte, 
l-a omorât. Noi nu avem voie „să omorâm" oamenii, adică nu ne certăm ca să 
câştigăm o bătălie. Când argumentăm, nu dorim să-i înfrângem, să le dovedim 
că suntem mai inteligenţi şi mai deştepţi decât ei, ci motivul care ne face să 
argumentăm din Scriptură, este dorinta ca ei să fie mântuiţi. Dar ca să te lupţi 
împotriva unei doctrine greşite, este bine să ai nişte suliţe pregătite, să le 
foloseşti în caz de nevoie! 

În 3:6 - Ca să răspundă la întrebarea din versetul 5, Pavel nu mai apelează 
la experienţa lor, ci preia o afirmaţie din Biblie. A fost foarte înţelept să pro-
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cedeze astfel. Nu ne putem baza pur şi simplu numai pe o experienţă. Ca să ade
vereşti că o experienţă este adevărată, trebuie să te bazezi pe Scriptură. Uneori 
oamenii au experienţe reale, dar nu sunt adevărate, deoarece nu sunt bazate pe 
Scriptură. În Marea Britanie s-a răspândit zvonul că, dacă oamenii vin în faţă 
la întruniri şi cineva îşi pune mâna peste ei, aceştia cad cu faţa la pământ, râd 
ca hienele, mugesc ca vacile, latră şi plâng fără să se mai poată controla. Şi asta 
se spunea că ar fi manifestarea Duhul Sfânt?! Dacă li s-ar fi întâmplat aşa ceva, 
ei ar spune că experienţa lor a fost reală. Nu-i poate convinge nimeni din lume 
ca ceea ce li s-a întâmplat lor nu a fost ceva real. O fi fost ceva real, dar a fost 
experienţa lor adevărată, adică a fost într-adevăr de la Dumnezeu? De unde 
putem ştii, decât dacă nu o verificăm în lumina Cuvântul lui Dumnezeu? Duhul 
Sfânt se primeşte prin auzirea Cuvântului. Experienţa lor a fost reală, dar a fost 
adevărată? Pavel spune că experienţa galatenilor a fost reală, deoarece Scriptura 
spune că şi Avraarn a crezut pe Dumnezeu şi credinţa aceasta i-a fost socotită 
ca neprihănire (Genesa 15:6). Versetul nu spune că: ,,Avraam a crezut pe 
Hristos şi neprihănirea lui Hristos i-a fost considerată ca neprihănire:' Desigur 
că Hristos a fost făcut pentru noi neprihănire, dar în acest verset ni se spune că 
a crezut pe Dumnezeu şi acest lucru i-a fost socotit ca neprihănire, şi anume 
credinţa sa. Aceasta este singura atitudine corectă, o atitudine de încredere 
absolută în Dumnezeu. 

Este greşit să-i înve� pe oameni că pot fi mântuiţi prin faptele lor, deoarece 
această învăţătură perverteşte relaţia omului cu Dumnezeul Cel Atotputernic. 
Noi suntem făpturi făcute de Dumnezeu. Tot ce avem în lumea aceasta vine de 
la El şi nu putem cumpăra nimic de la Dumnezeu. Dacă avem ceva, este de la 
Dumnezeu de la bun început. Şi mântuirea începe atunci când un om renunţă la 
ideea că poate face ceva independent de Dumnezeu. Mântuirea începe atunci 
când omul învaţă să depindă numai de Dumnezeu. Pavel amplică lucrul acesta 
în Romani 4:3-5, unde explică diferenţa dintre fapte şi credinţă. Dacă lucrăm 
pentru un lucru, înseamnă că câştigăm lucrul respectiv. Mergem la fabrică, iar 
la sfârşitul lunii aşteptăm să ni se dea salariul. Noi, de fapt, am muncit pentru 
banii aceia, iar patronul ne este dator. Noi nu-i spunem: ,,Domnule, ar fi un har 
deosebit pentru mine dacă pentru luna aceasta mi-aţi acorda un salariu." Dacă 
patronul ar zice: ,,Eu nu sunt obligat să-ti dau nici un salariu, dar vreau să fiu 
plin de har faţă de tine, să-ţi dau un dar în valoarea salariului din luna aceasta", 
atunci noi am spune: ,,Dar îmi datoraţi banii, nu este vorba de un har din partea 
dumneavoastră. Am muncit pentru dumneavoastră şi-mi sunteţi dator. Trebuie 
să-mi daţi salariul cuvenit şi dacă nu mi-l da�, sunteţi un om nedrept." 
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Aşa putem vorbi cu patronul nostru dar nu cu Dumnezeul cel Atotputernic. 
Dumnezeu nu poate să ne fie dator niciodată, deoarece tot ce avem şi suntem Îi 
aparţine Lui. Atunci, în mod sigur, nu putem câştiga mântuirea. Dacă am putea 
câştiga mântuirea prin faptele noastre, să spunem că faptele acelea L-ar face pe 
Dumnezeu dator faţă de noi, atunci mântuirea n-ar mai fi un act plin de har din 
partea lui Dumnezeu. Ar fi obligat să ne-o dea, dar asta ar fi o nebunie curată! 
Acesta este necazul din inima unui om care nu este născut din nou şi care crede 
că este independent de Dumnezeu. Foarte adesea, religia este încercarea omului 
de a obţine mântuirea de la Dumnezeu. Aşa ceva nu se poate. Singura atitudine 
potrivită este dependenţa totală de Dumnezeu. Dumnezeu ne dă mântuirea prin 
harul Său (Romani 4:5). Convertirea începe atunci când omul are această atitu
dine corectă faţă de Dumnezeu. 

Dar ce înseamnă „credinţă"? Este aşa de uşor să spunem că suntem mântu
iţi prin credinţă, dar ce spune Biblia că înseamnă credinţa? În Romani 4, Pavel 
ne arată ce înseamnă credinţa în acest context. Ca să fim corecţi faţă de textul 
din Genesa, trebuie să spunem ce anume a crezut Avraam. Dumnezeu i-a promis 
un fiu şi Avraam a crezut lucrul acesta. Dar cineva poate spune: Stai aşa, noi 
am fost chemaţi să-L credem pe Dumnezeu, dar El nu ne-a primis că ne dă un 
fiu. Atunci cum am putea compara credinţa lui Avraam cu credinţa noastră? Din 
această cauză, Pavel se ocupă de această problemă în Romani 4, ca să facă drep
tate textului din Genesa, ca să nu scoată un verset din context. Pavel arată că 
există o analogie clară între credinţa lui Avraam din vechime şi credinţa noas
tră de acum. 

Să vedem ce însemna credinţa pentru Avraam. Dumnezeu i-a spus: 
- Am să-� dăruiesc un fiu. 
Şi Avraam l-a crezut pe Dumnezeu. După aceea, a venit Sara la Avraam şi 
i-a zis: 
- M-am gândit la făgăduinţa lui Dumnezeu, care ne-a spus că ne va da un fiu. 
- Nu-i aşa că este minunat? i-a răspuns Avraam. 
- Eu nu prea sunt sigură, Dumnezeu poate a trecut cu vederea un amănunt, 

i-a spus Sara. Eu nu pot avea copii, sunt stearpă şi dacă luăm promisiunea 
aşa cum este, contrazice ceea ce a făcut Dumnezeu. El a spus că ne va da 
un fiu, dar tot El mi-a închis pântecele. 

- Aşa-i, nu m-am gândit la asta până acum. Ce să facem, Sara? Cred că ai 
înţeles pu�n greşit. Atunci când Dumnezeu a spus că o să ne dea un fiu, să 
nu crezi că o să se întâmple aşa, din senin. Cred că Dumnezeu a vrut să 
spună că trebuie să contribuim şi noi cu ceva. 

- Avraame, partea noastră trebuie să ne-o facem cât putem mai bine. Dumnezeu 
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îi ajută pe cei ce-L ajută. Când a spus că ne va da un fiu, Dumnezeu a vrut 
să spună că ne va da credinţa ca să trecem la acţiune şi să concepem până 
la urmă un fiu. Dar acum trebuie să ne folosim de resursele noastre. 

- Noi nu cred că avem resurse, a zis Avraam. 
- Ba da, avem, a spus Sara.Uite, roaba egipteană e aici. Eu sugerez că ar tre-

bui să o foloseşti pe ea şi să fii tatăl unui copil născut de ea. Şi uite aşa ne 
facem partea noastră, în credinţă, desigur. Şi Dumnezeu Îşi va îndeplini ast
fel promisiunea Sa. 

- Ce teolog strălucit eşti Sara, poate că i-a zis Avraam. 

Biblia ne spune că ei au făcut acest lucru, gândindu-se că „credinţa" însem
na, că Dumnezeu le va da înţelepciunea să facă faptele prin care să-şi câştige 
mântuirea. A stfel, s-a născut Ismael şi poate că ei au spus lui Dumnezeu: ,,Ce 
minunat este ce s-a întâmplat, noi am reuşit să-ţi împlinim promisiunea!" ,,Vă 
mulţumesc foarte mult, s-ar putea să le fi zis Dumnezeu. Nu am vrut să vă spun 
asta când v-am făcut promisiunea! Ca să vă arăt ce am vrut să spun, nu numai 
că Sara este stearpă, dar ca să vezi ce înseamnă făgăduinţa, te las până când te 
vei târâi de bătrân ce vei fi, până când trupul va ajunge ca a unui om mort şi o 
să vezi atunci ce înseamnă credinţă cu adevărat!" 

Avraam a privit la starea trupului său. Era tot mai slab, până ce a ajuns să nu 
mai fie bun de nimic. El a încercat să-L convingă pe Dumnezeu să-l accepte pe 
lsmael. Dar Dumnezeu nu dorea să-l accepte pe Ismael. Atunci când trupul lui 
Avraam a ajuns aproape ca a unui mort, Dumnezeu S-a coborât la el şi i-a spus: 
„La anul, pe vremea aceasta, se va face o minune şi Eu o să dau viaţă din 
moarte, printr-un act de creaţie." Când a auzit Sara lucrul acesta, a luat-o ca pe 
o glumă, a râs în sinea ei: ea la 99 de ani să mai aibă un copil? Dumnezeu i-a 
spus Sarei că nu este de râs. Dumnezeu a vorbit cu multă seriozitate. Avraam a 
trebuit să înveţe şi el ce înseamnă credinţa. Credinţă înseamnă să crezi într-un 
Dumnezeu care produce viaţă din moarte. Dependenţă totală de Dumnezeu. 
Aceasta este însemnătatea expresiei: ,,Avraam a crezut pe Dumnezeu." 

Cum găsim paralela întTe credinţa noastră şi credinţa lui Avraam? 
Dumnezeu nu ne-a :făgăduit, ca lui Avraam, că ne va da un fiu, ci El ni L-a dat 
pe Hristos ca să moară pentru noi. El a fost dat în mâinile oamenilor pentru 
nelegiurile noastre. A cum, să ni-L imaginăm pe Domnul Isus în mormânt. E 
foarte clar că, dacă Hristos ar fi rămas în mormânt, n-ar mai fi fost mântuire. 
Dacă Hristos nu ar fi înviat, noi am fi rămas în păcatele noastre. Era absolut 
necesar ca Domnul Isus să fie înviat din morţi. Să zicem că ne-am fi adunat toţi 
în jurul mormântului lui Hristos şi ne-am fi dat seama că, dacă Hristos nu 
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înviază, am fi pierduţi. ,Ce să facem?", ne-am vorbi între noi. ,,Să avem cre
dinţă mare în Dumnezeu şi să facem să aibă Ioc învierea. Să încercuim cu toţi 
mormântul, să ne dă mâinile şi toată lumea să zică deodată : «eu cred, eu cred, 
eu cred». Dacă credem îndeajuns, va învia Domnul Isus?' Desigur că nu! Nu 
credinţa noastră L-a înviat pe Domnul Isus din morţi ci puterea lui Dumnezeu. 

Mântuirea noastră depinde în întregime de faptul că Dumnezeu L-a înviat pe 
Isus Hristos din morţi. Ca să fim socotiţi neprihăniţi, trebuie să credem că 
Dumnezeu face totul. Aceasta este credinţă. Deci, atunci când Pavel citează din 
Genesa 15:6, el nu scoate nicidecum un verset din context, ca să-i schimbe înţe
lesul. Principiul rămâne adevărat pentru noi, exact cum a fost adevărat pentru 
cei din vechime. 

Să ne imaginăm că cineva a obiectat în felul unnător: .,Pavele, tu spui că 
Avraarn L-a crezut pe Dumnezeu şi că această credinţă i-a fost socotită ca nepri
hănire. Dar Avraam a fost un om foarte deosebit, un evreu foarte temător de 
Dumnezeu. Este adevărat că Avraam L-a crezut pe Dumnezeu şi credinţa aceas
ta i-a fost socotită ca neprihănire, dar cum poţi să iei principiul din viaţa unui 
evreu temător de Dumnezeu şi să-l aplici la neamuri, Ia nişte oameni cu 
păcatele şi religiozitatea lor!" Pavel are un răspuns şi la această obiecţie. El 
citează Genesa 12:3 şi 18:18, când Dumnezeu i-a spus lui Avraam: ,.În tine vor 
fi binecuvântate toate neamurile pământului. " Pavel comentează această afir
maţie în Galateni 3:8. Atunci când Dumnezeu l-a socotit neprihănit pe Avraam, 
El a lăsat un model care să se aplice tuturor bărbaţilor şi femeilor din lume. 
Acest lucru se numeşte „precedent legal", deoarece Dumnezeu este drept, 
corect, cinstit şi nu are în vedere faţa omului. Dacă pe Avraam I-a socotit nepri
hănit prin credinţă, acelaşi principiu se aplică tuturor oamenilor din toate tim
purile, din toate naţiunile, de ambele sexe, indiferent de cine este vorba. Cu 
mult timp în urmă, Evanghelia a fost propovăduită de Dumnezeu întregii 
omeniri. El a indicat lucrul acesta, spunând: ,. Toate neamurile pământului vor 
fi binecuvântate în tine. " 

Dar apare o a treia obiecţie. În sinagoga iudeilor, erau unii care se opuneau 
foarte tare învăţăturii lui Pavel. Să ne imaginăm pe unul dintre aceştia venind 
şi zicând: ,,Ei bine, admitem că aşa cum a fost binecuvântat Avraam, sunt 
binecuvântat prin credinţă. Dar şi eu am credinţă mare. Şi eu cred, că dacă mă 
străduiesc să fac faptele Legii cât pot mai bine, Dumnezeu mă acceptă şi pe 
mine." Şi noi am întâlnit asemenea cazuri. 

Pavel răspunde şi acestei obiecţii. ,,Crezi că dacă te străduieşti să ţii faptele 
Legii, Dumnezeu te va accepta. Dar asta nu este credinţă!" ,,Cum adică, nu e 
credinţă?" 
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Ei bine, în Biblie „credinţă" nu înseamnă „ceva ce crezi cu toată puterea ta". 
„Credinţă" înseamnă „să crezi ce spune Dumnezeu". Iar credinţa în ceva ce nu 
spune Dumnezeu, nu este credinţă deloc, spune Scriptura. 

Pavel răspunde la această a treia obiecţie printr-un alt text din Scriptură, cu 
alte cuvinte: ,,Dacă voi vă străduiţi cât puteţi de bine, să faceţi faptele Legii, 
credeţi că Dumnezeu vă va accepta? Ascultaţi ce spune Dumnezeu în 
Deuteronom 27:26". Dacă spui că ai credinţă., făcând faptele Legii pentru ca 

Dumnezeu să te asculte, tu, de fapt, tăgăduieşti ce Dumnezeu Însuşi a afirmat 
în Cuvântul Său. Dumnezeu a lăsat scris: ., Blestemat este oricine nu stăruieşte 

În toate faptele Legii ca să le facă". Toţi cei care vor să ţină Legea, cad sub 
blestemul lui Dumnezeu. Observaţi cum a fost alcătuită fraza versetului citat: 
„ Blestemat este cine nu stăruieşte În toate lucrurile. " Nu e bine să stăruieşti 
doar în câteva pe care ţi le alegi, ci trebuie să le faci pe toate, dacă alegi să 
trăieşti prin faptele Legii. 

Iacov ne spune în Epistola sa: ,,dacă ar fi să împlineşti toată Legea şi calci o 
singură poruncă, te faci vinovat de toate." La prima vedere, afimaţia pare cam 
extremistă, dar sunt situaţii în viaţă, când această afinnaţie este adevărată. Să 
luăm de exemplu o macara foarte mare, care are un lanţ ce coboară de la ca
bină. Are 50 de zale şi trebuie să ridice o greutate enonnă. În timp ce macaraua 

ridică o greutate, zece zale se rup. Ce se întâmplă cu greutatea? Se prăbuşeşte. 
Numai din cauză că s-au rupt zece za le? Mai legăm o dată greutatea. De data 
aceasta, se rupe o singură zală. Ce se întâmplă acum? Greutatea se prăbuşeşte 
din nou la pământ. Dacă numai o singură zală din lanţ se rupe, lanţul nu mai an 
nici un rost. Legea lui Dumnezeu cere perfecţiune. Dacă o singură poruncă este 
călcată o singură dată, toată Legea este călcată . .,Bles1emat este oricine nu 
stăruieşte În toate lucrurile care sunt scrise În cartea Legii. " 

Mai există o obiecţie: ,,Ştiu că am greşit în trecut şi recunosc că mai greşesc 
şi acum. Totuşi, eu am mare credinţă că, desigur, cu ajutorul lui Dumnezeu, o 
să pot, în cele din urmă, să împlinesc Legea lui Dumnezeu suficient de bine, 
astfel încât El să mă poată socoti neprihănit şi să mă accepte." Pavel spune: 
„Nu, nici aceasta nu ajunge, deoarece nu înţelegi, de fapt, ce spune Biblia când 
se referă la credinţă. Habacuc 2:4 nu înseamnă că Dumnezeu ne va ajuta să 
împlinim faptele Legii, pentru ca astfel să fim accepta� în faţa lui Dumnezeu. 
În acest context din Scriptură, ,,credinţă" este exact opusul verbului „a face" sau 
„a lucra". În Biblie, a avea credinţă înseamnă să te opreşti din strădania ta şi să 
accepţi ce a făcut Dumnezeu în Hristos. Dumnezeu ne acceptă acum şi pentru 
veşnicie, nu pe baza vreunei fapte pe care o facem noi, ci pe lucrarea pe care a 

isprăvit-o Hristos. 
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Pavel citează şi un alt text din Scriptură, Leviticul 18:5, care spune că omul 
care va împlini poruncile Legii, va trăi prin ele. Accentul se pune pe cuvintele 
,le va împlini". Deci Legea depinde de ceea ce „faci". Dar împlinirea Legii, 
prin ceea ce faci, este opusul credinţei. Noi, oamenii, nu vom putea fi niciodată 
acceptaţi de Dumnezeu pe baza unui alt principiu. 

Um1ează un comentariu care, probabil, a fost făcut de un alt membru al sina
gogii. Acest om poate că şi-a pus încrederea în Hristos şi semăna cu cei din 
Galatia, care au ajuns sub influenţa fraţilor mincinoşi. Omul acesta are şi el 
ceva de spus. ,,Da, îmi pun încrederea în Hristos, cred în El, ca nu cumva să 
greşesc şi să cad sub blestemul Legii. Însă nu pot spune sigur că Dumnezeu m-a 
acceptat deja." Ce a răspuns Pavel? ,,Desigur, tu nu înţelegi cum ai fost scăpat 
de sub blestem. Cum ne izbăveşte Hristos de sub blestemul Legii? Oare spune 
Dumnezeu: ,,Vă iert de păcatele din trecut şi de acum, fiţi atenţi ce vă ofer. Vă 
ofer ajutorul Meu, astfel încât de acum încolo să nu mai greşiţi în ţinerea Legii, 
ca nu cumva să cădeţi sub blestemul ei. ' Ce-i greşit în acest mod de gândire? 
Hristos ne-a răscumpărat de sub blestemul Legii, nu ajutându-ne să ţinem 
Legea, ci prin faptul că S-a făcut blestem în locul nostru. 

Lucrarea este la timpul trecut. Nu spune că Hristos ne va răscumpăra de sub 
blestemul Legii ci în 3: 13 se spune că „Hristos ne-a răscumpărat de sub 
blestemul Legii." Şi a făcut-o nu prin faptul că ne-a ajutat să ţinem Legea, ci 
prin faptul că ne-a răscumpărat, recunoscând că am călcat Legea. Noi 
recunoaştem în faţa lui Dumnezeu că, de la început până la sfârşit, nu suntem 
la înălţimea standardului Lui. Oricât am trăi pe pământ, n-am putea spune în 
nici o clipă, ,,suntem fără păcat". Noi trebuie să recunoaştem că am păcătuit în 
trecut şi că mai suntem încă lipsiţi de slava lui Dumnezeu. Acesta este un ade
văr. Acesta este verdictul lui Dumnezeu asupra vieţii noastre întregi. Putem 
confrunta acest adevăr acum ca şi atunci. Şi ce nădejde mai avem că El ne va 
accepta? 

În ce priveşte Legea lui Dumnezeu, dacă ne măsurăm cu standardul lui 
Dumnezeu, suntem pierduţi. Legea ne blastămă, nu spune: ,,Da, ai încercat bine 
şi pot să te accept ca credincios." Legea o să spună că ne mai lipseşte ceva şi 
din acest motiv ne va blestema. Atunci cum putem fi răscumpăraţi de sub 
blestem, cum putem ajunge în ceruri, acceptaţi de Dumnezeu? Ce minunată este 
Evanghelia aceasta! Şi când va veni vremea să stăm pe patul de moarte, cum Îl 
vom mai lăuda pe Dumnezeu şi printre lacrimi Îi vom mărturisi şi-l vom spune 
că deşi am încercat şi n�am dorit toată viaţa să fim plăcuţi, tot suntem lipsiţi 
de slava Lui. Şi acolo, pe patul de moarte, vom auzi şoapta Duhului Sfânt: ,,Ai 
merita blestemul Legii lui Dumnezeu, dar Hristos te-a răscumpărat, făcându-se 
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blestem în locul tău." O ce Evanghelie măreaţă a harului lui Dumnezeu, de care 
putem fi siguri în inima noastră. 

Dumnezeu s-a îngrijit de noi şi prin modul în care a murit Hristos. Cum am 
putea spune că suntem siguri că Hristos a purtat blestemul pentru noi? Este scris 
în Scriptură că atunci când cineva comitea o crimă grozav de mare împotriva 
Legii, iar sentinţa era moartea, trebuia atârnat de un lemn. Scriptura spune: 
,.BI estemat este oricine este atârnat pe un lemn. " În marea Sa îndurare, ca să 
ne dea siguranţă în inimile noastre, Dumnezeu S-a îngrijit până şi de felul în 
care Hristos a murit. Dacă Hristos ar fi fost executat după Legea iudeilor, tre
buia să fie omorât cu pietre. Dar romanii răstignireau criminalii pe o cruce de 
lemn. Potrivit înţelepciunii şi îndurării lui Dumnezeu, Mântuirtorul nostru minu
nat a fost atârnat pe lemnul crucii. Dacă ar fi fost o altă cale prin care să ne mân
tuiască, El ar fi folosit-o şi ar putea încă să o facă. Dar nu exista nici o altă caJe. 
De aceea, Dumnezeu L-a lăsat pe Fiul Său să atârne pe lemnul crucii, ca să ne 
arate că a purtat blestemul în locul nostrn, ca să fim eliberaţi. 

Cc uimitor este lanţul de argumente care se bazează pe texte clare din Vechiul 
Testament şi ce minunat au fost folosite în contextul propriu fiecărui text. 

5. Un argument solid al practicilor legale - Galateni 3:15-18 

Pavel ne-a arătat că nu putem fi îndreptăţiţi prin Lege, pentru că am greşit, nu 
suntem la înălţimea standardului lui Dumnezeu şi am căzut sub blestemul Legii. 
Dar Hristos este Cel care ne-a răscumpărat de sub blestemul Legii, făcându-se 
blestem pentru noi (3:14), dându-ne binecuvântarea dată lui Avraam. Pavel 
trece mai departe, la legământul încheiat de Dumnezeu cu Avraam, legământ 
care reprezenta garantul tuturor promisiunilor făcute. Pavel ne reaminteşte prin
cipiile legale pe baza cărora sunt încheiate legămintele. Astfel ajungem la 
primu I argument legal (3: 15). 

a) O dată ce un legământ a fost încheiat, nimeni şi în nici un caz o a treia 
persoană nu poate să-l des.fiinţeze. 

Înţelegem şi noi, că dacă încheiem o afacere cu cineva şi amândoi am fost de 
acord cu contractul şi l-am semnat, o dată ce a fost „întărit" (legalizat) prin sem
năturile amândurora, nu se mai poate schimba, deoarece cealaltă parte contrac
tantă te va trage la socoteală. Până şi Legea, aşa spune Pavel. Dacă omul nu 
poate desfiinţa legământul făcut cu Dumnezeu, de ce n-ar putea Dumnezeu face 
lucrul acesta? Pavel ar răspunde: ,,Unde a lăsat scris Dumnezeu că va desfiinţa 
legământul făcut cu Avraam?" 
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Da, dar şi cu Moise a încheiat Dumnezeu un legământ, pe  care până la unnă 
l-a şi desfiinţat. A ici nu este vorba de legământul încheiat cu Moise. Este vorba 
de cu totul alt legământ, încheiat cu Avraam. Dumnezeu nu a şters niciodată 
legământul făcut cu Avraam. A şa cum o să vedem, Legământul a fost făcut de 
Dumnezeu în favoarea lui Avraam şi pentru „sămânţa" lui Avraarn, iar 
„sămânţa" aceea era Hristos. Un legământ făcut de Dumnezeu în favoarea lui 
Hristos nu va putea fi desfiinţat niciodată. Dacă Dumnezeu nu-l desfiinţează, 
atunci nici un om nu-l poate desfiinţa. Nici un teolog din lume nu ar putea trata 
acest legământ ca şi cum nici nu ar fi fost încheiat vreodată. 

b) O dată ce un legământ a fost încheiat, nimeni nu poate adăuga condiţii la 

îndeplinirea promisiunilor stipulate În legământ, condiţii care nu au fost 

specificate în mod explicit atunci când a fost Încheiat legământul. 
De exemplu, mergem la un constructor pentru că vrem să ne construim o casă. 
Îi dăm toate planurile, cu toate detaliile şi-l întrebăm cât ne costă. Constructorul 
stabileşte preţul şi suntem de acord cu preţul stabilit de el. Semnăm amândoi 
contractul şi constructorul se apucă de zidit casa. După un timp mergem să o 
inspectăm şi îi reproşăm constructorului că nu este bună. ,,Eu am vrut zece 
camere şi dumneata ai construit doar şase." Şi el ne arată contractul în care scrie 
şase, dar noi îi spunem că ne-am răzgândit. ,,Ne-am hotărât că  ar fi mai bine să 
aibe zece camere. De ce nu ai zidit zece? Până nu faci cum spun eu, nu o să 
primeşti banii." Constructorul îţi spune: ,,Biserica ta o să-mi dea banii. Şi asta 
pentru că ai semnat contractul şi în contract nu ai menţionat zece, ci numai şase 
camere." Nu se mai poate adăuga altceva în contract. Dacă această casă ar fi 
fost tenninată, iar constructorul ne-ar fi cerut mai mult decât era prevăzut în 
contract: ,,Dacă nu-mi plătiţi, nu vă voi da casa." Noi o să-i spunem: ,,Nu, nu ai 
spus aşa în contract, aşa că acum nu mai poţi ridica preţul." 

Aceasta ne spune Pavel aici: odată ce un contract, sau un legământ a fost 
întărit, nimeni nu-l poate desfiinţa şi nici nu mai poate adăuga ceva. A şa este şi 
cu legământul lui Dumnezeu încheiat cu Avraam (Genesa 15). Dumnezeu a 
încheiat un legământ prin care I-a promis lui Avraam şi seminţei sale o 
moştenire. În cap.15 nu se menţionează Legea lui Moise. Dumnezeu nu i-a spus 
lui Avraarn: ,,Eu mă leg prin făgăduinţă, dacă tu ţii Legea." Legea nu este 
menţionată. Şi o dată ce un legământ a fost întărit, aşezat, încheiat, nimeni nu 
mai poate face ca împlinirea legământului să se bazeze pe condiţii diferite faţă 
de cele stipulate în legământ. 
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Deci, să ascultăm ce spune Pavel în aplicarea acestui principiu în 3 v.17. Nu 
poţi spune lui Avraam şi seminţei sale: ,,Ştii, Dumnezeu ţi-a făcut toate aceste 
făgăduinţe, dar nu !e poţi aştepta ca El să le împlinească faţă de tine, decât dacă 
ţii Legea lui Moise." Nu cumva, dacă nu �i Legea lui Moise, legământul ar fi 
anulat? Aşa ceva nu se poate, pentru că este împotriva principiilor fundamen
tale ale legii. Dacă Dumnezeu ar fi dorit să facă în aşa fel încât împlinirea făgă
duinţelor să depindă de Lege, El ar fi lăsat scrisă condiţia aceasta în termenii 
legământului. Dar nu a făcut-o. De fapt, Legea a fost dată după 430 de ani şi 
vom vedea imediat implicaţia acestui argument. În promisiunea dată lui 
Avraam, nu a fost vorba numai de un teritoriu din Orientul Mijlociu, ci de o 
imensă bogăţie spirituală. 

Cum intrăm noi în posesia acestor făgăduinţe? Pe ce condiţii ne bazăm? 
Învăţătorii falşi spuneau că intrăm în posesia acestei făgăduinţe dacă ţinem 
Legea şi ne tăiem împrejur. Spuneau că dacă nu ţii Legea, nu intri în posesia 
făgăduinţei date lui Avraam. Dar ar fi ilegal să spui aşa ceva. Legea, care a fost 
dată după 430 de ani nu poate desfiinţa făgăduinţa făcută de Dumnezeu. 
Preluând limbajul juridic, trebuie să definim termenii cu care lucrăm, deoarece 
în versetul 18 găsim termenul „făgăduinţă". Ce vrea să spună Dumnezeu prin 
acest cuvânt, ,,făgăduinţă"? Să observăm cum Pavel ne arată că acest termen 
este opusul cuvântului Lege. ,,Căci dacă moştenirea vine prin Lege, nu mai vine 

din făgăduinţă." Cum să le înţelegem? Să ne întoarcem la viaţa noastră 
obişnuită de zi cu zi. 

oi folosim acest cuvânt în fiecare zi. Dar sunt două feluri de promisiuni în 
viaţa de zi cu zi. Unele promisiuni sunt condi�onate, iar altele necondiţionate. 
O marnă îi poate spune copilului ei: ,,Dacă eşti ascultător şi cuminte astăzi şi 
vei face tot ce-ţi spun eu, îţi promit că deseară îţi dau o îngheţată." Asta ar fi o 
promisiune condiţionată. Dacă copilul nu ar face ce i-a cerut mama lui, nu ar 
primi ceea ce i-a fost promis. Cu acest fel de promisiune, împlinirea ei depinde 
de ascultarea copilului de legea făcută de mama lui. 

Dar cum este cu moştenirea aceasta mare? Oare este o făgăduinţă condiţio
nată? Ne dă Dumnezeu făgăduinţele Sale, dacă ţinem Legea? În cazul acesta, ar 

fi fost o promisiune condiţionată. Nu spune Pavel că, dacă moştenirea ar veni 
din Lege (adică, dacă noi am ţine legea), nu ar mai veni din făgăduinţă? Atunci 
ce înseamnă „făgăduinţă" pentru Pavel? ,,Făgăduinţă" înseamnă promisiune 
necondiţionată. Cu alte cuvinte, nu depinde de faptul că noi ţinem Legea. nu 
depinde de eforturile noastre. O făgăduintă dată de Dumnezeu, o făgăduinţă 
necondiţionată. 
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Trebuie să observăm ce vrea să spună Dumnezeu prin termenul „făgăduinţă" 
în contextul dat. Dacă vrem w1 exemplu biblic, să ne uităm la promisiunea dată 
lui Avraam, că va avea un fiu. Ce fel de făgăduinţă era aceasta? Sara s-a gândit 
că era condiţionată, că depindea de cât de mult se străduia ea. Nu! Dumnezeu 
i-a spus Sarei şi lui Avraam: ,,Uite, când vă promit un fiu, aceasta este o făgă
duinţă necondiţionată. Da, pentru că v-am spus că o să vă dăruiesc un fiu, o să 
vă dăruiesc un fiu, printr-o făgăduinţă şi de aceea este extrem de important." În 
acest context „făgăduinţă" înseamnă promisiune necondiţionată. 

c) Al treilea principiu legal. În viaţa de zi cu zi, contractele pot fi diferite. Sunt 
contracte care pot avea o singură parte implicată (unilateral), pe când altele 
pot avea două părţi implicate (bilateral). Trebuie să înţelegem diferenţa din
tre un contract unilateral şi unul bilateral, deoarece trebuie să ne punem între
barea: ,,Ce fel de legământ a fost cel încheiat cu Avraam?" A fost un 
legământ unilateral sau bilateral? Care este diferenţa? 
Să luăm un exemplu din viaţa de zi cu zi. Un exemplu de contract bilateral: 

Contractul cu constructorul care zideşte o casă implică două părţi. Noi arătăm 
condipile pe care trebuie să le îndl!plinească constructorul. Construieşte o casă 
care trebuie să fie dintr-un anumit material de construcţii, camerele trebuie să 
aibă anumite dimensiuni şi instalaţia de î11călzire centrală trebuie să arate într-un 
anumit fel. Noi specificăm toate detaliile care trebuie îndeplinite de construc
tor. După aceea, vine constructorul cu partea lui. Şi el are unele condiţii pe care 
trebuie să le îndeplinim. Ne costă atâta şi plătim în rate, deoarece construcţia va 
dura atâta timp. La sîarşitul primelor luni, vom plăti atât din preţ, iar la sfârşit 
vom plăti restul. Dacă nu îndeplinim condiţiile puse de constructor, el nu ne va 
da casa. Contractul este bilateral. Ambele părţi au condiţii de îndeplinit: con
structorul îşi are partea lui de îndeplinit, dar şi noi avem partea noastră de 
îndeplinit. Dacă unul nu-şi îndeplineşte partea, contractul nu are nici un efect. 
Dacă el nu construieşte cum vrem noi, nu-i dăm banii. Dacă noi, la rândul nos
tru nu plătim, el o să zică: ,,Îmi pare rău, nu vă dau casa." Deci, ambele părţi 
trebuie să-şi îndeplinească partea din legământ - acesta este un legământ bila
teral, sau cu două părţi implicate. 

Ce putem spune despre legământul unilateral? Să presupunem că ai un unchi 
bogat în America, care a ajuns la bătrâneţe. El hotărăşte ca tu să moşteneşti 
toate averile lui, după moartea sa. Merge la un avocat şi întocmeşte un testa
ment în care confirmă că îţi lasă ţie toate lucrurile, fără nici o condiţie. 
Semnează doi, trei martori şi unchiul şi cu asta s-a aranjat totul. Eu nu trebuie 
să semnez testamentul, pentru că nu am nici o condiţie de îndeplinit. Eu merg 
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la avocat şi-l întreb ce am de făcut ca să intru în posesia moştenirii. El îmi 
spune: ,,nimic". ,,Ei, trebuie să fie ceva de făcut!" Şi avocatul îmi mai citeşte o 
dată: ,,Nu e nici o condiţie, unchiul tău a scris testamentul prin care promite că 
după ce va muri, tu vei primi totul. Legământul este semnat şi au fost şi mar
tori când 1-a semnat. Nimeni nu mai poate adăuga vreo condiţie. Dacă doreşti, 
tot ce ai de făcut este să accepţi". Desigur, dacă nu doreşte moştenirea nimeni nu 
îl obligă să o accepte, poate să o dea altuia. Dar dacă o doreşte, nu trebuie decât 
să creadă testamentul, deoarece este un legământ cu o singură parte implicată. 

Am văzut cele două tipuri de legăminte. Se pune întrebarea: Ce fel de 
legământ a fost cel făcut de Dumnezeu cu Avraam? A fost un legământ unila
teral sau bilateral? 

Să ne familiarizăm cu modul în care se încheiau unele legăminte. Să ne uităm 
în Genesa 15 şi să observăm ordinea elementelor. Mai întâi, apare făgăduin{a 
lui Dumnezeu cu privire la un moştenitor (I 5:5). Avraam a crezut pe Domnul 
şi lucrul acesta i-a fost socotit ca neprihănire. Aceasta a fost făgăduinţa cu 
privire la un moştenitor (15:7). Domnul i-a mai spus că îi dă ţara aceea ca 
moştenire. Avraam a dorit ca Dumnezeu să-i dea şi unele detalii ( I 5:8) şi 
Domnul i-a răspuns prin încheierea unui legământ (15: 18). 

Dumnezeu putea să-i spună lui Avraam că trebuie să se bazeze pur şi simplu 
pe Cuvântul Lui. ,,Eu când făgăduiesc ceva, vorbesc serios" Dar Dumnezeu ne 
cunoaşte inima omului, care caută întotdeauna siguranţă. Atunci când Avraam 
a întrebat: ,,Prin ce voi cunoaşte?" Dumnezeu, în harul şi cunoaşterea Lui, a 
făcut un legământ, astfel încât Avraam să înţeleagă. Să observăm aceste detalii 
curioase cu privire la legământ. În 15:9, Dumnezeu i-a spus ce să facă şi 
Avraam a făcut întocmai: a despicat animalele în două şi a pus fiecare bucată 
una în faţa celeilalte, dar păsările nu le-a despicat. A făcut astfel două şiruri. 
Aşa se făceau în vechime legămintele. Nu scriau pe hârtie şi nu semnau. Mai 
întâi, făgăduinţa era verbală şi apoi trebuiau să aducă o jertfă. Animalul (care 
trebuia să fie despicat) şi păsările erau aşezate pe două şiruri. După aceea, per
soanele care trebuiau să îndeplinească unele condiţii, treceau cu paşi solemni 
printre cele două şiruri de animale despicate. În cazul în care ambele părţi aveau 
condiţii de îndeplinit, ambele persoane păşeau printre bucăţile despicate. Să ne 
întoarcem puţin la contractul cu constructorul casei, în care amândoi aveam 
condiţii de îndeplinit. În cazul acesta, amândoi trebuiam să trecem printre 
şirurile de animale despicate. 

Să privim la un alt legământ din Ieremia 34: 18-20. Exemplul din Ieremia 
este foarte important, fiindcă este un legământ încheiat tot în forma aceasta, cu 
animale sacrificate, despicate şi aşezate în două şiruri şi se trecea printre şiruri. 
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Legământul din Ieremia este legământul pe care oamenii din luda l-au făcut cu 
Dumnezeu. Care era situaţia? Căpeteniile lui luda au silit pe unii oameni să le 
fie robi, iar lucrul acesta era contrar legilor lui Dumnezeu. Căpeteniile au spus 
că s-au pocăit de lucrul acesta şi au promis eliberarea robilor. Erau atât de 
hotărâţi să-şi ţină promisiunea, încât au vrut să facă un legământ, prin care îi 
garantau lui Dumnezeu că îi vor elibera pe robii lor. Şi au făcut un astfel de 
legământ. Au despicat animalele, le-au aşezat pe două şiruri şi apoi au trecut 

printre ele. Dar după aceea, au făcut un lucru groaznic: şi-au încălcat legămân
tul şi au luat robii înapoi. Atunci Dumnezeu le-a promis că va aduce asupra lor 
pedeapsa Legii. Acest legământ din Ieremia a fost unilateral, deoarece aceste 
căpetenii I-au făcut promisiuni lui Dumnezeu. 

Să ne întoarecem la Genesa 15 şi să privim cu mare atenţie, deoarece de 
acest text depinde împlinirea făgăduinţei. Dumnezeu îi spune lui Avraam să ia 
dobitoacele, să le despice, să le aşeze pe două şiruri, deoarece „ Eu o să fac un 
legământ cu tine." Întrebarea care se pune acum este: ,,Cine a trecut printre 
şirurile de animale?" Avraam a adormit, deci nu a mai putut trece printre ani
male. ,,Şi Domnul a zis lui Avraam: «Să ştii hotărât că sămânţa ta va.fi străină 
într-o ţară, care nu va fi a ei; acolo va fi robită şi o vor apăsa greu, timp de 
patru sute de ani. Dar pe neamul căruia îi va fi roabă, îl voi judeca Eu; şi pe 
urmă va ieşi de acolo cu mari bogăţii. Tu vei merge în pace la părinţii tăi; vei 
fi îngropat după o bătrâneţe fericită. În al patrulea neam, ea se va întoarce 
aici; căci nelegiuirea amoriţilor nu şi-a atins încă vârful.»" (15: 13-16) 

Dumnezeu i-a dat făgăduinţa şi a spus foarte clar că Avraam nu avea să 
primească făgăduinţa atunci. Avraarn avea o moştenire pe care urma să o 
primească în viitor. Atât de departe era moştenirea, încât Avraam nu avea să 
apuce ziua împlinirii promisiunii. Tot aşa a fost şi în istorie: urmaşii lui Avraam 
au intrat într-o ţară străină, în care au fost robi 400 de ani. Oare însemna aceasta 
că făgăduinţa fusese anulată? Dumnezeu îi spunea de acum, pentru ca atunci 
când urmaşii lui vor fi în Egipt în robie, să nu-şi spună: ,,Sigur că nu mai este 
valabil legământul, nu se va mai împlini niciodată." Data împlinirii promisiunii 
a fost prevăzută exact în legământ. După 400 ani aveau să iasă de acolo cu mari 
bogăţii. ,,Îţi voi da moştenirea atunci când va sosi vremea ca Eu să-i judec pe 
amoriţi. Şi am să fac două lucruri în acelaşi timp: o să cobor judecata Mea 
asupra acelei civilizaţii păcătoase şi voi aduce sămânţa ta în moştenire. Cât 
despre tine, tu vei merge în pace la părinţii tăi." Cum putea să meargă Avraarn 
în pace, fără să vadă împlinirea făgăduinţei? Pe ce se putea baza, cum putea el 
să moară, având siguranţă că aşa va fi? (Genesa 15: 17) 
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Cine a trecut printre animalele despicate? Dumnezeu. Nici măcar în vedenia 
aceea din somn, Avraam nu s-a văzut trecând printre şirurile de animale. În 
vedenie. el a văzut ce s-a întâmplat, dar nu era el cel care a trecut printre ani
male, ci nişte flăcări. Ne amintim de simbolul celor şapte candele din 
Apocalipsa, care erau în faţa tronului lui Dumnezeu. Dumnezeu i-a promis 
moştenirea, dar aveau să treacă multe generaţii până avea să se împlinească. Nu 
aveau să o primească, decât în clipa când judecata lui Dumnezeu avea să cadă 
asupra acelor popoare. Cum putea să moară în pace Avraam, cum putea să fie 
sigur să promisiunea se va împlini? Putea să fie sigur, deoarece el nu a trebuit 
să treacă printre şirurile de animale. Numai Dumnezeu a trecut. Astfel, acest 
legământ a avut o singură parte implicată. Toate promisiunile Duhului, ale 
moştenirii, le-am primit pe baza acestui legământ unilateral. 

Mai avem un legământ, Noul Legământ, instituit de Domnul Isus. În seara 
când Domnul Isus a stat cu ucenicii la masă, a luat pâine şi le-a dat-o zicând: 
,.Acesta este trupul lvfeu, care se dă pentru voi. " Apoi a luat un pahar zicând: 
,,Beţi toţi din el, căci acesta este sângele legământului celui nou, care se varsă 

pentru mulţi, spre iertarea păwtelo,: " Ce fel de legământ este acesta? Un 
legământ unilateral. Ca să pecetluiască legământul, trebuia să fie vărsat sânge. 
Cineva trebuia să treacă prin flăcările mâniei lui Dumnezeu care ardeau 
împotriva păcatului. Am fost noi cumva? Acest legământ binecuvântat, Noul 
Legământ, pecetluit cu sângele Domnului Isus, este un legământ unilateral 
Dacă nu dorim binecuvântările care provin din acest legământ, nu sunten 
obligaţi să le luăm. De altfel, lumea de afară nu este interesată de legământul 
Domnului Isus. Dar dacă dorim bincuvântările legământului, putem să le avem, 
fiindcă sunt garantate printr-un legământ legal, unilateral, pecetluit cu sângele 
Domnului Isus Hristos. Ce minunat! 

Aş putea să spun şi eu, ca Avraam: ,,Mi-ai dăruit o moştenire aşa de fru
moasă, dar eu sunt înaintat în vârstă şi voi muri înainte ca Tu să-mi dai acea 
moştenire nestricăcioasă şi care nu se va vesteji. Doamne, să nu Te superi, dar 
aş vrea să-mi spui prin ce voi cunoaşte că voi moşteni această binecuvântare?" 
Domnul nu m-ar mustra, ci mi-ar arăta legământul tăcut cu Avraam şi apoi 
Noul Legământ făcut de Hristos şi mi-ar spune: ,,Copilul Meu, tu poţi să mori 
în pace, să fii absolut sigur că vei moşteni această binecuvântare. Poţi fi sigur 
pe baza legământului Meu, care nu poate fi călcat." Acest adevăr face ca învăţă
tura falsă a fraţilor mincinoşi din Galateni să fie foarte slabă şi săracă. Dar 
Pavel nu a încheiat seria argumentelor, deoarece Dumnezeu are bunăvoinţa să 
arate moştenitorilor promisiunilor Sale, certitudinea absolută a făgăduinţelor 
date. 
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În Luca 18, vedem un tânăr care dorea să capete viaţa veşnică prin fapte. 
- Bunule Învăţător, ce trebuie să fac ca să moştenesc viaţa veşnică? 
Domnul Isus a început să-i răspundă la întrebare, dar mai întâi i-a pus o 

întrebare. 
- Pentru ce mă numeşti bun? 
Oare tânărul vroia să fie politicos sau a dorit să spună că într-adevăr, 

Domnul Isus era bun? 
- Nimeni nu este bun decât unul singur, Dumnezeu. 
Dacă dorim să punem Domnului nostru o întrebare, trebuie să ştim cine este 

El, pentru a putea primi răspunsul din partea Lui. Dacă El este Dumnezeu şi nu 
accepţi ceea ce spune El, atunci ai o problemă foarte serioasă. 

- Cunoşti poruncile, i-a zis Domnul Isus. 
- Toate acestea le-am păzit din tinereţea mea, l-a răspuns tânărul. 
- Îţi mai lipseşte un lucru, vinde tot ce ai şi împarte la săraci. 

Avea de gând tânărul să asculte sau nu? Căci el dorea să ţină poruncile Legii, 
dar aici Legea i-a fost dată în detaliu. Oare avea să facă ce i s-a spus? Tânărul 
s-a hotărât să nu facă. Dacă vrei să ţii Legea, aceasta însemnă să ţii poruncile 
date de Lege. El a eşuat şi Domnul nostru a avut ceva de spus: ,, Cât de anevoie 
vor intra în Împărăţia lui Dumnezeu cei ce au bogăţii, deoarece mai uşor este 
să treacă o cămilă prin u.�echea acului, decât să intre un om bogat în Împărăţia 
lui Dumnezeu." Cei care au auzit au zis: ,,Atunci cine poate fi mântuit?",, Ce este 
cu neputinţă la oameni, este cu putinţă la Dumnezeu, a răspuns Domnul Isus. " 

Acest verset este ca o umbră a ceea ce avea să spună Scriptura mai târziu. 
Era intenţia lui Dumnezeu ca oamenii să renunţe la Lege. De aceea, facem bine 
dacă ne amintim că aceasta este voia lui Dumnezeu pentru oameni. Pavel a vrut 
să spună că nu poţi obţine îndreptăţire prin ţinerea Legii şi că nu poţi câştiga 
viaţa veşnică, dacă ţii Legea. Noi nu suntem sub Lege. Dar ar fi o greşeală mare 
să spunem că Dumnezeu nu doreşte ca noi să ţinem acum Legea, deoarece este 
intenţia lui Dumnezeu ca cerinţele neprihănite ale Legii să fie îndeplinite de 
noi, cei mântuiţi. Dar aceasta nu ca să câştigăm mântuirea, ci ca un rezultat al 
mântuirii noastre. Nu vom ţine Legea Sa prin eforturile noastre, ci prin puterea 
Duhului Sfânt. 

Ceea ce Legea nu a putut face, din cauză că era slabă din pricina cărnii, 
Dumnezeu a făcut prin Domnul Isus. Fiul Său S-a făcut om şi a murit ca jertfă 
pentru păcat, condamnând păcatul. A plătit pedeapsa, a murit pentru noi şi a 
înviat din nou, pentru ca acum să ne dea viaţă veşnică fără plată şi să ne dea 
Duhul Său prin harul divin. Dumnezeu vrea ca cerinţele Legii să fie împlinite 
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prin noi, cei care nu umblăm prin fire, ci prin Duhul. Ceea ce este cu neputinţă 
la oameni este cu putinţă la Dumnezeu. 

Să revenim la Luca, dar nu ne oprim la întâmplarea cu tânărul bogat, ci să 
vedem ce s-a întâmplat atunci când Domnul trecea prin Ierihon. Era un orb care 
şedea lângă drum şi cerşea. Domnul l-a privit şi i-a zis: .. Credinţa ta te-amân

tuit." Următoarea întâlnire este cu Zacheu, un om foarte bogat. Domnul l-a 
mântuit şi pe el, deci şi unii oameni bogaţi pot fi mântuiţi. Amândoi aveau un 
mod nesatisfăcător de a-şi câştiga existenţa. Orbul trăia cerşind de la alţii, 
Zacheu se îmbogăţea înşelându-i pe alţii. Iar Domnul i-a mântuit pe amândoi şi 
le-a schimbat modul de a-şi câstiga existenţa. Zacheu era un vameş foarte 
bogat. Din cauza aceasta a fost dat afară din sinagogă. Dar toată propovăduirea 
Legii din sinagogă nu-l schimbase pe Zacheu. El continua să facă bani, înşelân
du-i pe oameni. Ce l-a schimbat? Nu Legea. Într-o zi, a trecut Domnul Isus pe 
acolo şi l-a văzut urcat în copacul acela. L-a chemat jos de grabă. Zacheu a fost 
foarte surprins. Niciunul din învăţătorii Legii nu au fost pregătiţi să-l primească 
în casa lor, dar 1-lristos a venit la el deoarece El iubea oamenii „pe când erau ei 

încă păcătoşi". L-a acceptat pe Zacheu exact aşa cum era. Aşa ceva nu i s-a 
întâmplat niciodată lui Zacheu. Acest mare Fiu al lui David l-a iubit exact aşa 
cum era, fiind pregătit să vină la el acasă. Credem că în drum spre casă, Zacheu 
a încercat să-L pună pe Domnul Isus în temă cu privire la casa lui, iar în plus a 
mai declarat că jumătate din averea lui o dă la săraci - era ceva nou pentm 
Zacheu. 

Ce l-a făcut pe lacheu să facă lucrul acesta? Nu porunca Legii, ci mântuirea 
care i-a adus-o Hristos. El, care L-a iubit aşa cum era, care avea să moară pen
tru Zacheu. Descoperind în sinea lui că era acceptat de Hristos, inima lui a fost 
revoluţionată şi astfel în viaţa lui Zacheu au început să fie împlinite cerinţele 
Legii ... Dacă am năpăstuit pe cineva, dau înapoi împătrit." Domnul a zis 
atunci: ,.Astăzi a intrat mântuirea în casa aceasta.fiindcă şi el este un fiu al lui 

Avraam" - dar nu numai din punct de vedere fizic, ci şi spiritual, fiind îndrep
tăţit prin credinţă. Acum, el arăta rezultatele acestei mântuiri, prin faptul că dorea 
de bună voie să împlinească Legea şi chiar mai mult decât Legea, deoarece ceea 
ce este cu neputinţă la oameni este cu putinţă la Dumnezeu. 

Galateni 3:19-29 

Să mai vorbim despre încă un termen legal. Argumentul bazat pe practici 
legale, pe care Pavel l-a folosit împotriva învăţătorilor falşi, este solid. Pavel ne 
arată nu numai că suntem îndreptăţi� prin credinţă, dar că am primit şi promi
siunile lui Dumnezeu prin credinţă. Toată moştenirea aceasta mare, pe care am 
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primit-o sub legământ şi toate binecuvântările, pe care le primim, sunt prin 
credinţă. De aceea, noi am cercetat legământul pe care Dumnezeul l-a făcut mai 
întâi cu Avraarn şi cu urmaşii lui. Să mai privim câteva principii legate de 
legământ. Un legământ putea fi unilateral, cu alte cuvinte, numai Dumnezeu 
avea condiţii de îndeplinit. 

d) După ce se încheie un legăma11t, nimeni nu mai poate adăuga condiţii. Dar 
fie o parte, fie ambele părJi, sunt libere ca să dea celeilalte, mai mult decât a 
promis. 

Să ne întoarcem la contractul cu constructorul, care zideşte o casă frumoasă. 
Noi am scris condiţiile pentru constructor şi i-am dat detaliile. El ne-a prezen
tat condiţiile lui, pe care trebuia să le respectăm. A sosit ziua finală şi con
structorul spune: ,,Mi-aţi cerut să vă construiesc o casă, sunt foarte fericit să vă 
fac cunoscut că v-am construit casa aici, dar v-am făcut şi o căsuţă la ţară." Noi 
reacţionăm imediat şi îi spunem că nu o să-i plătim nimic pentru căsuţa de la 
ţară, iar constructorul zice: ,,Nici nu aveam de gând să vă cer ca să mi-o plăti�. 
Eu am avut libertatea să vă fac mai mult decât ceea ce mi-aţi cerut, nimeni nu 
mă poate opri." Ce am face? I-am mulţumi foarte mult, am fi foarte încântaţi de 
gestul făcut. Dar să spunem că ar fi invers şi constructorul ar veni să ne predea 
casa. Noi îi plătim suma stabilită în contract şi încă o sumă în plus. Sigur, 
suntem liberi să facem lucrul acesta, chiar dacă este mai mult decât i-am 
promis. 

Dumnezeu a făcut un legământ cu Avraam, în care a specificat anumite teri
torii din Orientul Mijlociu. Dar la Romani 4: 13, Dumnezeu îi promite că va 
moşteni lumea. Dumnezeu îi promite lucrul acesta înainte de Genesa 17, când 
a fost tăiat împrejur. Ceea ce Dumnezeu face aici este o extindere a ceea ce 
prevedea legământul. Nu există nici un principiu legal care să stea împotriva 
acestei adăugiri. Acest lucru este de înţeles. Pavel vrea să spună că atunci când 
Dumnezeu a încheiat legământul cu Avraam şi „sămânţa" lui, ,,sămânţa" la care 
S-a gândit Dumnezeu, a fost Hristos. În Psalmul 2:7-8 şi în Romani 8 ni se 
spune că noi suntem moştenitori ai lui Dumnezeu şi împreună moştenitori cu 
Isus Hristos. Cu alte cuvinte, Dumnezeu îşi va cinsti legământul. 

e) Odată ce un legământ a fost încheiat, nimeni nu mai poate adăuga un alt 

nume pe lângă beneficiarii specificaţi fn legământ. 
Să ne întoarcem la exemplul cu moştenitorul unchiului bogat din S.U.A . 
Avocatul mă anunţă că unchiul a murit şi fraţii mei şi cu mine plecăm să vedem 
ce ne-a lăsat unchiul. Avocatul citeşte testamentul. Conform testamentului, casa 

58 



îi revine Anei, acţiunile şi banii lui Beniamin iar maşinile, vapoarele şi 
avioanele lui Constantin, şi cu asta testamentul se încheie. Eu mă revolt. Nu se 
poate, eu nu am primit nimic. Îi spun numele, verifică în testament, dar numele 
meu nu apare. Eu nu pot să trec nimic în testament. Ce este scris, rămâne. Nimic 
nu se mai schimbă sau adaugă. Tot astfel este cu Legea. 

Acum, cum putem beneficia de legământul încheiat cu Avraam? Este 
legământul şi pentru noi? În Galateni 3 :27, spune: ,,Toţi care aţi fost botezaţi 
pentru Hristos, v-aţi îmbrăcat cu Hristos" Cuvântul acesta se referă la o haină 
lungă, la o manta care ne acoperă din cap până în picioare. În lumea antică, 
oamenii se cunoşteau după modul cum se îmbrăcau. Dar când ne îmbrăcăm cu 
această mantie care este Hristos, toate deosebirile dintre noi sunt acoperite şi nu 
se văd; toti suntem la fel, în Hristos (3 :28). Dacă suntem în Hristos, suntem şi 
„sământa' I ui Avraam (3 :29), deoarece toată moştenirea era a lui Hristos. Dacă 
sunt în Hristos şi mie mi se cuvine moştenirea. Trebuie să înţelegem bine lucrul 
acesta. Totul depinde de statutul meu: dacă sunt sau nu în Hristos. Cum am 
ajuns să fiu în Hristo ? Prin credinţă (3:26)! Ce minunat lucru! Ne aşteptăm ca 
potrivit cu ace t verset să trăim ca milionari, din pricina moştenirii vaste pe care 
o avem în Hristo 

Galateni 3: 19 ridică o întrebare. Pentru ce este Legea? Această întrebare a 
fost ridicată în multe sinagogi, unde Pavel expunea Evanghelia. Dumnezeu ne-a 
dat Legea. De ce nu mai este bună? Ne-a dat-o chiar aşa, pentru nimic? Cum 
po\i să o dai la o parte şi să o arunci la coşul de gunoi? Există vreun motiv 
serios? Pavel a trebuit să răspundă şi acestei obiecţii. El a demonstrat partea 
pozitivă a cazului său - parte care spunea că îndreptăfirea este prin credinţă şi 
nu prin faptele Legii. Dar acum trebuie să dovedească şi partea negativă - scopul 
Legii. Dumnezeu a dat Legea şi noi trebuie să ştim de ce. Când vom cunoaşte 
adevăratul motiv pentru care Dumnezeu a dat Legea, vom descoperi că nu este 
nici un conflict între Lege şi Evanghelie. 

În Galateni 3: I 9, Pavel accentuează faptul că Legea a fost o măsură tempo
rară, deoarece a fost adăugată din pricina călcărilor de lege, până când avea să 
vină sămânţa căreia i-a fost făcută făgăduinţa. Legea nu a fost un legământ uni
lateral. În Lege erau implicate două părţi: Dumnezeu pe de o parte şi Israel pe 
cealaltă parte. Între cele două păfti au fost mijlocitori: îngerii şi Moise. Legea a 
fost foarte diferită de legământul făcut cu Avraam. 

În Exodul 24:3, Dumnezeu a prezentat condiţiile şi, de bună voie, Israel s-a 
legat să împlinească aceste condiţii. După aceea, Moise a luat măsuri de pre
cauţie şi a scris toate cuvintele într-o carte, ca nu cumva să vină cineva cu argu
mente împotriva acordului. Moise a luat cartea şi a citit-o în fata poporului. Cu 
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alte cuvinte, şi-a luat măsuri de siguranţă: nu numai că a scris, dar le-a şi citit 
ceea ce scrisese în carte (Exodul 24:7).Când a citit în carte oameni au mai spus 
o dată: ,,Vom face şi vom asculta tot ce a spus Domnul." Observăm că a fost un 
legământ bilateral. Dumnezeu avea condiţii de îndeplinit. El promitea să ia pe 
Israel din mijlocul altor naţiuni şi să-i facă o naţiune specială, pentru ca de 
acum să fie poporul Lui deosebit. Nu că toate celelalte popoare ar fi fost pier
dute, ci Israel era un popor cu un rol deosebit în istorie - acela de a fi preoţii lui 
Dumnezeu. Dar problema era că ei aveau de îndeplinit anumite condiţii cu care 
au fost de acord: ,, Da, vom face lucrul acesta. " Atunci s-au adus jertfele pentru 
legământ, Moise a luat sângele şi a stropit poporul şi cartea. Astfel a fost întărit 
acest legământ bilateral. Trebuie să înţelegem aceasta foarte clar. 

Ce s-a întâmplat? Dumnezeu i-a spus lui Moise: ,,Eu îţi voi da termenii 
Legii, scrişi pe table de piatră." Una din primele condiţii era: ,,Să nu ai alJi 
Dumnezei, afară de mine." Nici nu a apucat să scrie aceste condiţii pe tablele 
Legii, că oamenii din vale încălcaseră deja prima şi cea mai mare poruncă. 
Dumnezeu era gata să-i şteargă de pe faţa pământu lui. Moise a intrat în joc şi a 
mijlocit pentru popor. Au scăpat din nou şi prin harul lui Dumnezeu, li s-a per
mis să mai trăiască. Putem să vedem încă o dată că moştenirea nu putea veni 
niciodată prin Legea lui Moise. Dacă noi, oamenii, ar fi trebuit să îndeplinim 
Legea ca o condiţie a moştenirii, niciodată nu am fi fost moştenitori. 

În Galateni 3 :21, Pavel mai pune o întrebare. Dumnezeu a făcut o făgăduinţă 
lui Avraam, ca să-i dea o moştenire mare lui şi moştenitorilor lui. Atunci, la ce 
bun să mai vină cu al doilea legământ de pe muntele Sinai? Oare Dumnezeu a 
încheiat legământul de pe Sinai ca să-l desfiinţeze pe primul? Oare Dumnezeu 
a ales legământul de pe Sinai pentru a face imposibil de îndeplinit primul? Oare 
Legea aceasta dată ulterior, avea să fie împotriva tăgăduinţelor date la început? 
Nu, desigur că nu era aşa. Deja am văzut că Legea dată după 430 de ani nu 
putea desfiinţa legământul încheiat de Dumnezeu cu Avraam. 

Care a fost scopul Legii? în 3 :21, Pavel spune: ,,Dacă s-ar fi dat o Lege prin 
care să poată da viaţa, atunci, într-adevăr, neprihănirea ar fi venit din Lege." 
Dar Legea nu a putut să aducă viaţă şi din cauza aceasta, neprihănirea nu poate 
să vină prin Lege. Atunci pentru ce a fost dată Legea? 

În unnătorul verset (3:22) găsim răspunsul la întrebare. Legea a fost dată ca 
să ne conducă la Hristos. Aici spune că: ,�criptura a închis totul sub păcat. " 
Asta nu înseamnă că Dumnezeu ne face să fim sub păcat. Dar dacă Dumnezeu 
are să ne ierte vreodată, trebuie să descoperim în primul rând că suntem păcă
toşi şi apoi va avea sens faptul că Dumnezeu Şi-a dăruit Fiul ca să moară pen
tru păcatele noastre. Dumnezeu a trebuit să dovedească faptul că suntem păcă-
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toşi. Cum putem ierta pe cineva care nu recunoaşte că este păcătos? Are sens să 
le spui oamenilor că Hristos a murit pentru păcatele lor? Sunt unii în lume care 
habar nu au că sunt păcătoşi. În timpul lui Hristos, erau mulţi farisei care nu au 
văzut rostul morţii lui Hristos. Ei ţineau Legea şi credeau că sunt decenţi. E cre
deau că, dacă făceau un salt mai sus, ajungeau în ceruri! În această situaţie nu 
puteau să fie mântuiţi. Fariseii trebuiau aduşi în situaţia în care să vadă că sunt 
păcătoşi, altfel nu s-ar fi încrezut niciodată în Hristos. 

Legea a fost dată cu scopul ca oamenii să fie conduşi la Hristos, pentru ca 
făgăduinţa dată prin credinţa în Isus Hristos, (diferită de orice promisiune dată 
de Lege) să poată fi dată celor ce cred. Pentru a explica mai bine, Pavel 
foloseşte o ilustraţie din viaţa de zi cu zi. Pedagogul grec (3:24) era un sclav. 
Slujba lui era să-i ducă pe copii la şcoală. Pedagogul avea autoritate din partea 
tatălui, asupra copilului. EI trebuia să-l ducă pe copil la şcoală, nu avea voie să-I 
lase singur, trebuia să se îngrijească de educarea lui şi-l putea chiar pedepsi. 

Până ce a venit Domnul Isus, Dumnezeu ne-a lăsat Legea care este 
,,îndrumătorul (pedagogul) nostru." Legea ne-a făcut să ne confruntăm cu stan
dardele lui Dumnezeu. Legea pronunţă pedepsele şi dacă este necesar le şi exe
cută. Aşa se face că Legea a instruit Israelul şi, la srarşit, scopul Legii era aces
ta: nu să le arate cât de buni ajunseseră, ci cât de răi (erau imposibili) şi să-i 
convingă că nu pot să capete neprihănirea prin Lege, că erau păcătoşi şi meri
tau pedeapsa Legii. Deci, scopul Legii era să-i atragă pe drumul cel bun, ca să 
înceapă să înţeleagă de ce anume a trimis Dumnezeu pe Fiul Său să moară pen
tru păcatele lor. Hristos era singura lor nădejde. Chiar Legea lor spunea că sin
gura nădejde pentru iertare este Hristos, Cel care a venit să se dea pe Sine pen
tru păcatele oamenilor, ca să poarte pedeapsa Legii pe care ei o meritau, ca ei 
să poată fi îndreptăţiţi şi acceptaţi în faţa lui Dumnezeu, prin credinţă. Pentru 
aceasta a fost dată Legea. 

Dar când a venit Hristos, a început o epocă nouă. Aşa cum era obiceiul în 
casele romane din vremea antică, băieţii trebuiau să stea cu pedagogul până ce 
creşteau şi deveneau maturi. Atunci pedagogul era îndepărtat. Pavel doreşte să 
ne spună, că atunci când a venit Hristos, a început o etapă nouă. Israeliţii, care 
până acum au fost copii, aveau să fie eliberaţi de sub Lege şi nu numai că aveau 
să fie iertaţi, dar Tatăl avea să le dea poziţia de fii maturi. Tatăl avea să le dea 
şi resursele prin care puteau să trăiască ca fii maturi. 

Evenimentul acesta este minunat. Dumnezeu este Cel care ne-a promis 
această moştenire minunată şi ne-a garantat-o printr-un legamânt unilateral. 
Toate avantajele din legământ sunt pentru Hristos, căci Hristos este sămânţa 
căreia i-a fost făcută tăgăduinţa. Prin harul infinit a lui Dumnezeu şi prin ere-
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dinţa sinceră din inima noastră şi noi am fost aşezaţi de Dumnezeu în Hristos. 
În clipa când Hristos moşteneşte marea moştenire şi eu o moştenesc împreună 
cu El! 

6. Argumentul analogiei - Galateni 4:1-7 

Care este scopul Legii? - Legea se asemăna cu sclavul care trebuia să-i ducă 
pe copii la şcoală şi să aibă grijă ca ei să înveţe bine. Legea ne arăta ce dorea 
Dumnezeu să împlinim. Legea i-a învăţat pe oameni ce este păcatul. Legea i-a 
învăţat pe oameni că nu pot fi acceptaţi în faţa lui Dumnezeu. Israeliţii trebuiau 
să înţeleagă că singuri nu puteau ajunge la înălţimea standardului lui Dumne
zeu, că sunt păcătoşi şi au nevoie de un Salvator, care să-i izbăvească de sub 
pedeapsa Legii şi să le dea pacea lui Dumnezeu. În acest fel, Legea a acţionat 
ca un îndrumător care-i conducea pe oameni spre Hristos. 

-Pavel mai avea de răspuns la o obiecţie: Care era statutul lui [srael sub Lege? 
Ce poziţie aveau ei în faţa lui Dumnezeu, înainte de venirea Domnului Isus? Au 
fost oare mântuiţi? Sau au fost pierduţi cu toţii? În aceste şapte versete, Pavel 
ne explică starea lui Israel, înainte de venirea Domnului Isus, atunci când se aflau 
sub Lege şi care este statutul lor, de când a venit Hristos. Pavel ne explică şi 
diferenţa dintre cele două poziţii. 

Învăţătorii falşi căutau să-i întoarcă pe credincioşi la statutul pe care-l avea 
Israel înaintea venirii Domnului Isus. Ar fi fost absurd, deoarece israeliţii înşişi 
au fost eliberaţi de sub Lege. Şi atunci s-a pus întrebarea: De ce să-i aducem pe 
neamuri în ·aceeaşi situaţie? Pavel era preocupat să scape neamurile de această 
absurditate periculoasă. Mai mult, Pavel era preocupat ca nu cumva să fie înţe
les greşit. El a descris în culori foarte vii, felul de viaţă al credincioşilor israeliţi 
care se aflau sub Lege: prizonieri ţinu� în custodie, nu erau liberi, erau sclavi. 
În lumea antică, sclavii nu erau în mod obligatoriu asupriţi. Unii dintre ei aveau 
poziţii înalte de învăţători, doctori în familiile bogate, ba unii au avut slujbe de 
rang înalt în administra�a împăratului. Problema era că, indiferent cât de înaltă 
era poziţia lor, ei tot sclavi rămâneau. Arătând că evreii credincioşi de sub Lege, 
erau „sclavi", Pavel nu îi insultă pe marii eroi ai credinţei din Vechiul Testa
ment, ca David, Isaia şi Ieremia, nici pe credincioşii evrei de rând şi în nici un 
caz nu tăgăduia că erau copiii lui Dumnezeu, în înţelesul deplin al cuvântului. 

Diferenţa dintre un prunc şi un fiu matur 

Din punct de vedere fizic, este o diferenţă mare, de asemenea şi din punct de 
vedere intelectual, moral şi emoţional. Dar din punct de vedere legal, de îndată 
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ce se năştea un copil, el devenea moştenitornl tatălui său şi ajungea să fie stăpân 
peste toate lucrurile tatălui său. Dar, deşi era stăpân peste tot ce avea tatăl, de 
fapt, copilaşul nu era tratat mai diferit de un sclav din casă. Avea tot felul de 
îngrijitori (epitropi), adică oaf!leni care aveau autoritatea ca să-l trateze pe copi
laş întocmai ca pe un sclav. li spuneau ce are de făcut şi copilaşul trebuia să 
asculte de îngrijitorii aceştia. Deşi într-o zi avea să fie stăpânul îngrijitorilor, 
acum nu se prea vedea diferenţa între copilaş şi sclav, atâta vreme cât el 
rămânea copilaş. Să nu uităm că el era moştenitorul tuturor lucrurilor, chiar 
dacă acum era doar prunc. 

Să aplicăm această analogie. Să vedem poziţia israeliţilor în starea lor de 
pruncie. 

În Galateni 4:3, când spune „noi", Pavel se referă la israeliţi. Trebuie să 
privim problema cu  toată seriozitatea. Înainte de a veni Hristos, iudeul, care era 
credincios Dumnezeului lui f srael, se asemăna cu un fiu, dar care era copilaş în 
casa tatălui său. Încă nu era crescut îndeajuns. Dar cu toate acestea, era moşte
nitor al lui Dumnezeu. În ciuda faptului că nu era încă matur, era un copil al lui 
Avraam, căruia i-a fost făcută făgăduinţa şi din pricina aceasta era moştenitor. 
Evreii, care a avut parte de marile făgăduinţe, erau moştenitori cu toate că erau 
prunci. 

Vechiul Testament se referă la copiii lui Israel ca fiind copiii lui Dumnezeu 
şi câteodată noi, c reştinii, uităm lucrul acesta. În Deuteronom 32: 19, Moise 
vorbeşte despre comportamentul rău al israeliţilor. În ciuda acestui fapt, 
Dumnezeu îi numeşte „fiii şi fiicele lui". Ei erau moştenitori, dar din pricini 
că erau încă prunci - din punct de vedere moral şi spiritual - Dumnezeu a făcu 
exact ce făcea tatăl dintr-o familie bogată. l-a pus sub „îngrijitori". l-a pus sub 
Lege, care i-a tratat ca pe nişte sclavi. Dar avea să vină vremea, când aveau să 
crească şi aveau să devină fii maturi ai lui Dumnezeu. Atunci nu mai aveau 
nevoie de îngrijitori, fiindcă deveneau fii ai lui Dumnezeu, în sensul în care 
suntem şi noi astăzi, copii ai lui Dumnezeu. Dar de-a lungul veacurilor, până 
când a venit Domnul Isus, Dumnezeu i-a tratat ca pe nişte prunci. 

Acum trebuie să luăm în considerare o expresie dificilă: .,Învăţături rudimen
tare " ( 4 :3) în greacă este „stoicheia". Ce înseamnă acest cuvânt în acest text? 
Evrei 5: 11-12 vorbeşte de „cele dintâi adevăruri, lucrurile rudimentare ale lui 
Dumnezeu" folosind aceeaşi expresie ca în Galateni. Unul din înţelesurile cuvân
tului în greacă este: primele litere din alfabet şi anume „alpha, beta, gama" 
Această expresie se referă la principiile elementare a unui subiect oarecare. 
Drept urmare, ,, cele dintâi adevăruri ale Cuvântului lui Dumnezeu" se referă 
la acele învăţături elementare care au pregătit pe Israel să primească învăţăturile 
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lui Dumnezeu. Cu alte cuvinte, erau învăţăturile de bază pe care Dumnezeu a 
trebuit să le dea israeliţii lor pe când erau încă prunci. Deşi erau elementare, erau 
foarte valoroase. Aceste învăţături au arătat capacitatea lui Dumnezeu de a-i 
învăţa chiar şi pe prunci! 

Unii nu sunt mulţumiţi cu această interpretare. De ce? Pavel spune că aceste 
învăţături elementare erau„ învăJături începătoare ale lumii". Cum să îndrăz
neşti să descrii învăţăturile din Vechiul Testament ca fiind , ale lumii"? În Evrei 
9: 1, se afirmă că Legământul dintâi era „pământesc", ceea ce însemna că a fost 
făcut din lucruri materiale. Cortul întâlnirii construit de Moise nu a fost ade
văratul locaş de închinare, ci doar o umbră a celui adevărat. Cu alte cuvinte, 
Cortul întâlnirii era făcut din lucruri materiale şi multe alte lecţii date de 
Dumnezeu lui Israel erau din lucruri materiale. De exemplu, jertfele de animale, 
legile pentru mâncare, legile pentru spălarea mâinilor, sau hainele frumoase ale 
preotilor sau tămâia aceea mirositoare, candelele care răspândeau o lumină fru
moasă, toate lucrurile acestea erau fizice, materiale, pământeşti, din lumea 
aceasta. Dumnezeu a folosit aceste lucruri pământeşti ca să-l înveţe pe Israel 
unele lucruri elementare. Ce bun şi amabil a fost Domnul Dumnezeu! 

Dumnezeu îi învăţa anumite lucruri prin jertfele de animale. Atunci când 
Israel păcătuia, ei învăţau că Dumnezeu era gata să-i ierte. Dar pentru ca 
Dumnezeu să-i poată ierta, ei trebuiau să aducă o jertfă de animale. Veneau cu 
animalul, aşezau mâinile pe capul animalului, mărturiseau păcatul, după care 
jertfeau animalul şi vărsau sângele. Dumnezeu îi învăţa marele principiu spiri
tual care spune: .,Fără vărsare de sânge nu este iertare de păcate." Desigur că 
acum noi înţelegem că sângele animalelor nu putea să şteargă păcatele. La urma 
urmei, animalele nu se îngrijorează de păcat niciodată, sunt doar animale! 
Fiinţele umane pricep problema păcatului. Numai oamenii au cugetul pătat de 
vină. Atunci cum poate fi iertat păcatul? Dumnezeu a trebuit să înveţe poporul 
Israel că, fără vărsare de sânge nu este iertare de păcate. Dumnezeu i-a învăţat 
lecţia aceasta, punându-i să sacrifice animale. Sângele animalelor nu a putut 
îndepărta păcatul, însă i-a pregătit pe israeliţi pentru ziua aceea, când 
Dumnezeu avea să trimită pe Fiul Său să plătească preţul real pentru păcat. A 
fost înţelept din partea lui Dumnezeu! 

Când am fost copil, am avut mulţi fraţi şi surori. Şi părinţii mei s-au hotărât 
să ne dea un joc cu care să ne jucăm. Jocul se numea ,,Magazinul de jucării". 
Erau tot felul de sticluţe micuţe, dulciuri de jucărie, chiar şi monede, dar nu 
adevărate, ci doar de jucărie. Era şi o caserie. Iată cum era jocul nostru: fetele 
erau vânzătoarele şi noi băieţii, aveam monede. Noi veneam să cumpărăm dul
ciuri şi nu aveam voie să înşelăm. Nu aveam voie să furăm dulciurile! Noi ştiam 
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desigur că dulciurile nu erau adevărate şi că nici monedele nu erau adevărate. 
Atunci ce rost avea acest joc stupid? Să stăm liniştiţi în casă şi să nu facem 
gălăgie, atunci când ploua afară! Dar nu era numai aceasta: părinţii au vrut să 
ne înveţe valoarea lucrurilor, ei doreau să ne pregătească pentru timpul când noi 
aveam să mergem în lumea reală. Au vrut să ne pregătească să ne confruntăm 
cu faptele reale: dacă dorim să cumpărăm dulciuri adevărate, atunci trebuie să 
avem bani adevăraţi. A fost înţelept din partea lor! 

Nu mai reţin ce s-a întâmplat cu jocul acela, acum nu mai am nevoie de el, 
deoarece am descoperit de mult că banii de plastic nu au nici o valoare. Oricine 
ar spune că nu sunt normal, dacă m-aş duce să cumpăr ceva cu bani de jucărie, 
deoarece am crescut de atunci! Dar lecţia pe care am învăţat-o pe când eram 
mic a fost că dulciurile costă. Ele au un preţ pe care trebuie să-l plătim. Lecţia 
aceasta s-a dovedit să fie permanentă în viaţă. Tot aşa a fost şi cu jertfele 
israeliţilor. Dumnezeu i-a învăţat abc-ul prin aceste lucruri fizice, ,,pământeşti" 
Îi pregătea pentru ziua când Fiul lui Dumnezeu avea să vină şi să plătească 
preţul real pentru păcat, răscumpărându-i astfel de sub blestemul Legii. 

Pavel spune că atunci când israeliţii erau prunci, erau sub robia învăţăturilor 
începătoare ale lumii - adică toate regulile, legile şi ritualurile date de 
Dumnezeu. Una din acestea era tăiarea împrejur, un simbol al tăierii împrejur a 
lui Hristos. Sau aşa cum spune Pavel în Filipeni 3:3:,, Căci cei tăiaţi împrejur. 
suntem noi, care slujim luiDumnezeu, care ne lăudăm în Hristos Isus şi care 

nu ne punem încrederea în lucrurile pământeşti. " Aceasta a fost lecţia din 
Filipeni 3, care au învăţat-o prin circumcizia fizică . Tăierea în carne nu a fost 
decât simbolul fizic al unei atitudini spirituale. Realitatea este unnătoarea: cei 
tăiati împrejur într-adevăr, suntem noi, cei care ne închinăm prin Duhul lui 
Dumnezeu şi nu ne punem încrederea în fire. 

Contextul în care aminteşte Pavel aceste cuvinte este acesta: eu aveam o cale 
personală de neprihănire în faţa lui Dumnezeu şi aveam o mare încredere în 
firea mea, evreu dintre evrei, fariseu tăiat împrejur a opta zi, plin de râvnă pen
tru aceste legi şi reguli. Am stat în faţa contemporanilor mei, zidindu-mi o 
neprihănire personală, după care m-am întâlnit cu Hristos, ca să descopăr că 
efortul meu nu a fost suficient. Şi, stupoare, mă aflam cu mult sub standardul 
Lui de neprihănire. Toate simbolurile s-au întors împotriva mea. Mi-a arătat că 
sunt păcătos înaintea lui Dumnezeu şi că sângele taurilor şi al ţapilor nu puteau 
să-mi ia păcatul iar circumcizia fizică nu putea să-mi ridice păcatul. M-au lăsat 
rară nădejde în păcatul meu, în momentul în care Dumnezeu mi L-a arătat pe 
Mântuitorul meu. Atunci am renunţat la toate aceste lucruri exterioare, am înce
tat să-mi mai pun încrederea în fire, în trup. Mi-am pus încrederea în Hristos, 
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nemaiavând o neprihănire care vine din Lege, ci o neprihănire care vine prin 
credinţa în Isus Hristos. lată cum aceste învăţături începătoare au fost învăţături 
ale lumii! 

Cei care nu sunt de acord cu punctul meu de vedere, mai au încă o critică de 
adus. Ei zic: dacă aceste învăţături începătoare au fost folosite de Dumnezeu ca 
să-i înveţe pe Israel, atunci cum poţi afirma că ele îi ţineau în robie, după cum 
scrie la Galateni 3:3? Este corect să consideri toate ceremoniile din Vechiul 
Testament, o „robie"? Pavel, Petru, toţi le consideră astfel! Fapte 15: I O le pre
zintă ca un jug al robiei. 

Ilustraţie. Un copil se naşte într-o familie de împărat şi din clipa aceea, este 
moştenitor la tron. Ce fac cu el acum, îl înfăşoară în scutece şi-l aşează pe tron? 
Nu. Nu-l aşează pe tron, până când nu-şi dă seama că este moştenitorul acestei 
poziţii înalte. Tatăl îi asigură tot felul de îngrijitori. Aceştia „fac pe stăpânii" cu 
copilaşul şi copilul este ca un sclav. Dacă face rele, este pedepsit şi nimeni nu-i 
ia la rost pe îngrijitori, deoarece tatăl l-a pus pe copilaş sub îngrijirea acestora. 
El este tratat aproape ca un sclav. Nu este o insultă nici la adresa lui Dumnezeu, 
nici a israeliţilor, să spui că sub sistemul vechi al Legii ei erau doar puţin mai 
buni decât sclavii. 

Dacă citim Psalmii, descoperim că David a păcătuit şi s-a făcut vinovat de 
adulter şi de crimă. Pentru cei care săvârşeau o crimă în mod voit, Legea nu 
prevedea nici o jertfă. Ca să fie iertat de acel păcat, trebuia să găsească iertarea 
în afara Legii. În Psalmul 51, descoperim că David a recunoscut lucrul acesta: 
„Tunu doreşti jertfe, dacă ai fi dorit, Ţi le-aş fi adus. " El a înţeles că iertarea 
venea din afara sistemului de jertfe. Dumnezeu vedea ziua în care Hristos avea 
să vină şi să plătească preţul real, cu „bani adevăraţi", pentru păcatul lui David. 
Să observăm ce s-a întâmplat cu David. Când şi-a mărturisit păcatul, Dumnezeu 
l-a iertat. David a izbucnit într-un strigăt de bucurie în Psalmul 32: 1-2. 

Uneori mă gândesc cum ar fi să ne întoarcem în timp şi să ajungem pe vre
mea lui David. Să intrăm în audienţă la David şi să-i mulţumim pentru cuvin
tele scrise în Psalmul 32. 

- Şi noi, împărate David, am experimentat acest adevăr. Este minunat să ştii 
că toate păcatele au fost îndepărtate. 

- Sunt mulţumit că voi, fii şi fiice ale mele, a� înţeles aceasta, ar spune David. 
- Am avea o sugestie, împărate! Ce ar fi să vă luaţi harfa şi să mergem în 

Sf'anta Sfintelor şi să cântăm împreună Psalmul 32, arătându-ne recunoş
tiinţa faţă de Dumnezeu? 

- Nu se poate face una ca asta, nu puteţi intra în Sfânta Sfintelor! 
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- De ce, nu eşti iertat? Cum nu poţi intra în Sfânta Sfmtelor? 
David nu putea intra, deoarece era tot un prunc sub Lege şi era tratat ca un 

sclav, căruia nu-i era îngăduit să intre în Sfânta Sfântelor de atunci, în 
apropierea lui Dumnezeu. David ne-ar spune: 

- Acum sunt iertat, dar dacă aş mai păcătui, ar trebui să aduc o altă jertfă. 

Să-I mulţumim acum lui Dumnezeu, deoarece situaţia e diferită de când a 
venit Domnul Isus. Din acest motiv, Domnul Isus a spus: ,,Ferice de voi că aţi 

văzut şi ferice de voi că aţi auzit; au fost mult Împăraţi şi prooroci care ar fi 

dorit să vadă şi să audă ceea ce auziţi voi, dar nu au auzit." Ce poziţie minu
nată este poziţia în care ne aflăm acum! Nu mai trebuie să aducem jertfe, 
deoarece printr-o singură jertfă, a lui Hristos, avem iertare completă şi avem 
îndrăzneala să intrăm în prezenţa lui Dumnezeu, în Locul Prea Sfânt. 

Să ne punem o întrebare: când şi cum au devenit israeliţii fii adulţi ai lui 
Dumnezeu? Trebuie să înţelegem că în cazul lor, nu au ajuns la maturitate 
printr-o creştere treptată. Ca să devină adulţi, mai întâi de toate trebuiau să fie 
răscumpăraţi şi scoşi din poziţia de sclavi. Nu numai că au fost prunci, dar 
evreii au şi păcătuit împotriva lui Dumnezeu. Au fost prunci neastâmpăraţi şi 
răzvrătiţi. Nu puteau să zică: ,,Acum am crescut, nu mai suntem copilaşi." Ca 
să poată fi scoşi de sub Lege, trebuiau să fie răscumpăraţi. Galateni 4:4-5 ne 
arată ceea ce înseamnă statutul deplin de copii maturi ai lui Dumnezeu. Este 
minunat! Pavel se referă tot la israeliţi, ca să răspundă la întrebarea: ,,cum ar 
primit israeliţii statutul de fii adulţi"? 

Ca să facă lucrarea aceasta, Dumnezeu a trimis pe Însuşi Fiul Său. Fiul lui 
Dumnezeu are cea mai înaltă poziţie pe care ne-o putem imagina vreodată. El 
este Fiul veşnic, al Tatălui veşnic - nu putem găsi o poziţie mai înaltă în tot uni
versul! Dumnezeu L-a trimis pe Fiul Său în aceeaşi şcoală în care i-a trimis pe 
israeliţi. S-a născut din femeie - înseamnă că era într-adevăr ca noi - născut sub 
Lege. Să ne gândim puţin. Domnul Isus a fost tăiat împrejur în a opta zi. A avut 
emblema aceleiaşi şcoli, a crescut sub Lege, însă nu a fost nici un elev mai per
fect decât Domnul Isus în toată şcoala evreilor. Şi zi de zi, Dumnezeu L-a 
învăţat ca pe un începător. În toate lucrurile, a fost făcut asemenea nouă, cu 
excepţia păcatului. El, care era Dumnezeu din Dumnezeu, S-a smerit într-atât 
încât a luat chipul unui rob, a murit şi s-a aşezat în locul nostru. A învăţat toate 
lecţiile la perfecţiune şi a făcut voia lui Dumnezeu în totalitate. Lucrul acesta a 
fost minunat. El nu a avut păcate, ci S-a jertfit ca să plătească şi datoriile pe care 
le aveau israeliţii care nu credeau în Dumnezeu. I-a răscumpărat de sub blestemul 
Legii, pentru ca şi ei să poată deveni la rândul lor fii maturi ai lui Dumnezeu. 
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Dar aceasta nu e tot ce s-a întâmplat. Una e să primeşti statut legal de fiu şi 
alta e să trăieşti ca atare. Când israeliţii erau încă prunci, Moise, prin Legea lui, 
i-a convins foarte greu să se poarte cum trebuie. Oare ce s-ar fi întâmplat dacă 
ar fi fost scoşi de sub stăpânirea Legii? Poate că s-ar fi sălbăticit de-a binelea. 
Dumnezeu a trebuit să mai facă ceva. După ce L-a trimis pe Fiul Său ca să-i răs
cumpere de sub Lege, L-a trimis şi pe Duhul Fiului Său, ca ei să trăiască ca fii 
maturi ai lui Dumnezeu. Nu ni se pare un lucru măreţ? Duhul Dumnezeului 
Atotputernic şi al Minunatului Fiu de Dumnezeu să fie aşezat în inima noastră! 
Un alt lucru minunat este următorul: poziţia de fii maturi al lui Dumnezeu nu a 
fost dată numai israeliţilor credincioşi, ci şi nouă, credincioşilor din naţiunile 
păgâne, din clipa în care ne-am pus credinţa în Hristos. Ar fi stupid ca să ne ţină 
pe noi, neamurile, în starea aceea veche de pmncie a lui Israel. 

De unde ştim că acest lucru este adevărat? Dumnezeu a trimis Duhul Fiului 
Său în inima noastră, prin care noi strigăm: ,.Ava", adică

„ 
Tată!" (Galateni 4:6). 

,,Ava" este cuvântul în aramaică, tradus prin „Tată" în greacă. ,,Ava" este un 
cuvânt de mare respect, dar în acelaşi timp de intimitate, prin care un copilaş se 
adresează tatălui său. Atunci când ucenicii L-au auzit pe Domnul Isus rugân
du-Se, spre uimirea lor, L-au auzit folosind cuvântul „Ava". Iată cât a fost de 
intim Domnul Isus cu Tatăl Cel Atotputernic. Acest cuvânt era o descoperire 
pentru ei, deoarece Dumnezeu era Tatăl lui Isus. Ei au păstrat cuvântul din ara
maică şi au adăugat cuvântul din greacă, iar primii creştini se rugau: ,,Ava, 
Tată". Aşa facem şi noi. 

În 4:5, Pavel spune că, din punct de vedere legal, suntem fii. Dar ca să putem 
începe să trăim ca nişte adulţi, Dumnezeu a lăsat Duhul Său să locuiască în 
inima noastră, ca noi să putem striga acum „Ava, Tată". Această expresia nu 
este o prefăcătorie, sau o fonnalitate religioasă, ci arată că Îl cunoaştem pe 
Dumne-zeu ca Tată. Ioan scrie: ,,Copilaşilor, fiindcă L-aţi cunoscut pe 

Dumnezeu ca Tatăl ... " 

lluştraţie. Era un cuplu creştin şi li s-a născut primul copilaş. Erau hotărâţi 
să-l crească în teama de Domnul şi doreau ca primul cuvânt pe care copilaşul 
să-l rostească să fie „Isus". Mama îl legăna, îi dădea de mâncare şi pronunţa des 
numele ,)sus". Copilaşul nu înţelegea nimic încă. Când venea rândul tatălui să-l 
legene şi să-l îngrijească, rostea şi el numele lui „Isus". A sosit ziua când copi
laşul a rostit primul său cuvânt. Mama şi tata i-au repetat „Isus, Isus" dar copi
laşul a spus „ta-ta". Din instinct, copiii mici rostesc aceste silabe. Toţi avem 
acest instinct spiritual, din clipa în care Dumnezeu a trimis Duhul Fiului Său în 
inima noastră, care ne îndrumă să spunem: ,, Ava, Tată!" 
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7. Un alt argument din experienţa convertirii galatenilor - Galateni 4:8-20 

La începutul epistolei, Pavel a mai folosit acest argument, dar pe scurt. A fost 
vorba de experienţa convertirii. Dacă convertirea este adevărată, veritabilă, ea 
reprezintă o temelie pe care poţi să zideşti. E ca un fascicol de lumină din viaţa 
unui credincios, la care se poate întoarce ca să înţeleagă mai clar care a fost 
semnificaţia acelui eveniment. Experienţa mântuirii răspândeşte lumină ca un 
far care călăuzeşte drumul pe care trebuie să mergi. În acelaşi timp, în contrast, 
arată şi locurile unde sunt stânci ascunse, care trebuie să fie ocolite. 

Să analizăm argumentul lui Pavel din acest text. În argumentul dinainte, 
Pavel ne vorbea despre pruncia spirituală a lui Israel (4:3). Evreii erau în robia 
învăţăturilor începătoare ale lumii. Dar acum el doreşte să le amintească galate
nilor despre pruncia lor. Ei nu s-au bucurat de aceleaşi privilegii ca evreii. Nu 
au avut parte de o educaţie spirituală în profunzime. Deoarece galatenii nu au 
avut Vechiul Legământ, nu au primit lecţiile acelea mari, elaborate, de la Cortul 
întâlnirii, ci au avut doar Legea lui Dumnezeu scrisă în inima lor (Romani 2). 
Din cauza aceasta, ei aveau o conştiinţă morală, după care au fost educaţi în 
parte. Legea lui Dumnezeu era scrisă în inima lor, dar codul de legi nu era atât 
de dezvoltat ca al israeliţilor. Apoi, în perioada în care Pavel a scris epistola sa, 
religiile neamurilor au degenerat în absurdităţi şi tot felul de nonsensuri şi 
deşertăciuni mincinoase, după cum ne descrie Vechiul Testament. 

La început, religia omenirii nu a fost rea. Melhisedec nu era nici creştin, nici 
evreu, dar era preot al Dumnezeului Celui Prea Înalt. El întrebuinţa acest nume 
a lui Dumnezeu, pe care şi neamurile, care-l slujeau pe Dumnezeu, îl ştiau. 
Dumnezeu l-a folosit pe Melhisedec ca să slujească unui patriarh. Cu toate 
acestea, nu ascundem faptul că religia neamurilor a decăzut în idolatrie şi tot 
felul de superstiţii îngrozitoare. Pavel a observat că pe vremea când nu erau 
convertiţi, galatenii erau robi unor idoli care nu era dumnezei, prin natura lor. 
Cu alte cuvinte, se îndepărtaseră de cunoştinţa singurului Dumnezeu creator şi 
au început să facă „dumnezei" din forţele naturii. Au început să se închine 
soarelui, (ca şi cum soarele ar fi Dumnezeu), lunii şi stelelor. Ca urmare� aces
tor superstiţii, atunci când era o eclipsă de soare sau lună, erau îngroziţi. In anu
mite ţări, dacă era eclipsă de lună, femeile mergeau pe străzi cu oale şi alte vase 
şi făceau zgomot mare, ca să încerce să alunge „demonul" care a pus mâna pe 
Lună. Lucrul trist era că, atunci când luna ieşea din eclipsă, ei îşi imaginau că 
zgomotul făcut de ei a reuşit să-l alunge. Din cauza aceasta au intrat tot mai 
adânc în superstiţiile lor idolatre. 

Dar şi în lumea noastră modernă, mulţi s-au întors la idolatria aceasta înve
chită. Sigur că oamenii nu-şi fac chipuri cioplite, dar ei Îl tăgăduiesc pe singu-
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rul Dumnezeu adevărat. Dacă îi întrebi pe oameni care sunt puterile supreme 

care controlează omenirea, răspunsul lor va fi bazat pe aceleaşi idei din lumea 

antică. Ateul modem spune că puterile supreme care controlează universul şi 

oamenii, sunt puterile fizice ale universului: forţa energiei, electromagnetismul, 

puterea atomică şi gravitaţia. Dar toate legile acestea sunt forţe iară intelect, 
sunt impersonale. Dar pentru că s-au descotorosit de Dumnezeul cel viu şi ade

vărat, ateii moderni cred în puterea unor forţe care nu au capacitatea de gândire. 

Ateul spune că aceste forţe impersonale, care nu gândesc, au creat omul. Dar nu 

au avut nici un scop pentru care au creat omul, pentru că nu au minte ca să se 

gândească la un scop. Drept urmare, ateii susţin că nu există nici un scop 

suprem al vieţii, fiindcă într-o zi, aceleaşi forţe fără gândire, despre care se pre

supune că au creat omul, vor distruge omenirea şi universul. Poţi concepe fap

tul că intelectul uman poate fi robul unor puteri fizice care nu gândesc? 
Am arătat lucrul acesta ca să vedem că nu numai neamurile antice se aflau 

sub robia unor dumnezei falşi. Sunt mulţi oan1eni moderni care persistă în 

aceeaşi robie. Pavel numeşte aceste învăţături, ,, sărăcăcioase şi slabe". 

Educaţia lui Israel a fost prin „ învăţături începătoare", dar Pavel nu le-a 
descris ca fiind „slabe şi sărăcăcioase", erau „abc"-ul prin care Dumnezeu i-a 

învăţat pe israeliţi. Dar învăţătura neamurilor era formată din învăţături slabe şi 

sărăcăcioase, care îi ţineau pe oameni într-o robie groaznică. 
De aceea, Pavel se mira cum, după ce L-au cunoscut pe Dumnezeul Cel viu 

şi adevărat (sau mai bine spus, au fost cunoscuţi de Dumnezeu şi au intrat într-o 
relaţie personală cu El), cum puteau galatenii să se întoarcă iarăşi la acele învă

ţături slabe şi sărăcăcioase şi să fie gata, de bună voie, să se supună din nou unei 

robii îngrozitoare? Cum ar putea oare un om care a gustat pâine adevărată, să 
se întoarcă şi să mănânce rumeguş? Cum poate cineva care a experimentat liber
tatea, să se ofere să se întoarcă în închisoare? Cum ar putea un bărbat în toată 

firea sau o femeie adultă, oameni care au experimentat realităţile vieţii adulte, 
să se întoarcă la poveştile şi jucăriile din copilărie? Pavel era uimit de-a dreptul. 

Cineva poate să spună aici: da, dar învăţătorii mincinoşi nu le spuseseră 

credincioşilor să se întoarcă la păgânism, ci la legile din pruncia Israelului. Şi ce 
rău ar fi fost în asta? Sigur că era mare rău, deoarece religia Israelului era o listă 

întreagă cu reguli şi zile speciale pe care ei, în starea lor de pruncie trebuiau să 

le păzească: sabatul, luna nouă, anul nou, ziua secerişului, anul sabatic, paştele, 
praznicul corturilor, etc. Lista aceasta părea rară sfârşit. Atitudinea unui creştin 
matur faţă de aceste lucruri, este atitudinea pe care o găsim în Coloseni 2:17. 
„ Toate acestea sunt o umbră, dar realitatea acestor lucruri este Hristos. " Dacă 

ai realitatea, oare de ce ai vrea să te mai întorci la umbra realităţii? 
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Putem să-l înţelegem pe copilul care se joacă cu o maşinuţă de jucărie. 
Tăticul lui are o maşină adevărată în garaj. Ce straniu ar fi să-l vezi pe tatăl 
copilului că se joacă cu rnaşinuta de jucărie. Cine l-ar vedea, ar da din cap şi ar 
spune că „a dat în mintea copiilor". 

Tot aşa, dacă adulţii spirituali se întorc la copilărie, chiar şi cea a Israelului, 
înseamnă că au ajuns rău. Dar din cauza trecutului lor păgân, pentru neamuri 
era extrem de periculos să se întoarcă la „copilărie". Ei puteau foarte uşor să se 
gândească că aceste ritualuri contribuiau la mântuirea lor. Dar mai exista şi un 
alt pericol: în zilele lor păgâne, neamurile aveau tot felul de ritualuri superstiţioase. 

lată un exemplu de ritual păgân din Malaezia. Într-o anumită zi, chinezii din 
Malaezia au o sărbătoare numită „praznicul zeilor flămânzi". Ei pun lumânări 
sau candele afară, invitând duhurile celor au murit, să se întoarcă în casa în care 
au locuit. Piegătesc o masă bogată ca să hrănească aceste duhuri. Este absurb 
să ne gândim că duhurile ar mânca mâncarea! Oricum, cei vii mănâncă mânca
rea, dar ei spun că le dau o şansă duhurilor să mănânce dacă le este foame. După 
ce se încheie ospăţ11I, ei conduc înapoi spre cimitir duhurile care au luat masa 
cu ei. Cu speranţa că duhurile vor rămâne în mormânt un an de zile, ei aduc 
mâncare şi o aşează pe morminte. Sunt aşa de mulţi creştini în Irlanda de Nord, 
care în noiembrie, ţin sărbătoarea numită „Halloween". De obicei, se aprind 
multe lumânări în casă. Unii oameni scobesc câte o ridiche sau o gulie mare, 
sau chiar un dovleac: fac două găuri pentru ochi, una pentru gură, după care 
aşează o lumină înăuntru şi o atârnă afară lângă fereastră. Când se întunecă, 
forma aceea ca de craniu, priveşte la cei din casă prin fereastră. Nu ar trebui să-i 
învinuim prea mult, pentru că ei nu ştiu ce fac. Dacă aceşti creştini ar şti ce sim
bolizează lumina aceea de Ia fereastră, în mod sigur nu ar mai scobi nici un 
dovleac! Să nu uităm că sunt mulţi care spun că sunt creştini şi continuă cu 
practicile păgâne. Am vizitat recent o ţară şi am intrat într-o biserică. Preotul a 
cerut binecuvântare peste mâncare, iar oamenii au dus mâncarea la cimitir şi au 
ţinut un praznic pe mormântul celor dragi. În felul acesta, ei aduceau jertfe pen
tru cei morţi. Această practică este păgânism curat!! 

A-i lua pe galatenii tocmai convertiţi de la păgânism şi a-i pune să se întoar
că la ceremoniile şi ritualurile Israelului, ar fi reprezentat un pericol foarte 
mare! Ei ar fi confundat ritualurile date de Dumnezeu în Vechiul Testament cu 
ritualurile lor vechi, păgâne. Ar fi putut să le confunde şi să le amestece, 
gândindu-se că fac parte din creştinism. De aceea spune Pavel: ,, Mi-e teamă 

penim voi, sunteţi Într-adevăr mântuiţi? Oare m-am ostenit în zadar pe11tn1 

voi?" Pavel le aminteşte de schimbarea care a avut loc atunci când Ie-a 

propovăduit Evanghelia pentru prima dată. Cât de plină de bucurie era viaţa lor, 
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cât de recunoscători erau lui Pavel! Dacă ar fi fost posibil şi ar fi trebuit, şi-ar 
fi scos şi ochii din cap să-i dea lui Pavel! Dar acum s-a întâmplat ceva serios. 
Atitudinea lor faţă de Pavel se schimbase, acum îl tratau pe Pavel ca pe un 
duşman. Putem deosebi dacă o doctrină este adevărată sau falsă, după acest cri
teriu: cum afectează doctrina respectivă atitudinea oamenilor faţă de Pavel? De-a 
lungul istoriei creştinită�i, doctrina lui Pavel a fost atacată. Au fost atacate şi 
doctrinele lăsate prin Petru şi Ioan, dar cel mai aprig a fost atacată doctrina 
îndreptăţirii prin credinţă! Această doctrină se ridica împotriva iudaismului, 
insistând asupra faptului că suntem îndreptăţiţi prin credinţă, nu prin faptele 
Legii, nici prin ritualurile Bisericii! Pavel i-a avertizat constant ca nu cumva să 
se întoarcă la iudaism. 

El le arată galatenilor de atitudinea lor, care s-a schimbat faţă de el, şi serio
zitatea acestei implicaţii. Dar, spre sf"arşit, el arată totuşi încredere în ei (4:19). 
Li se adresează cu „copilaşii mei", cu toate că ei erau fii maturi ai lui Dumne
zeu. Primiseră Duhul lui Dumnezeu, dar erau tot copilaşi. Încă nu erau tineri 
părinţi în credinţă, căci s-au abătut şi s-au rătăcit pentru o perioadă. Hristos era 
în ei, dar totuşi, Pavel spune: ,,iarăşi simt durerile naşterii, până ce va lua 

Hristos chip în voi." Din punct de vedere fizic, conceperea unui copil este un 
lucru, iar dezvoltarea unei noi vieţi care tocmai s-a fonnat, este cu totul altceva. 
Din momentul în care ne încredem în Salvatorul, Hristos e în noi. Dar dorinţa 
lui Pavel este ca Hristos să crească în noi şi astfel să creştem în El. Să nu ne 
întoarcem la iudaism, fiindcă efectele sunt distrugătoare. 

Exemplu. În Evrei ni se spune că perdeaua dinlăuntrul Templului era pusă 
acolo ca să impresioneze pe oamenii care intrau. Sub Lege, nu aveau acces în 
Sfănta Sfintelor, chiar dacă erau credincioşi. Dar acum, Hristos a venit şi s-a 
adus ca jertfă pentru păcat, o dată pentru totdeauna. Dumnezeu a rupt perdeaua 
dinlăuntru, iar noi avem acum intrare în Stănta Sfintelor. De-a lungul 
veacurilor, începând cu părinţii Bisericii, oamenii au citit acel text din Vechiul 
Testament, fără să priceapă că cea mai mare parte este desfiinţată. Unii creştini 
n-au înţeles că Cortul întâlnirii iudeilor a fost desfiinţat. Ei au pus o perdea în 
faţa altarului şi le spun oamenilor din Biserică că numai preotul are voie să intre 
după perdea, pe când ceilalţi oameni trebuie să stea de cealaltă parte a perdelei. 
Şi, astfel, s-a creat în mintea oamenilor de rând o tăgăduire veritabilă a 
Evangheliei creştine. 

Acesta este un lucru foarte perict1los pentru neamurile care au crezut că tre
buie să se întoarcă din nou la ritualurilor iudeilor. Să ascultăm bine avertizarea 
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lui Pavel, să rămânem la statutul de fii maturi ai lui Dumnezeu şi să nu ne lăsăm 
înfăşuraţi iarăşi de un jug al robiei. 

Galateni 4:21-31 

Multi oameni găsesc dificultăţi în acest pasaj, în care Pavel foloseşte un pro
totip din Vechiul Testament. El vorbeşte despre fiul care s-a născut lui Avraam 
din Agar. Ismael era copilul unei roabe. Pavel socoteşte acest eveniment ca 
fiind temelia argumentului său şi priveşte această întâmplare din Vechiul 
Testament ca fiind cuvântul inspirat al lui Dumnezeu. Porunca lui Dumnezeu 
pentru Avraam era: ,,Izgoneşte pe roabă şi pe fiul ei. "El apli.:ă această poruncă 
la situaţia spirituală în care se găseau convertiţii din Galatia. 

Mulţi oameni cred că acest text este dificil. Teologii liberali spun că Pavel 
interpretează Vechiul Testament într-un mod greşit şi anume că, întâmplarea din 
Vechiul Testament a fost o întâmplare istorică şi Dumnezeu n-a intenţionat 
niciodată să reprezinte o alegorie. Şi totuşi, Pavel o ia şi o foloseşte drept ale
gorie. Dar teologii liberali spun că lecţiile pe care le trage Pavel din această 
întâmplare, nu sunt valabile. Dar cei dintre noi care credem că şi cartea Genesa 
este inspirată de Dumnezeu, noi care credem despre Pavel că era un apostol 
inspirat de Dumnezeu, nu suntem de acord cu această obiecţie ridicată de către 
liberali. 

Cu toate acestea chiar şi mulţi credincioşi adevăraţi consideră acest text, cr 
fiind dificil. A ceasta pentru că le este teamă de „spiritualizarea unui text" dir 
Scriptură. Şi acesţi creştini buni susţin că unii predicatori, în loc să expună ade
văratul înţeles clar al Scripturii, se ocupă cu spiritualizarea Scripturii. Din cauza 
acestei metode de spiritualizare, unii predicatori ajung să emită tot felul de fan
tezii şi imaginaţii. Ei interpretează Biblia, spiritualizând evenimentele istorice. 

De exemplu, sunt unii care au preluat legile referitoare la lepra din Vechiul 
Testament şi le-au aplicat la disciplina din bisericile de astăzi. Vechiul 
Testament spunea că dacă se găsesc urme de lepră pe pietrele sau cărămizile din 
care era făcută casa, trebuia să dai jos şi tencuiala de pe pereţi. Dacă e păcat în 
biserică, susţin oamenii aceştia, trebuie să dăm jos tencuiala. Ei bine, nu ten
cuiala clădirii în care ne adunăm, desigur! Dar despre ce „ziduri" poate fi 
vorba? se întreabă ei atunci. Şi de aici, interpretările sunt arbitrare. Pot apărea 
tot felul de idei. În viaţa mea lungă de 70 de ani, cine ştie ce expuneri neauto
rizate de acest gen am mai prezentat şi eu oamenilor şi m-am făcut vinovat de 
ele! Însă eu unul cred că acest text din Galateni a fost dat de Duhul lui 
Dumnezeu. Dacă credem în inspiraţia Scripturii, atunci să nu spunem că această 
expunere a lui Pavel este o spiritualizare plină de imaginaţie şi neautorizată. 
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Să discutăm puţin despre anumiţi termeni tehnici din Vechiul Testament, 
după care să cercetăm un exemplu în care a fost folosit în Noul Testament. 
Presupun că cunoaştem cu toţii termenul de „tipar" (model). De exemplu, 
Cortul întâ_lnirii îl considerăm un tipar. Biblia ne spune că lui Moise i s-a spus 
să facă acest Cort după chipul celui arătat pe munte. Cu alte cuvinte, după 
tiparul celui arătat pe munte. În acest sens, Coitul întâlnirii nu a fost un tipar, ci 
ceea ce ce i s-a arătat lui Moise a fost modelul sau tiparul. Moise a făcut o copie 
după acel model. Epistola către Evrei numeşte Cortul întâlnirii nu tipar, ci un 
,,arhetip" (o copie care corespunde cu modelul celui arătat pe munte). 

Deci, noi credem până acum că Cortul era modelul, iar arhetipul este 
Hristos! Iar acuma ni se spune că lucrurile stau invers. De fapt, Cortul întâlnirii 
era arhetipul iar tiparul (sau modelul) era marea realitate cerească. Eu nu pot să 
vă ajut mai mult decât atât. Dacă am produs confuzie, este din cauză că uneori 
avem tendinţa să folosim cuvintele puţin diferit de felul în care le foloseşte 
Scriptura. De aceea, este un lucru sănătos şi bine venit să mai examinăm din 
când în când termenii pe care îi folosim, în lumina Noului Testament . 

Cu alte cuvinte, modelul arătat lui \1oise a fost o mare realitate spirituală pe 
care Dumnezeu i-a prezentat-o lui Moise Ceea ce a „construit'' Moise - ca să 
folosesc un tennen simplu - a fost o copie a lucrurilor cereşti, sau o umbră a 
realităţii cereşti. Desigur că şi această copie a fost planificată de Dumnezeu, ast
fel încât să poată să aducă acele realităţi spirituale cereşti la nivelul de 
înţelegere al israeliţilor, în zilele în care ei erau doar prunci spirituali. Deci a 
folosit o analogie. 

Să luăm cazul unui matematician renumit. El speră că băiatul lui de patru 
ani, va deveni într-o zi un matematiciam bun, care va putea să înţeleagă tot felul 
de noţiuni complicate de matematică. Dar nu poate să înceapă cu algebra, ci tre
buie să-l înveţe lucrurile elementare din matematică. Cum îi va explica mate
maticianul nostru noţiunea aceasta abstractă: 1 + 1 =2? El întrupează acest con
cept abstrat în nişte cărămizi sau cuburi din lemn. Aduce o cărămidă din lemn 
şi încă una şi le pune una lângă cealaltă. Acum sunt două. Aceste cuburi sunt o 
reprezentare fizică a principiului abstract. La început, copilul se gândeşte că 
,, unu" înseamnă cub. Când va vedea un ceas, el nu înţelege de ce se spune „un" 
ceas, pentru că pentru el „unu" era cubul. El nu face diferenţa între principiul 
filosofie abstract şi reprezentările fizice ale acestui principiu. El va învăţa, dar 
pentru moment, tatăl lui trebuie să-i dea o copie fizică a adevărului matematic 
abstract. Când va creşte mare, sperăm că o să lase cuburile şi o să înveţe echiva
lentul modem - ,,un" calculator. Într-o zi, mintea lui va pricepe aceste lucruri 
abstracte din matematică. 
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Deci, adevăruri le  spirituale abstracte formează un model, un tipar. 
Dumnezeu i-a poruncit lui Moise să facă o copie vizibilă a lucrurilor invizibile. 

Lucrul foarte valoros a fost că Dumnezeu a planificat totul de la început. Şi, aşa 

cum ne gândeam mai devreme, atunci când israelitul venea la altarul făcut de 
mâini omeneşti şi atunci când sângele de taur sau de ţap era vărsat, el începea 

deja să înveţe adevărul spiritual din spatele acestui lucru fizic. Acest lucru era 

foarte folositor. Dumnezeu poate lua un lucru fizic şi să-l folosească pentru 

învăţarea unui adevăr spiritual. 
Ascultaţi afirmaţia lui Pavel cu privire la Evanghelie: Evanghelia înseamnă 

că „Hristos a murit pentru păcatele noastre." Oare este o definiţie completă a 

Evangheliei? Nu! Evanghelia nu cuprinde doar faptul că „El a murit pentru 

păcatele noastre", ci că „ a murit pentru păcatele noastre, după Scriptură!" 

Care Scriptură? Desigur, Scriptura Vechiului Testament. Scriptura Vechiului 

Testament nu a proorocit numai despre venirea lui Mesia (Isaia 53), dar a şi 

ilustrat însemnătatea morţii lui Hristos. Dacă mi-ai spune foarte simplu: 
- Hristos a murit pentru păcatele mele! 

- Ce înseamnă că a murit pentru păcatele mele? Adică, eu L-am omorât, sau ce? 
- u, nu, îmi pare rău, nu e vorba doar de crimă! 
- Atunci, a murit ca un martir! 

- Da, a fost martir într-un sens. 

Dar nu ajunge să spui doar atât, nu-i aşa? Care este semnificaţia morţii Sale' 
Ce înţelegem atunci când spunem că a murit pentru păcatele noastre? Haideţi 
să luăm Vechiul Testament: atunci când un evreu păcătuia, urma ritualul dat de 
Dumnezeu. Trebuia să aducă un animal, să-şi pună mâinile pe capul animalu
lui, să-şi mărturisească păcatul şi să înjunghie animalul. De ce trebuia să moară 

animalul? Ca un exemplu pentru acel om? Că acesta era modul de a muri? Nu, 
animalul nu murea din cauza aceasta! El murea ca substituent al omului păcă
tos. Lucrul acesta este forute important, deoarece mulţi teologi liberali din zilele 

noastre tăgăduiesc faptul că jertfa lui Hristos a fost substituentă (înlocuitoare). 
Dar ei sunt mincinoşi! ,,Hristos a murii pentru păcatele noastre, după 

Scripturi!" Modelul lăsat în Scriptură a fost modelul animalului adus ca jertfă 
pentru păcat, animal care murea ca un înlocuitor al păcătosului. Iată cum mode
lul din Vechiul Testament devine extrem de important. Avem nevoie de acest 
model chiar şi astăzi. Este ceea ce oamenii numesc azi „model de gândire". 

Voi ştiţi ce încearcă să facă oamenii de ştiinţă când vor să studieze atomul? 
Ei încearcă să înţeleagă ce se află în interiorul atomului. Construiesc o machetă 

bazată pe toate conceptele pe care le au despre atom, dar ne avertizează 
dinainte: ,,Interiorul atomului nu este exact ca macheta pe care am tăcut-o noi; 
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dar'acest model, ne ajută să ne imaginăm atomul." În acelaşi fel, Dumnezeu ne 
dă în Vechiul Testament o „machetă", un „model de gândire", pe care-l putem 
folosi, pentru a înţelege marea lucrare a lui Hristos. Dacă vrem în continuare să 
numim Cortul Întâlnirii, modelul sau tiparul, nu este nici o problemă, deoarece 
cunoaştem că este o copie, dată de Dumnezeu, a realităţii lucrurilor cereşti. Cu 
toţi înţelegeau că Cortul întâlnirii a adus marile realităţi cereşti la nivelul 
înţelegerii omeneşti. 

Noul Testament spune că, Cortul întâlnirii şi jertfele aduse reprezentau „o 
umbră a bunurilor viitoare". Cu alte cuvinte, Cortul şi jertfele nu erau o lecţie 
practică pentru acele zile de început, ci o umbră a ceea ce avea să vină. Cu toate 
acestea, mulţi israeliţi nu şi-au dat seama de lucrul acesta. ,,Bunurile acestea 
viitoare" erau desigur întrupate în Hristos, în jertfa Sa măreaţă şi în preoţia Lui. 
Noi acum îl avem pe Hristos şi nu mai avem nevoie de umbre. Noi nu trebuie 
să construim temple sau corturi, însă umbrele acestea antice sunt foarte valo
roase. Foarte curios, dar umbrele te pot ajuta să decizi care este adevărat a reali
tate. Realitatea adevărată este Hristos. De unde ştim? Unul din modurile prin 
care cunoaştem că Isus este Hristosul, este să-L comparăm pe Hristos cu 
,,umbra" Sa. Dacă se potriveşte, atunci este adevăratul Hristos. 

Cu câţiva ani in urmă, cu un prieten creştin a construit o machetă la o scară 
destul de mare a Cortului Întâlnirii. A fost făcută la o universitate din Rusia. Eu 
am predat după această machetă, ateilor de la universitate! Când au auzit prie
tenii de acasă ce am construit, au zis că noi ne-am „ţicnit puţin la cap". Cine a 
mai auzit să faci o machetă a Cortului Întâlnirii şi să predai ateilor. Era cel puţin 
ciudat. Dar a fost o metodă minunată de a vorbi ateilor! În fiecare seară, veneau 
200 de oameni de la universitate. Poate doar un sfert erau credincioşi, restul 
erau profesori şi studenţi atei. Participanţii erau uimitor de interesaţi. 

Cortul întâlnirii, după Biblie, este umbra bunurilor viitoare. Eu le-am pus 
întrebarea: ,,De ce trebuie să studiem această umbră, dacă Hristos a venit deja 
pe pământ?" Le-am spus: ,,Am fost în Piaţa Roşie într-o zi. Toate clădirile erau 
roşii şi erau uimitor de frumoase. Dar de unde să ştiu eu care este c;lădirea 
cutare, care este cealaltă. Din fericire, aveam un manual turistic cu fotografii. 
Eu ştiam că nu poza era catedrala, ci era doar o fotografie a catedralei din Piaţa 
Roşie. Ce înseamnă o fotografie? O fotografie apare atunci când ţii o lumină 
asupra catedralei, iar lumina este reflectată pe o matriţă, formând o umbră. 
Deci, eu mă uitam la umbra catedralei din Piaţa Roşie şi am descoperit care este 
catedrala. Umbra m-a ajutat să recunosc realitatea. Deci, umbra din Vechiul 
Testament este încă foarte folositoare. Umbrele din Vechiul Testament ne ajută 
să recunoaştem marile realităţi întrupate în Hristos, ca să facem distincţia între 
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El şi toţi ceilalţi impostori." Le-am spus ateilor ruşi că ghidul meu plin de 
umbre mă ajută. Am căutat şi alte obiective turistice. Cu ajutorul „umbrei" mor
mântului lui Lenin, am găsit pe adevăratul mormânt (dacă nu aş fi avut fotogra
fia, nici nu aş fi căutat mormântul lui Lenin). Umbrele date de Dumnezeu în 
Vechiul Testament ne pot arăta uneori ce putem căuta. 

Exemo/u. În curtea din Cortul Întâlnirii erau două vase. Altarul cel mare şi 
un lighean mai mic. Ambele vase ofereau curăţia de care aveau nevoie oamenii 
care doreau să se apropie de Dumnezeu. Primul dintre ele se afla în locul unde 
se vărsa sângele. Altarul îi curăţa pe oameni de vina păcatului - curăţie prin 
sânge. Al doilea vas conţinea apă şi oferea curăţirea prin apă. Acestea sunt 
umbre, dar oare care este realitatea? Hristos ne oferă curăţire prin sânge, fiindcă 
Biblia spune: ,,sângele lui Isus Hristos, Fiul lui Dumnezeu, ne curăJă de orice 
păcat." Oare vorbeşte Evanghelia şi despre curăţire prin apă? Răspunsul ii 
primim în Efeseni 5:25-26 şi Evrei 10:22. Deci, şi prin sângele lui Hristos şi cu 
o apă curată (Tit 3 :5). 

lată o ilustraţie simplă a faptului că exact după cum, în Vechiul Testament, 
Dumnezeu s-a îngrijit ca să existe două feluri de curăţiri, atât cu sânge, cât şi cu 
apă, tot aşa în Hristos, Dumnezeu ne oferă o dublă curăţire. Nu este vorba de 
nici un secret, dar uneori aceste lucruri par dificile pentru credincioşi şi ei zic: 
„Acum, noi suntem curăţiţi prin sângele lui Isus Hristos. De ce să mai avem 
nevoie de o altă curăţire? De ce să mai avem nevoie de o curăţie prin apă? Oare 
nu ajunge sângele lui Hristos?" 

Desigur că sângele Lui este suficient pentru ceea ce e lăsat să fie suficient. 
Adică, pentru curăţirea cugetului nostru. Sângele lui Hristos ne curăţă 
conştiinţa de vina păcatului, dar mai avem nevoie şi de o altă curăţire (Efeseni 
5:26). u o curăţire de vina păcatului, ci o curăţire de „pete, zbârcituri" şi tot 
felul de lucruri urâte din viaţa noastră. Cu alte cuvinte, toate acele lucruri urâte 
care ne-au pătat caracterul şi temperamentul nostru: iuţimea, invidia, gelozia şi 
toate lucrurile urâte din noi, care ne murdăresc personalitatea. Sângele lui 
Hristos ne curăţeşte de faptele noastre păcătoase, dar curăţirea caracterului nos
tru trebuie să fie făcută prin spălarea regenerării sau naşterii din nou, făcută de 
Duhul Sfânt. Căci este scris:,, Cine se naşte din apă şi Duh ... " Curăţirea cu apă 
trebuie aplicată constant prin Cuvântul lui Dumnezeu. În Cortul Întâlnirii, dubla 
curăţire a fost o machetă, un mod de gândire, planificat de Domnul, ca să ne fie 
de folos. Iată cum lucrurile din trecut, ne pot ajuta să înţelegem lucrarea lui 
Hristos de astăzi. 
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Efeseni 5:26 ne spune că Hristos şi-a curăţit Biserica prin „botezul cu apă", 
ceea ce nu este corect. În Noul Testament, în limba greacă, în Efeseni 5:26 nu 
apa·re cuvântul „botez" şi de aceea, nu este o referire la botez. Botezul cu apă 
este un lucru fizic. Evrei 10:22 ne spune că „inimile să ne fie stropite cu sân
gele lui Hristos" Să înţelegem aceste cuvinte la propriu? Să fie vorba de sân
gele care a curs pe cruce? Tot aşa, când Biblia spune „cu trupul spălat cu o apă 
curată", nu se referă la apa botezului. Tit 3:5 ne spune ce este această spălare 
de fapt: ,,spălarea naşterii din nou" - regenerare făcută de Duhul Sfânt. 

Dar rămâne o problemă. Este corect ca să analizezi Cortul Întâlnirii astfel, 
deoarece a fost proiectat de Dumnezeu de la început până la sfârşit. Dar ce 
putem spune despre pasajele istorice din Biblie? Oare este corect să folosim un 
eveniment istoric drept machetă? Nu cumva acest lucru ar fi o spiritualizare, 
care nu ar fi valabilă? Deoarece în pasajul din Galateni, Pavel nu vorbeşte 
despre Cortul Întâlnirii, ci vorbeşte despre o întâmplare din istorie. Cum a putut 
prelua el acest exemplu din istorie? Putem noi să învăţăm de aici lecţii cu 
privire la Hristos şi Evanghelie? Poate fi folosită o istorie din Vechiul 
Testament ca o imagine a bucuriilor viitoare, care ne sunt aduse în Hristos? Sau 
lecţiile pe care le învăţăm în istoria Vechiul Testament sunt doar lecţii istorice 
clare, aşa cum se citesc? Răspunsul este: nu este întotdeauna vorba de primul 
caz, nici de al doilea, ci foarte adesea, de amândouă. 

Dar, în mod sigur, atunci când interpretăm Vechiul Testament ar trebui întot
deauna să începem cu sensul istoric, literar şi să învăţăm lecţiile de la acest 
nivel. Însă, există anumite locuri în Scriptură, unde istoria are loc după prin
cipii, care sunt exprimate la un nivel mai înalt, în lucrarea lui Hristos. Să ne 
gândim mai întâi la proorociile din Vechiul Testament, care erau de fapt prezi
ceri. În Matei 21 ni se relatează că Domnul Isus a luat un măgămş, S-a urcat 
pe el şi a intrat astfel în Ierusalim. Matei spune că toate aceste lucruri s-au 
întâmplat ca să se împlinească ce fusese vestit prin prorocul Zaharia. Această 
proorocie a fost foarte clară şi s-a împlinit exact aşa cum scria. Acesta a fost un 
exemplu de împlinire a unei proorocii. 

În Luca 22: 15-16, Domnul vorbeşte despre Paşte. El le-a spus ucenicilor: 
„Nu le voi mai mânca până la împlinirea lor în Împărăţia lui Dumnezeu." Este 
foarte interesant. Paştele din vechime nu au fost o prezicere, ci mai întâi de 
toate, un eveniment istoric care a avut loc în cursul acelei nopţi când israeliţii 
au ieşit din Egipt. În fiecare an după acel eveniment, israeliţii au sărbătorit acel 
Paşte. Nu li s-a spus să facă lucru acesta ca o prezicere a viitorului, ci în semn 
de aducere aminte a ceea ce s-a întâmplat în trecut. Nu a fost o prezicere a 
viitorului. Atunci cum a putut spune Domnul Isus în Luca, că trebuie să se 
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împlinească Paştele, dacă nu a fost vorba de o prezicere? Astfel ajungem să 
înţelegem modul în Noul Testament interpretează adesea Vechiul Testament. 
Înţelegem că moartea lui Hristos a împlinit Paştele. 

Dar ce s-a întâmplat în istorie, în mod fizic? Dumnezeu i-a izbăvit de mânia 
îngerului nimicitor, prin jertfa unui miel. Au luat sângele mielului, au stropit 
uşiorii uşii şi au stat în spatele uşii. În noaptea aceea, au fost scăpat de judecata 
lui Dumnezeu, deoarece Dumnezeu a spus: ,,Când o să văd sângele, o să trec pe 
lângă casele voastre." Să ne gândim că mielul era fizic, a existat în istorie, iar 
judecata a fost tot istorică, nu a fost vorba de judecata finală, ci una temporară. 
În orice casă unde nu se vedea sânge pe uşiorii uşii, cădea judecata lui 
Dumnezeu asupra întâiului născut. Dar era vorba de o judecată fizică şi aceasta 
însemna moartea întâiului născut. 

Dar în acest exemplu de răscumpărare la nivel istoric, funcţionau anumite 
principii, chiar şi la  acest nivel. Principiul de eliberare a oamenilor de sub 
mânia lui Dumnezeu prin sângele unui miel, care trebuia să moară. Nu a fost o 
prezicere, ci un eveniment istorie. Dar la nivelul acela istoric, s-au enunţat anu
mite principii, care aveau să fie exprimate la un nivel infinit mai mare, în 
momentul în care Domnul Isus avea să moară pe cruce. Atunci avea să fie vorba 
de judecata eternă a lui Dumnezeu. Nu mai era vorba de un miel fizic, ci de 
Domnul Isus, deşi se poate folosi şi cuvântul „miel" cu privire la Domnul. Când 
folo im cuvântul „miel" pentru Domnul Isus, îl folosim în sens metaforic şi 
înţelegem acelaşi principiu de bază pentru răscumpărare. De data aceasta, răs
cumpărare de sub mânia veşnică a lui Dumnezeu. Noi suntem răscumpăraţi tot 
prin sânge, dar acum nu mai este vorba de sângele unui miel adevărat, ci de sân
gele lui Hristos. În acest sens, Domnul Isus spune că ceea ce s-a întâmplat în 
Vechiul Testament se împlineşte acum la un nivel mai înalt. 

Să folosim o ilustraţie din viaţa modernă. Când eram copil, dacă trecea un 
avion pe deasupra şcolii, toţi alergam să vedem avionul. Ce maşinărie ciudată: 
două aripi din lemn, îmbrăcate cu hârtie şi ceva plastic. Cum putea să zboare? 
Deşi erau primitive, avioanele acelea respectau principiile aeronauticii. Sigur, 
nu erau perfecte şi nu se puteau ridica prea sus, de multe ori chiar se prăbuşeau. 
Constructorii de avioane au reuşit să întrupeze în avioanele lor, câteva principii 
ale aeronauticii. Acum, avioanele modeme sunt diferite de primele avioane. Ele 
se ridică la sute de mii de metri. Nici nu se mai aseamănă cu avioanele primi
tive, sunt mult mai sofisticate. Dar, totuşi, anumite principii ale aeronauticii, 
care au stat la baza primelor avioane, stau la baza şi avioanelor noi, dar desi
gur, la un nivel mult mai sofisticat. Astfel, inginerii numesc primul avion, nu un 
avion de „tipul" unui avion de acum, ci „prototipul" avionelor de acum. 
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La multe din întâmplările din Vechiul Testament învăţăm lecţia la nivel 
istoric, dar apoi descoperim anumite principii care sunt mai târziu exprimate la 
un nivel infinit mai înalt, în răscumpărarea pe care o avem în Hristos. În sensul 
acesta, istorisirile din Vechiul Testament nu sunt „tipare", ci „prototipuri". Vom 
studia acum întâmplarea cu Avraam, Sara, Agar şi lsmael şi o să descoperim că 
Pavel foloseşte aceste întâmplări din istorie ca prototipuri. 

Galate11i 4:21-31 

Am remarcat că mulţi consideră acest pasaj ca fiind dificil, fiindcă Pavel pare 
a folosi o alegorie (iar lor nu le place alegoria, care poate fi o interpretare greşită 
a Scripturii). Pavel face referire la nişte întâmplări istorice din cartea Genesa. 
Unii cred că Pavel trece dincolo de sensul istoric şi spiritualizează eveni
mentele, iar acest mod de interpretare al evenimentelor istorice nu este legitim. 
Descoperim că Pavel nu se abate de la sensul istoric al evenimentelor la care se 
referă în acest text. Am petrecut destul timp discutând cei doi termeni tehnici: 
tip şi prototip. Nu mai este cazul să repetăm diferentele dintre cei doi termeni. 
Pavel nu face altceva decât să trateze acest text ca un prototip. Este adevărat că 
în 4:24 foloseşte cuvântul grecesc „alegoric", care în limbajul nostru este ade
sea tradus prin „alegorie" (rom. ,,alt înţeles"). Dar acest pasaj nu este o alegorie, 
în sensul modern al cuvântului, nici nu se aseamănă cu alegoriile din literatura 
universală. De aceea, o traducere mai adecvată pentru noi ar fi următoarea: 
lucrurile acestea conţin un limbaj figurativ. Pentru a înţelege pasajul, trebuie să 
avem o atitudine de credinţă. Dacă Dumnezeu ar deschide cerurile şi ne-ar 
vorbi direct, nu ne-ar spune altceva decât ceea ce ne-a spus prin acest pasaj. 

Mai întâi, faptele istorice (v. 22-23). Pavel face referire la textul din Genesa. 
Avraarn a avut doi fii: unul din roabă, celălalt din femeia liberă, Sara. Până aici 
istorie curată, nici urmă de alegorie! Urmează v.23 - ., cel din roabă s-a născut 
în chip firesc, cel din femeia liberă s-a născut prin făgăduinţă". Ce înseamnă 
aceste cuvinte? Oare vrea să spună că fiul roabei s-a născut prin procesul nor
mal de naştere? Nu aceasta înseamnă „chip firesc"? Dacă nu, ce vrea să spună? 
Pavel intenţionează să descrie un contrast aici. Un fiu s-a născut în chip firesc, 
iar celălalt fiu prin făgăduinţă. 

Să ne amintim ce înseamnă că „fiul femeii libere s-a născut prin făgă
duinţă". Nu e un limbaj alegoric, ci o descriere a ceea ce s-a întâmplat în istorie. 
Dumnezeu a venit la Avraam şi la Sara şi le-a făcut promisiunea că le va da un 
fiu. Dar pentru împlinirea acestui lucru, era nevoie de o minune. Minunile nu 
sunt alegorii, ci sunt o realitate clară a istoriei. Acest fiu s-a născut, potrivit 
făgăduinţei, printr-o minune făcută de Dumnezeu. Este istorie curată, nici urmă 
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de alegorie! De ase�menea, nici afirmaţia „fiul roabei s-a născut În chip firesc" 
nu este alegorie. ,,In chip firesc" înseamnă că s-a născut doar prin eforturile 
omeneşti ale lui Avraam. Este o realitate faptul că Avraam a crezut că trebuie 
să folosească propriile sale resurse, ingeniozitatea lui omenească, pentru a 
împlini promisiunea tăcută de Dumnezeu. Aşa că a luat-o pe Agar şi prin pro
priile lui forţe a încercat să împlinească promisiunea lui Dumnezeu. Astfel s-a 
născut Ismael. A tăcut-o pe baza unui principiu greşit. 

Deci, nu am găsit nimic alegoric până aici, ci o simplă relatare a modului 
cum s-au petrecut lucrurile. Avrarun şi Sara sunt personaje istorice reale, la fel 
ca Agar şi Ismael. Avraam şi Sara au adoptat o atitudine greşită, dând naştere 
unei realităţi istorice clare, Ismael. Când au învăţat să-şi pună încrederea în 
Dumnezeu, s-a născut Isaac, potrivit promisiunii, iar acest lucru a fost de 
asemenea, o realitate istorică clară. În versetul 24, Pavel afirmă că lucrul acesta 
conţine o alegorie. Se naşte întrebarea: ce anume vrea să spună Pavel prin 
cuvântul grecesc „alegorio"? Să vedem ce ne explică Pavel din întâmplarea 
relatată. 

Cele două femei reprezintă două legăminte, ,,unul de pe muntele Sinai, naşte 
pentru robie şi este Agar (căci Agar este muntele Sinai din Arabia) şi răspunde 

Ierusalimului de acum, care este În robie cu copiii săi. Dar Ierusalimul cel de 

sus este slobod şi el este mama noastră. " La prima vedere, este alegorie. SP 
privim mai atent. Pavel spune că cele două femei reprezintă două legăminte 
Este lucrul acesta o alegorie? Să căutăm un echivalent modern. 

Dacă aş spune că preşedintele Mao şi Margaret Thatcher reprezintă două sis
teme politice diferite, am spune că este o alegorie? Nu, sigur că nu! Cei doi au 
fost lideri politici. Dacă aş vorbi despre „thatcherism", am spune „ce interesant 
este să folosim un asemenea limbaj!", dar este o alegorie. Dacă am spune că sis
temul politic al lui Mao a făcut o mulţime de sclavi, (indiferent de ce altceva 
am crede despre sistemul lui), nu am spune că este o alegorie. Tot astfel, când 
Pavel spune că„ Agar reprezintă muntele Sinai şi naşte copii pentru robie", nici 
aici nu foloseşte un limbaj alegoric. Căci Pavel a afirmat mai devreme că Legea 
Vechiului Testament i-a tratat pe oameni ca pe nişte robi. Dumnezeu în mod 
intenponat a dat această Lege lui Israel, ca un tată bogat care îşi punea fiul sub 
epitropi, iar aceştia îl tratau pe fiul bogatului ca pe un rob. Petru, vorbind despre 
tăierea împrejur şi Lege, le numeşte „un jug pe care nici noi, nici părinţii noştri 
nu l-am putut purta. " Pavel a afirmat deja aceste lucruri şi ne-a arătat deja ce 
înţelege prin aceste afirmaţii, într-un limbaj teologic clar. 

Acum, când revine la istoria lui Avraam, el vede un lucru semnificativ. ce 
fel de femeie era Agar? Era roabă, iar fiul care s-a născut a rămas rob tot restul 
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vieţii lui, până când Avraam l-a alungat de la casa lui. Putem zice: , Ce ilustraţie 
potrivită!" Folosind propriile mijloace pentru a împlini promisiunea lui 
Dumnezeu, Avraam ia o roabă, iar produsul este un fiu rob. Israel, care încearcă 
să păzească cerinţa Legii potrivit Vechiului Legământ, demonstrează aceeaşi 
atitudine. Legea a fost dată pentru a-i instrui în standardele lui Dumnezeu, pen
tru a cunoaşte ce înseamnă neprihănirea, pentru a-i convinge de existenţa păca
tului, pentru a-i încărca de pedeapsa păcatului. Legea nu a fost dată nici o clipă 
pentru a câştiga mântuirea prin ea. Scopul Legii a fost să-i conducă la Hristos, 
ca să fie mântuiţi prin Hristos. Încercarea de a păzi Legea pentru a câştiga mân
tuirea, va duce la robie. Ierusalimul de astăzi este tocmai în această stare. 

Acum, vom spune că cel puţin aici este o alegorie. Cum poate o femeie să 
reprezinte un oraş? Şi cum poate fi un oraş în robie? Nu este un limbaj aiegoric? 
Aceste cuvinte îi reprezintă pe toţi israeliţii şi în special pe cei care ţin Legea 
pentru a câştiga mântuirea. Astfel au devenit robi, iar roaba Agar şi fiul ei rob 
sunt exemple vii de robie. Deci nu este alegorie! Dar de ce vorbeşte despre 
Ierusalimul cel de sus (Galateni 4:26)? Este acesta un limbaj alegoric? Dacă ar 
fi, atunci nu aceasta a fost intenţia lui personală. Învăţăturile rabinice afirmau 
că Ierusalimul de sus era arhetipul ceresc, care în perioada mesianică va fi 
coborât jos pe părnânt. Ne amintim că Ioan, în Apocalipsa, a avut o vedenie a 
cetăţii veşnice. El spune: ,,Am văzut cerurile deschise şi am văzut coborând din 

ceruri o cetate, numele ei era Noul Ierusalim. " De ce i-a dat Dumnezeu un 
nume nou, ,,Noul Ierusalim"? Datorită legăturii care există între cele două. 

De exemplu, luăm cazul unei filozofii. Oricine poate da naştere unei filo
zofii. Nu are importanţă cine este părintele ei, câtă vreme logica filozofiei este 
corectă. Dar Evanghelia nu este o filozofie. Evanghelia relatează acţiunile 
deosebite ale lui Dumnezeu în cursul istoriei. El L-a ales pe Israel dintre naţiu
nile pământului, pentru a-l face un martor pentru Dumnezeu. L-a ales pentru 
a-i da Legea şi Sabatul, pentru a protesta împotriva idolatriei, pentru a respecta 
promisiunea că într-o zi Îl va trimite pe Mesia. De unde avea lumea să ştie că 
El va fi Mesia? Mesia va veni prin Israel, din seminţia lui luda, din casa lui 
David. Ierusalimul era capitala Israelului. Mai mult, când a venit, a fost răstig
nit în afara Ierusalimului. Jar Evanghelia creştină încredinţată apostolilor, ca ei 
să o ducă până la marginea pământului, este următoarea: s-a oferit iertarea în 
numele lui Isus, care a fost răstignit în afara porţilor Ierusalimului. Credinta 
noastră este legată în mod indisolubil de Ierusalim! Dar acum, există ceva mai 
mare decât Ierusalimul pământesc. Fiindcă Dumnezeu are un plan mai mare. El 
formează o comunitate mai mare, nu numai din evrei, ci şi din neamuri. Noi 
eram odinioară străini. Ierusalimul nu era capitala noastră. 
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Acum însă prin Mesia, venit prin evrei, respins de Israel, Evanghelia a ajuns 
în lumea întreagă. Dumnezeu formează o nouă comunitate. Evreii şi neamurile, 
mântuiţi prin Hristos, formează o nouă cetate, care va fi o cetate veşnică. Cum 
ar fi trebuit Dumnezeu să pună numele acestei cetăţi? Desigur, ,,Noul 
Ierusalim", tocmai pentru a arăta legătura dintre noul şi vechiul Ierusalim şi 
toate lucrările uimitoare ale lui Dumnezeu de pe planeta noastră. 

Când Ioan a văzut această cetate cerească, el şi-a îndreptat privirea spre 
temeliile oraşului ceresc. Era o temelie sigură. De aceea, Noul Testament ne 
mai spune că Avraam a rămas pelerin tot restul vieţii sale. El nu s-a stabilit 
niciodată într-o cetate aici pe pământ, deoarece era în căutarea cetăfii ale cărei 
temelii erau veşnice şi a cărui constructor este Dumnezeu. Dumnezeu vorbeşte 
despre Ierusalimul ceresc într-un limbaj figurativ, dar aceasta nu înseamnă că 
este o alegorie. Oraşul respectiv este mai real decât oricare oraş de pe pămân
tul nostru. Ierusalimul de sus este „liber şi mama noastră a tuturor." 

Deci pentru a încheia analogia făcută de Pavel: cei care încearcă să ajungă 
la mântuire prin Lege, prin eforturile lor pământeşti de a păzi poruncile, demon
strează aceleaşi caracteristici ca şi Avraam. Atunci când a încercat prin pro
priile lui puteri omeneşti să împlinească promisiunile lui Dumnezeu, rezultatul 
a fost că o femeie roabă a dat naştere unui fiu rob. După aceste evenimente, 
Avraam a învăţat lecţia, punâdu-şi încrederea în promisiunea făcută de Dumne
zeu. El a devenit tatăl unui copil născut prin puterea lui Dumnezeu, care a făcut 
o minune. Acest copil, Isaac, s-a născut din femeia slobodă şi a fost un fiu liber 
încă din prima clipă. El a devenit moştenitorul lui Avraarn. Astfel, Sara repre
zintă Ierusalimul cel ceresc. Vom spune că aceasta este o alegorie. 

O clipă! Cum se face că Ierusalimul de sus este slobod şi nu este plin de 
sclavi? oi nu vom fi robi când vom ajunge sus în ceruri, ci fii liberi ai lui 
Dumnezeu! Noi nu încercăm că fim mântuifi păzind poruncile lui Dumnezeu. 
Dar atunci, cum aţi fost socoti fi neprihăniţi? Vom răspunde: Prin credinţă. Cine 
a fost primul care v-a învăţat această lecfie? Avraarn. Scriptura afinnă că 
Avraam este tatăl nostru al tuturor,,, tatăl celor credincioşi." Viaţa şi experienţa 
lui sunt cele pe care Dumnezeu a aşezat temelia neprihănirii prin credinţă. 
Acestea sunt realităţi istorice. Atunci, pe bună dreptate, Sara reprezintă 
,,Ierusalimul cel ceresc" cu tofi copii lui. 

Vedeţi, în v.27, Pavel recurge la un nou citat din Vechiul Testament. Este un 
citat din profeţi. Ce are acest text de a face cu întreaga discufie? În Isaia, 
Dumnezeu adresa aceste cuvinte Sionului istoric, cetăţii pământeşti a 
Ierusalimului. Cetăţenii ei au fost răi şi nu s-au pocăit. De aceea, Dumnezeu i-a 
trimis în exil. Cetatea Ierusalimului a ajuns în ruine (la propriu), asemenea unei 
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marne căreia i-au murit fiii. Dumnezeu, ,,creatorul şi soţul" ei a părăsit-o şi a 
lăsat-o plină de întristare şi ruşine. În Isaia, cetatea Ierusalimului este personi
ficată. O vom vedea plângându-şi pustiirea, aşa cum plânge o femeie abando
nată de soţul ei, o femeie care şi-a pierdut fiii, sau o femeie care se simte văduvă. 
Dar în contextul mai larg, profetul cere Ierusalimului şi fiilor lui să-şi amin
tească originea lor spirituală şi cerească (Isaia 51: 1-2), momentul în care a luat 
fiinţă naţiunea. Tatăl ei Avraam era singur, nu avea nici un copil şi Dumnezeu 
l-a înmulţit. Prin ce proces I-a făcut Dumnezeu pe Avraam părintele unei mulţimi 
mari de oameni? 

Cu aceasta, am revenit la istoria din Galateni. Iată-I pe Avraam care îi spune 
lui Dumnezeu: ,,Nu am nici un fiu, nici un moştenitor" şi Dumnezeu îi promite: 
„Îţi voi da un moştenitor." EI i-a spus că fiii lui vor fi la fel de mulţi ca stelele 
cerului sau ca nisipul de pe malul mării. Aceasta a fost făgăduinţa. Cum anume 
unna Dumnezeu să-l transfonne pe Avraam în părintele a mii de oameni? Cum 
unna să aibă Ioc acest lucru? Trebuie să recunoaştem că a fost ideea Sarei să 
facă ceva: ,,Ia-o pe roabă şi vom avea copii prin ea." Avraam o luat-o pe roabă 
şi când roaba a văzut că a născut un fiu lui Avraam, s-a semeţit şi nu a mai fost 
supusă Sarei. Atunci Sara s-a purtat aspru cu Agar, până când ea a fugit de Ia 
Avraarn. Când a întâlnit-o îngerul Domnului, ea rătăcea prin pustie. Îngerul i-a 
spus să se întoarcă înapoi la Avraam. Sara nu s-a bucurat de reîntoarcerea 
Agarei şi s-a purtat şi mai aspru cu ea. Atunci, când în cele din urmă, Ismael 
s-a născut, s-a întâmplat exact cum profeţise îngerul. 

Să ne imaginăm mulţimea de scene dificile din cortul lor. A tunci când 
acţionezi în firea pământească, dai naştere la răzvrătiţi, necazurile se înmulţesc! 
Lui Avraam i-a plăcut de Ismael şi a mers până acolo încât i-a cerut lui 
Dumnezeu să-l accepte pe lsmael. În tot acest timp, Sara era stearpă şi acum i 
se părea că, până şi pe soţul ei I-a pierdut pentru Agar. Roaba avea un copil, iar 
ea era stearpă. De ce oare i-a reamintit Dumnezeu Ierusalimului această întâm
plare, după atâtea secole? 

Fiindcă sub Lege, Ierusalimul a păcătuit împotriva lui Dumnezeu, care i-a 
alungat. Acum Ierusalimul rămăsese fără copii, fără locuitori. Dumnezeu 
doreşte să se îndure de Ierusalim. Pentru aceasta, îi aminteşte de o situaţie 
străveche când în cele din unnă, Avraam şi Sara au învăţat să nu mai conteze 
pe propriile lor puteri fireşti. Când au învăţat să-şi pună încrederea în promisi
unea lui Dumnezeu, atunci El le-a dat un copil. De fapt, nu un singur copil, ci 
sute de copii, nepoţi şi strănepoţi. Şi ce credeţi, câţi dintre neamuri au fost mân
tuiţi prin credinţă şi îndreptăţiţi prin credinţă? După exemplul lui Avraam şi 
Sara, un număr nespus de mare de oameni. Dacă numim acest limbaj poetic sau 
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figurativ, el descrie evenimente literar-istorice, oameni reali, atitudinile lor 
reale, atitudini greşite reale şi atitudini corecte reale, iar cali.tatea de părinte 
spiritual nu este o alegorie, ci un adevăr spiritual. Ce linie uimitoare de descen
denti spirituali parcurge veacurile! 

Îngerul Domnului a trimis-o înapoi pe Agar în cortul lui Avraam. Ea a rămas 
la Avraam şi l-a născut pe Ismael. În cele din urmă s-a născut şi sămânţa 
promisă, care a fost Isaac. În Genesa 15:3,5, Avraam îi spune Domnului că nu 
are urmaşi, iar Dumnezeu îi arată cerul şi-i spune: ,,Aşa de mare vafi sămânţa 

ta." Este promisiunea sămânţei. Avraam a crezut promisiunea lui Dumnezeu şi 
aceasta i-a fost socotită ca neprihănire (Genesa 15:6). 

În Genesa 16 găsim istoria lui Avraarn şi Agar, fuga ei de acasă, modul cum 
Domnul însuşi a trimis-o înapoi acasă. În 21 v.1-7 ni se prezintă partea fiu
moasă a întâmplării, ,,naşterea sămânţei promise." Această sămânţă promisă a 
sosit. Însă versetele următoare ne spun că lsmael şi Agar au fost alungaţi. Sara 
l-a văzut pe Ismael, purtându-se aspru cu Isaac şi i-a spus lui Avraam în 21: I O: 
,,Izgoneşte pe roaba aceasta şi pe fiul ei, căci fiul roabei nu va moşteni împre

ună cu fiul meu Isaac. " Avraam nu a vrut să facă lucrul acesta, dar de data 
aceasta, Dumnezeu a fost de acord cu ideea Sarei. Îi spune lui Avraam că-l va 
face pe Ismael o naţiune puternică, dar nu el este sămânţa puternică, ci Isaac. 
Aşa că Avraam alungă pe roabă şi pe fiul ei. 

Să observăm ordinea în care s-au întâmplat lucrurile în istorie: în primul 
rând, este promisiunea sămânţei făcută lui Avraarn (capitolul 15). În capitolu 
16, Agar şi Ismael sunt aşezaţi în casa lui Avraam şi fiul rămâne rob în casă 
până când soseşte sămânţa promisă. De îndată ce sămânţa promisă soseşte, 
roaba şi fiul ei au fost alungaţi. lată două diagrame de istorie adevărată. Nici 
una nu este alegorie. Pe una am numit-o perioada scurtă, pe cealaltă perioada 
lungă. 

Perioada scurtă 

Genesa 15 Genesa 16 
I 2 până când ... 

Perioada lungă 

Genesa 1 5 Exodul 19-24 
I 2 până când ... 

Genesa 21 
3 

Noul Testament 
3 

Ce spune Pavel: ,,Izgoneşte-o pe roabă şi pe.fiul ei" (Galateni 4:30). Pavel 
începe cu perioadele din Genesa şi ne sugerează să remarcăm principiile spiri-
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tuale expuse acolo. Apoi observăm această perioadă mai lungă din istorie şi 
descoperim aceleaşi principii de demult. Acum ne sunt prezentate la un nivel 
mai înalt. Prima perioadă devine un prototip pentru cea de a doua. La asta se 
referă Pavel când spune: ,,Legea a/ost adăugată prin pricina călcărilor de lege, 
până când avea să vină «Sămânţa», căreia îi fusese făcută făgăduinţa ... " 
(3:19). Exact cum Agar şi Ismael au fost în casa lui Avraam, până când a venit 
sămânţa promisă, Isaac, la fel, Legea a fost aşezată peste Israel până când a 
venit Sămânţa promisă, Domnul Isus. Din momentul respectiv, funcţia Legii a 
încetat. Strigătul acesta se aude şi în Galateni. Acesta este adresat credincioşilor 
de atunci şi până în zilele noastre, dar de data aceasta înfrumuseţând limbajul 
Genesei: ,,alungă pe roabă şi fiul ei." Lecţia practică pentru noi este că Hristos 
ne-a făcut slobozi. Să rămânem dar tari şi să nu intrăm iarăşi în jugul robiei: 
,,izgoniţi-o pe roabă şi pe fiul ei." 

Până acum l-am ascultat pe Pavel vorbind şi argumentând din mai multe 
puncte de vedere. A sosit vremea să prezentăm ultimele trei tipuri de argumente 
din Galateni. 

9. Ga/ateni 5:2-12 
Pavel argumentează împotriva doctrinei false, arătând implicaţiile acesteia 
JO. Galateni 5:13 - 6:10 
Pavel argumentează adevărul Evangheliei prin har şi ne arată că doctrina 
îndreptăţirii prin credinţă şi nu prin fapte, nu ne conduce la o viaţă de trăire în 
păcat, ci dimpotrivă, la o viaţă sf'antă. În acest text, ne mai arată că principiul 
care ne conduce la o viaţa sfăntă, nu este principiul Legii, ci „principiul puterii 
Duhul Sf'ant". 
11. Galateni 6:11-18 

Se prezintă argumentul că învăţatura învăţătorilor falşi era mincinoasă. Pavel 
expune motivele nevrednice cu care aceştia îşi prezentau învăţătura, în com
paraţie cu caracteristicele adevăratei lucrări apostolice, pe care el însuşi le-a 
dovedit. 
12. Galateni 5:2-12 
Această parte se numeşte partea pastorală a Epistolei. Dacă dorim să fim păs
tori buni ai copiilor lui Dumnezeu, am face bine dacă am reflecta asupra naturii 
credincioşilor pe care-i avem în jur. Nici o fiinţă umană, nu poate gândi logic 
tot timpul, 24 ore pe zi. Nimeni nu este logic în fiecare zi din săptămână şi une
ori nu suntem atât de logici cât ar trebui să fim. Din cauz a aceasta, foarte ade
sea se întâmplă ca credincioşii adevăraţi şi sinceri să înbrăţişeze o doctrină 
falsă, deoarece la suprafaţă pare bună, evlavioasă, spirituală şi atrăgătoare. 
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Aşa se face că unii creştini buni îmbrăţişează o doctrină falsă, fără să se gân
dească la implicaţiile ei. Dacă oamenii s-ar gândi în mod logic Ia implicaţiile 

doctrinei pe care o adoptă şi ar înţelege bine ce înseamnă aceste implicaţii, nu 
le-ar accepta. Lucrul acesta se vede în multe din epistolele lui Pavel. Multe din 

necazurile care existau în Biserica de atunci, se datorau acestui fapt. După ce 
Pavel pleca de la credincioşii care crezuseră în Domnul, veneau alţi învăţători 

falşi şi le prezentau doctrine care păreau sfinte, dar nu erau adevărate. Până la 

unnă, aceste învăţături mincinoase distrugeau credinţa. Din pricina aceasta, 
Pavel se vedea nevoit să le scrie, arătându-le implicaţiile logice ale unei învăţă

turi false în mijlocul lor. Fără îndoială că mulţi dintre credincioşi, care 
înţelegeau seriozitatea acestor învăţături false, le abandonau. Pentru cei care nu 

au dorit să le abandoneze, implicaţiile au fost foarte grave. 

Să ne amintim de cei din Corint. Printre multele lor greşeli, unii dintre ei (nu 
toţi), au îmbrăţişat doctrina falsă că nu există învierea în trup. Această greşeală 
era uşor acceptată de greci, deoarece erau mult mai educaţi decât altii. Au 
învăţat sistemul filosofie al lui Platon, care credea în nemurirea sufletului. El 
argumenta că în momentul în care trupul murea, sufletul supravieţuia morţii, şi 

ajungea la judecată în faţa lui Dumnezeu. 

O să observăm acelaşi lucru, dacă ascultăm tenninologia evanghelică chiar 
şi în zilele noastre. Sunt unii predicatori care spun: ,,Oamenii au un suflet 

nemuritor!" Lucrul acesta este adevărat, dar această expresie nu apare niciunde 
în Noul Testament. Este o expresie care provine tocmai din filosofia greacă 
Ideea afinnată este bună şi adevărată, dar formularea nu este deloc bună. O s 
vedem lucrul acesta dacă ne uităm cu atenţie la învăţătura Domnului nostru 
despre mântuirea sufletului. El a spus: ,,Calea mântuirii sufletului este să mori." 
Corintenii acceptau cu uşurinţă ideea că sufletul este nemuritor. Dar „învierea 
trupului", era o idee dificilă pentru ei, deoarece unul din marii lor dramaturgi 
afirmase într-o tragedie că nu există înviere. Astfel, unii din credincioşii din 

Corint au încercat să se gândească logic la credinţa lor. Ei au ajuns la concluzia 
că nu poate să existe învierea trupului. Problema aceasta nu i-a făcut să aban
doneze creştinismul, dar exact această idee ar fi distrus Evanghelia de la 
rădăcină. 

Astfel, Pavel le-a prezentat corintenilor argument după argument, ca să le 
arate că învierea trupului lui Hristos este o parte importantă din Evanghelie. 
Dacă Hristos nu ar fi înviat din morţi, nu ar mai putea predica nici o Evanghelie 
Dacă Hristos nu este viu, atunci noi toţi suntem încă în păcatele noastre. Dacă 
Hristos nu a înviat, ,,noi apostolii, suntem o adunătură de mincinoşi. Dar noi am 
mărturisit că Dumnezeu L-a înviat pe Domnul Isus din morţi. Dacă nu ar fi 
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învierea, atunci Dumnezeu nu L-a înviat nici pe lsus Hristos din morţi şi, prin 
unnare, noi suntem mincinoşi". A trebuit să le arate eroarea gravă din această 
învăţătură falsă. Desigur că, după aceea, Pavel aduce dovezile învierii. 
Cunoscând anumite dificultăţi cu care se confruntau unii credincioşi cu privire 
la acceptarea învierii în trup, Pavel a adus dovezi în sprijinul argumentului său. 
Le-a arătat că dificultăţile lor nu erau chiar atât de reale şi că argumentul său se 
putea înţelege din punct de vedere intelectual destul de bine. Cu alte cuvinte, 
poţi să ai un intelect strălucit şi în acelaşi timp să crezi în învierea trupului! 
Oare ce s-a întâmplat cu corintenii când au citit epistola? Când adevăraţii cre
dincioşi au văzut implicaţiile acestei învăţături false, s-au lăsat imediat de ea. 
Unii poate s-au împotrivit cuvintelor lui Pavel şi nu au acceptat învierea 
morţilor. 

Avem astfel de afirmaţii în multe locuri din Evanghelie. În Ioan 8 ni se spune 
că mulţi au crezut în Isus, iar Domnul lsus a început să le explice mai clar 
Evanghelia celor care crezuseră în El. El le-a spus că trebuie să continue în 
Cuvântul Său, să cunoască adevărul, care îi va face slobozi de puterea păcatu
lui. Dar unii au obiectat foarte asprn la auzul acestor cuvinte. Ei s-au conside
rat insultaţi. Nu aveau nevoie de o asemenea Evanghelie! Ei nu erau robi, ca să 
fie eliberaţi şi nu aveau de ce să stea în faţa lui Hristos care le spunea că sunt 
robi. Probabil că l-au mulţumit, spunându-I că nu aveau nevoie să fie eliberaţi 
de nici o putere a păcatului. Hristos le-a spus: ,,Voi aveţi de tatăl pe diavolul." 

Ei spuneau că sunt credincioşi, dar adevărul a ieşit la iveală: ,,După roadele lor 

îi veţi cunoaş"te!" Ei au respins Evanghelia lui Hristos, ceea ce ne arată că nu 
au fost credincioşi. Un om care respinge adevărul Evangheliei, nu este şi nu a 
fost niciodată credincios. 

Cu aceste gânduri în minte (care sunt ca o temelie, pe care se aşează Noul 
Testament), ajungem în paragraful în care galatenii se aflau întT-o situaţie simi
lară. Învăţătorii mincinoşi au încercat să-i înduplece că, dacă doreau să fie mân
tuiţi pe deplin, trebuiau să se lase tăiaţi împrejur. Nu ştim ce argumente au 
folosit ei în faţa galatenilor, dar se pare că au fost foarte simple şi convingă
toare. Galatenii nu aveau decât Vechiul Testament şi precis, învăţătorii falşi le-au 
spus: ,,Oare nu a poruncit Dumnezeu oamenilor Săi să fie tăiaţi împrejur?" 
,,Desigur." ,,Oare nu este clar că cei care cred în El, trebuie să asculte de porun
cile lui?" ,,Da, sigur că da." ,,Oare nu toţi sfinţii din Vechiul Testament au fost 
tăiaţi împrejur?" ,,O, chiar, toţil" ,,Şi ce a spus Dumnezeu că se va întâmpla cu 
cel care refuză să fie tăiat împrejur?" ,,Scrie clar va fi tăiat din mijlocul poporu
lui Său!" ,,Deci, dacă vrei să fii mântuit, trebuie să fii tăiat împrejur." Galatenii 
nu erau mari teologi şi li se părea foarte logic ce spuneau oameni aceştia. Dacă 
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vrei să fii mântuit, trebuie să te tai împrejur. Şi dacă nu vrei ca Dumnezeu să te 
nimicească şi nu eşti încă tăiat împrejur, neapărat trebuie să faci lucrul acesta. 
Desigur, că fraţii din Galatia nu au dorjt să aibă dezbinări între ei, aşa că s-au 
supus. La urma urmei, ce rău este dacă eşti tăiat împrejur? 

S-au ridicat o mulţime de întrebări. Dacă au acceptat că trebuie să fie tăiaţi 
împrejur ca să fie mântuiţi, atunci au înţeles ei vreodată Evanghelia? Sau, situa
ţia era următoarea: au crezut într-adevăr Evanghelia, dar pentru că erau con
vertiţi de curând de la păgânism şi pentru că nu erau logici tot timpul, au 
îmbrăţişat această doctrină falsă, fără să-şi de-a seama de implicaţiile ei. De 
unde ştim lucrul acesta? Până la urmă ne vom da seama după ceea ce au făcut, 
când Pavel le-a arătat implicaţia gravă a acestei învăţături false. Iată cum 
începe: 

Gnlateni 5:2 

Deşi Pavel era un om smerit, au fost momente când era neclintit în poziţia sa de 
apostol al lui Hristos Atunci când trebuia să se impunea, Pavel era foarte hotărât 
să se poarte cu toată autoritatea primită. Când era vorba de doctrina mântuirii, 
(care era în joc în cazul acesta), el a insistat asupra autorităţii sale apostolice, 
deoarece învăţătorii falşi nu erau apostoli. De aceea le spune foarte răspicat: 
„ Eu, Pavel, vă spun", iar ei trebuiau să hotărască ce atitudine să aibă în faţa 
autorităţii unui apostol. 

Hristos le-a spus ucenicilor, când i-a trimis în lucrare: ,, Cei care vă primesc 
pe voi, pe Mine mă primesc. Jar dacă oamenii vă resping pe voi ca apostoli, pe 
Mine mă resping, iar cei  care Mă resping pe Mine, resping pe Tatăl Meu. " De 
aceea spune Pavel: ,,Eu vă spun că dacă vă veţi tăia împrejur, Hristos nu vă va 

folosi la nimic. " Oare de ce? Ei credeau că trebuie să ai parte şi de tăierea 
împrejur şi de Hristos, ca să fii mântuit. Pavel le arată acum că este imposibil 
aşa ceva. Fie Îl ai numai pe Hristos ca să fii mântuit, fie alegi tăierea împrejur, 
fară Hristos. Cele două afirmaţii nu se împacă, deoarece Hristos nu este doar 
„un' Mântuitor, El este „singurul" Mântuitor. Hristos nu a realizat doar o parte 

din mântuirea noastră El a înfăptuit toată mântuirea noastră. Nu există o parte 

din mântuirea noastră, pe care El să nu fi înfăptuit-o. Nici o parte din mântuirea 

noastră nu trebuie completată cu altceva. În mântuire, e vorba de Hristos şi 
numai de Hristos. Cui insistă că trebuie să mai adauge ceva pentru „a ajuta" 
mântuirea, Hristos îi spune : ,,Atunci nu Mă ai pe Mine !" 

Fiindcă Hristos este Dumnezeu Cel întrupat. În Vechiul Testament, 
Dumnezeu Şi-a avertizat poporul împotriva idolatriei, care nu-i putea salva. El 
le spunea adesea : ,,Eu sunt Dumnezeu şi nu mai este nici Unul afară de Mine. 
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Uitaţi-vă la Mine şi primiţi mântuirea." Dumnezeu nu vrea să-şi împartă rolul 
de Mântuitor cu idolii. Tot aşa este şi Hristos, când e vorba de mântuire şi 
acceptare în faţa lui Dumnezeu. Trebuie să-L alegi pe Hristos, care să câştige 
mântuirea pentru tine. Dacă vrei, poţi alege tăierea împrejur, prin care crezi că vei 
câştiga mântuirea, dar nu poţi avea şi tăierea împrejur şi pe Hristos. Este un fapt 
real. Dar ce putem spune despre galateni? Care era poziţia lor? Ei nu văzuseră 
încă de ce nu poţi avea şi pe Hristos şi tăierea împrejur. Dar acum trebuie să 
vadă acest adevăr. Întrebarea este: Ce o să facă ei în urma auzirii adevărului? 

Galate11i 5:3 

Al doilea argument este că ei nu s-au gândit până acum că trebuie să ţină toată 
Legea! Unora le place să creadă că un lucru mărunt, cum ar fi tăierea împrejur, 
este necesar pentru mântuire. Dar ei nu se gândesc că atunci, ar trebui să ţină 
toată Legea, ca să fie mântuiţi. Vedeţi implicaţia acestui lucru? Tăierea împre
jur nu este decât o poruncă din Lege, şi încă una foarte mică. Dacă e adevărat 
că trebuie să ţii o poruncă din Legea Domnului ca să fii mântuit, atunci trebuie 
să împlineşti toată Legea. Dacă ai de gând să obţii mântuirea prin ţinerea Legii, 
nu poti să spui: ,,Eu sunt cel care alege această poruncă a Legii, pe care o s-o 
păzesc." Dacă vrei să ţii Legea, atunci trebuie să o ţii pe toată. 

Imaginaţi-vă un om, care l-a tot urmărit pe rivalul său în afaceri. Şi într-o zi, 
s-a dus şi i-a strecurat puţină otravă în băutură şi pentru că era şi mafiot, l-a 
împuşcat pe managerul de la bancă. Şi iată-l acum la tribunal, în faţa judecă
torului. Judecătorul îi zice: 

- Ai încălcat legea! 
- Vă rog domnule, dar eu ţin legea. Întotdeauna conduc pe partea cea bună 

a drumului, cum se cuvine! 
Nu credeţi că judecătorul o să spună: 
- Nu fii atât de prost! Crezi că dacă nu încalci legile rutiere, ajunge? În ţara 

aceasta trebuie să păzeşti toată legea. 

Aşa este şi cu Dumnezeu! Dacă ai de gând să faci ca mântuirea ta să depindă 
de ţinerea Legii, atunci nu-ţi ajunge să fii numai tăiat împrejur, ar trebui să 
împlineşti toată Legea. Dar până acum n-ai ţinut toată Legea şi nu ai nici o 
nădejde că vei ţine toată Legea de acum încolo. Dacă susţii că trebuie să ţii 
Legea, rezultatul final ar fi că Legea lui Dumnezeu te-ar blestema. Alege Legea, 
dacă trebuie să o alegi şi faptele Legii, dar vei fi pierdut pe vecie. Care este 
calea mântuirii? Să depinzi numai de Hristos şi să accepţi lucrarea pe care 
numai El a încheiat-o. Galatenii trebuiau să aleagă. 
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Galate11i 5:4 

Aici Pavel ne arată, mai întâi, implica�a doctrinară a acestei învăţături, după 
care ne prezintă efectul acestei învăţături mincinoase în relaţia unei persoane cu 
Hristos. 

Implicaţia doctrinară Aţi căzut din har? Această întrebare este de ordin doc
trinar şi logic. Într-un context cum este acesta, ,,har'' se defineşte ca fiind 
,,opusul faptelor" (Efeseni 2:8,9). Aici se vede clar că harul este opusul faptelor. 
Nu se poate să le ai pe amândouă în acelaşi timp. În Romani 11 :6 ni se spune 
că: ,,Dacă este prin har, nu mai este prin fapte, altminte/ea harul nu ar mai fi 

hm:" Nu poţi amesteca faptele cu harul. 

Jlusrratie. Iată un ceas. 
- V-ar place să aveţi un ceas? Dacă vreti, vă dau ceasul meu de mână. 
Poate m-aţi întreba: 
- Ce trebuie să plătesc pentru a-1 avea? 
- imic. Dar dacă nu-l vreţi, nu trebuie să-l luaţi. Cine-l vrea, nu trebuie 

decât să întindă mâna şi să-l ia. Este un dar, nu trebuie să plăti� nimic pen
tru ceas care este un cadou. 

Să presupunem că aş spune: 
- Iată ceasul. Acest ceas este foarte bun. 
- Cât costă? 
- Un leu. 

Atunci nu mai putem spune că este un dar. Dar nu e scump: ce este un leu, 
un bănuţ fără valoare. Oare nu merită ceasul meu nici atât? Cadranul ceasului 
meu arată 12 ore. Dacă împarţi un leu la doisprezece, ce mai rămâne? Este un 
dar, ce mai atâta vorbă. Nu, nu este un dar! Nu este un dar, dacă trebuie să 
plăteşti ceva. Chiar dacă plata este un amărât de leu. Dacă I-ai cumpăra cu un 
leu, ai spune: ,,Ce chilipir!" Ar fi un chilipir bun, dar nu un dar. Mântuirea este 
prin har şi este un dar prin excelenţă.. Nu o poţi plăti nici măcar cu echivalentul 
unui leu. Nici măcar o faptă micuţă, indiferent cât de micu(ă ţi s-ar părea. Ar 
însemna că ai cumpăra mântuirea sau ai câştiga-o şi ar înceta să fie un dar. Eşti 
mântuit fie prin har, fie prin fapte. Nu se poate prin amândouă. 

Galatenii nu au fost prea inteligenţi şi nu au văzut până acum contrazicerea 
între fapte şi har. Fiindcă aceasta era implica�a doctrinară şi legală a ceea ce 
susţineau ei. Dar odată confruntaţi cu această contradicţie, ei trebuia să înţe
leagă că mântuirea este fie prin har, fie prin fapte. 
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Dar nu apare numai o problemă doctrinară. Această învăfătura falsă 
afectează relaţia mea personală cu Domnul Isus. Cum sunt legat de Domnul 
Isus? El îmi oferă mântuire, nu doctrina . Avem nevoie de o doctrină bună, dar 
nu doctrina bună ne mântuieşte! Însuşi Hristos este Cel care mă mântuieşte. 
Care este relaţia mea cu EI? Oare vin la EI ca la un om de afaceri? Ca la un co
merciant, de la care cumpăr mântuirea? Sau vin la El ca unul care a falimentat 
şi-L rog să mă scape fără plată şi fără să mă coste nimic? Oare depind numai şi 
numai de El? Sau Îi spun: ,,Doamne, într-adevăr, depind de Tine în problema 
aceasta: 95% din mântuire Ţi-o datorez Ţie, căci depinde într-adevăr de 
lucrarea Ta pe care ai isprăvit-o la Calvar. Dar trebuie să fiu sincer, Doamne, 
trebuie să depind de tăierea imprejur în restul mântuirii." Ce ar spune Domnul? 
„Ai venit aici ca să Mă insulţi? Îmi spui tu Mie acum că nu e îndeajuns 
Persoana Mea? Că lucrarea Mea isprăvită nu este suficientă?" 

Dacă am spune că mântuirea depinde în parte de tăierea împrejur, acest lucru 
ar afecta relaţia noastră personală cu Domnul Ne-am înstrăina de Hristos. Poate 
spui: până acum, galatenii nu au ştîut care era implica{ia teologică. Dar ce-au 
făcut când li s-a arătat implicaţia teologică? Răspunsul lor depindea de faptul 
că erau credincioşi adevăraţi sau nu. Femeia păcătoasă din Luca şi-a arătat 
devotamentul faţă de Domnul Isus, dar Simon fariseu! nu, deoarece el depindea 
de faptele lui şi de ţinerea Legii ca să fie mântuit. În plus, o dispreţuia pe pros
tituata aceea care a intrat în casa lui. Simon depindea de Lege ca să fie mântu
it şi nu avea nici un devotament faţă de Hristos. Dacă galatenii erau adevăraţi 
credincioşi, în momentul în care li s-au arătat implicaţiile clare ale doctrinei 
false, ei ar fi trebuit să ia hotărârea de a abandona credinţa că tăierea împrejur 
îi poate mântui. 

Care este semnul caracteristic al unui credincios adevărat? Pavel ne spune în 
5:5. Să observăm contrastul între „voi care doriţi să fiţi neprihăni/i prin Lege, 

v-aţi despărţit de Hristos; aţi căzut din har "(v.4) şi „căci noi prin Duhul, aştep
tăm prin credinţă nădejdea neprihănirii" (v.5). Ce vrea să însemne această 
diferenţă? V. 5 nu se referă la faptul că am fost socotiţi neprihăniţi prin cre
dinţă, ceea ce era adevărat, ci descrie atitudinea unui credincios adevărat, care 
este o aşteptare a nădejdii neprihănirii. Ce înseamnă aceasta? Care este nădej
dea neprihănirii? 

Trebuie să înţelegem un lucru. Pavel nu spune că sperăm că într-o zi vom fi 
neprihăni�. Îndreptăţirea prin credinţă a avut loc în trecut (Romani 5: 1 ), nu este 
o chestiune ce va fi hotărâtă în viitor. Dacă suntem adevăraţi credincioşi, nu ne 
exprimăm aşa: ,,Sper că într-o zi voi fi îndreptăţit prin credinţă." Omul care 
depinde de faptele lui se exprimă aşa: ,,Mă străduiesc cât pot de bine şi sper că 
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Dumnezeu mă va accepta." Evanghelia spune că cine s-a pocăit şi a crezut în 
Hristos, nu va fi socotit neprihănit prin credinţă, ci a fost socotit îndreptăţit prin 
credinţă şi astfel are pace cu Dumnezeu. Da, Pavele, spui foarte bine, dar dacă 
nu eşti încă în ceruri şi eşti departe de a fi perfect, atunci care este nădejdea ta 
pentru viitor? 

Pavel spune că nădejdea lui pentru viitor este aceasta: ,,am nădejdea că într-o 
zi voi fi asemenea chipului Său în întregime." Am nădejdea că voi ajunge să am 
slava lui Dumnezeu. În Romani 5 spune că după ce am fost socotiţi neprihăniţi, 
prin credintă, noi beneficiem de harul lui Dumnezeu şi avem această încredere 
în care ne bucurăm. Ne bucurăm în nădejdea slavei lui Dumnezeu. Mai târziu 
ne arată pe ce se bazează această nădejde. Este nădejdea pe care o primim prin 
îndreptăţirea prin credinţă. Este nădejdea care se bazează pe neprihănirea lui 
Dumnezeu. Este nădejdea că într-o zi, vom fi făcuţi asemenea chipului Fiului 
Său. oi aşteptăm ziua aceea, pentru că nu am ajuns în stadiul acela încă. 
Verbul de aici este acelaşi cu verbul pe care-l foloseşte în Filipeni 3:20-21: 
,,Aşteptăm pe Mântuitorul nostru din cerur i, care va schimba trupul stării noas

tre smerite şi ne va preface asemenea trupului slavei Sale." Îl aşteptăm pe 
Domnul să vină şi aşteptăm şi harul pe care ni-l va arăta Domnul atunci. Aştep
tăm ziua când vom fi ca El. 

Dar pe ce ne bazăm când avem această nădejde? Pe faptele noastre? 
Depinde venirea Domnului Isus de faptele noastre? Venirea Domnului nu 
depinde de faptele mele. Pavel ne spune că„ aşteptăm prin Dulnt!". Ce vrea si 
spună? Trupul nostru este ca un cort care a fost făcut pentru un timp (: 
Corinteni 5:1-10). Ploile şi vânturile bat în pânza corturilor, care, fiind destu. 
de fragile, până la urmă se prăbuşesc şi nu mai sunt bune. ,,Aşa este şi trupul 
meu", spune Pavel. Aşa este şi al nostru. Dar noi ştim că, dacă se desface cor
tul, avem o clădire veşnică, o casă făcută de Dumnezeu în ceruri. Atâta vreme 
cât suntem în cortul acesta, din punct de vedere fizic, noi nu suntem în prezenţa 
Domnului, însă în momentul în care părăsim trupul, noi vom fi acasă cu 
Domnul. Pavel abia aştepta clipa aceea gloriasă. Tânjea să ajungă acasă la 
Dumnezeu. Pavel era pregătit să stea dacă era necesar. Dar tot mai bine era 
acasă la Domnul! Nu era o renunţare la luptă. Dumnezeu este Cel care creea.u'i 
în inima noastră dorinţa de a merge acasă, prin Duhul Sfânt. Duhul Sfânt este 
arvuna marii noastre moşteniri. El ne face să dorim să ajungem să vedem recolta 
deplină a mântuirii lui Dumnezeu. Deci, Duhul Sfânt este Cel care ne dă nădej
dea aceasta. 

În Hristos Isus, nici tăierea împrejur, nici netăierea împrejur nu are vreun 
pret-, ci credinţa care lucrează prin dragoste. Versetul acesta parcă se contrazice. 

93 



Acum spune că depinde de fapte, acum că nu depinde de fapte. Care este secre
tul acestor afinnaţii? ,,Credinţa care lucrează prin dragoste". Ne întoarcem la 
chestiunea noastră mai veche. Mântuirea nu se primeşte prin fapte, ci prin cre
dinţă. Însă dacă credinţa este sinceră, ea te va conduce la fapte. Trebuie să 
observăm diferenţa între condiţiile de primire a vietii şi dovada că ai viaţă. 

llustratie. Cum primeşte viaţa bebeluşul? Dacă strigă şi plânge tare, dacă dă 
din mâini şi din picioare şi dacă se murdăreşte cu tot felul de lucruri? Nu, nu 
primeşte viaţă, dacă face aşa ceva. El nu se naşte, fiindcă plânge destul de tare! 
El primeşte viaţă de la părinţii lui şi este un dar pe care nu l-a meritat deloc. 
Bebeluşul se naşte şi moaşa îl ia de mână şi de călcâie. Îl loveşte pe bebeluş şi 
el începe să ţipe cu putere. Ce crudă este moaşa. Dar toţi care aşteaptă afară, 
doresc să audă ţipătul copilaşului, căci dacă un copil se naşte şi nu ţipă, este 
mort. Plânsul nu este mijlocul prin care bebeluşul primeşte viaţă, ci dovada că 
bebeluşul este în viaţă! 

Astfel, ajungem la următorul argument al învăţătorilor falşi. Cel puţin pen
tru o vreme, falşii învăţători au reuşit să oprească procesul de creştere şi de dez
voltare al credincioşilor „Voi alergaţi bine, cine va tăiat calea, ca să nu mai 

ascultaţi de adevăr?" (Galateni 5:7). Aici Pavel foloseşte o ilustraţie din 
atletism. Viaţa de credinţă este o cursă. Trebuie să alergăm şi să continuăm să 
alergăm. Dar uneori credincioşii se poticnesc şi li se taie calea. Şi Petru a avut 
parte de un prilej de poticnire de felul acesta. A crezut Evanghelia, a alergat 
bine dar, datorită presiunii oamenilor din [erusalim, a început să se abată de la 
traseu .. Nu mai mergea drept înainte, în concordanţă cu adevărul pe care îl cre
dea. Cineva îi tăiase calea, a fost oprit. Pavel a trebuit să-i vorbească atunci, 
să-l ajute să treacă peste piatra de care s-a poticnit, ca să continue să alerge ca 
înainte. Dar lucrurile care opresc un credincios din alergare, nu vin de la 
Dumnezeu. Fiindcă în Galateni 5:8 spune:, înduplecarea aceasta nu vine de la 
Cel care v-a chemat." Cred că vedem argumentul: doctrina aceasta mincinoasă 
este judecată după efectul pe care l-a avut asupra credincioşilor. Şi efectul arată 
care a fost sursa acestei doctrine mincinoase. Sursa nu a fost Dumnezeu. 

De ce oare atâta zgomot în jurul unui lucru mărunt, tăierea împrejur? Fiindcă 
lucrurile mărunte pot să fie importante în viaţă. Puţin aluat poate să dospească 
toată plămădeala. Tăierea împrejur poate să fie o drojdie micuţă. Dacă accepţi 
faptul că tăierea împrejur este necesară pentru mântuire, până la unnă întreaga 
ta doctrină va fi pervertită. 
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În continuare, apostolul ne dezvăluie ce crede el în adâncul inimii sale 
despre destinatarii epistolei sale. Oare erau ca cei de pe vremea lui Ioan, care 
spuneau că cred în Hristos, dar când li s-a explicat Evanghelia clar, au refuzat-o, 
spunând „nu" lui Hristos? Sau erau credincioşi care, au fost opriţi şi împiedi
cati pentru o perioadă, dar după ce Evanghelia le-a fost prezentată clar, aveau 
să abandoneze tăierea împrejur, înţelegând că trebuie să-şi pună credinţa numai 
în Hristos? De unde putem şti ce fel de oameni au fost? Răspunsul final îl vom 
ana urmărind ce hotărâri au luat în urma prezentării din nou a Evangheliei. 
„Dar chiar de pe acuma", spune Pavel (5:10), ,,avem încredere ... " Pe ce se 
baza încrederea lui Pavel? El are încredere cu privire la ei, nu încredere în ei. 
El spune că încrederea lui este în Domnul. Pavel Îl cunoaştea pe Domnul şi ştia 
ce i s-a întâmplat lui Petru cu câtva timp în urmă. Petru era un credincios. Dar 
Domnul a îngăduit ca el să se lepede. Era extrem de periculos să te lepezi de 
Domnul. Dacă este o persoană care toată viaţa continuă să-L tăgăduiască pe 
Hristos şi Hristos se va lepăda de acea persoană. Hristos i-a spus lui Petru: ,,Te 
vei lepăda de Mine", dar el a răspuns: ,, Nu mă voi lepăda!" Ce om nechibzuit, 
să nu-L creadă pe Hristos. Hristos a mai adăugat: ,, Dar Eu M-am rugat pentru 

tine, ca credinţa ta să nu se piardă" (ce cuvinte minunate au fost acestea!). 
Toate celelalte au pierit: curajul, mărturia, încrederea în sine (ceea ce a fost un 
lucru bun) dar credinţa lui nu a pierit. De ce n-a pierit? Fiindcă I--lristos S-a rugat 
ca credinţa lui să nu se piardă. Când Petru s-a lepădat de Domnul, a spus tot 
felul de minciuni. El de fapt, credea cu adevărat în Domnul. Dar dacă am fi fost 
acolo lângă el, atunci când s-a lepădat de Domnul de trei ori şi cineva ne-ar fi 
întrebat: ,,Ce z iceţi, este omul acesta într-adevăr credincios?" Ce am fi spus? 
„O, chiar că nu ştiu. Credeam că este credincios şi se părea că a dovedit acest 
lucru, dar drept să spun, mi-e cam teamă de el. Adică, el spune că nu este cre
dincios. Dacă el spune că nu-i, cum pot eu să spun că este?" 

Cu alte cuvinte, mărturia contrazicea faptele. Mi-e teamă ca uneori mărturia 
din viaţa mea să nu fie în contradicţie cu faptele mele. Dacă m-aţi fi cunoscut 
şi m-aţi fi văzut în unele împrejurări, poate aţi fi spus: ,,Sunt surprins că merge 
şi mai predică în public. Nu m-aş fi aşteptat ca omul acesta să se enerveze aşa 
de repede, să fie aşa de sarcastic în unele situaţii, nici atât de nerăbdător une
ori." Dovada poate fi uneori contradictorie. Acest lucru ne pune într-o situaţie 
dificilă cu Petru. Era el un adevărat credincios care s-a poticnit? Sau era un 
iudeu, care nu a fost niciodată un credincios adevă.rat? 

Ca să găsim răspunsul final, trebuie să vedem sfârşitul acestei întâmplări din 
viata lui. Mulţumim Domnului, care a ştiut răspunsul de la bun început. 

- Mă rog pentru tine, ca credinţa ta să nu se piardă şi după ce te vei întoarce 
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(nu dacă vreodată te vei ridica) ci după ce te vei ridica, întoarce-te la fraţii 
tăi şi întăreşte-i. 
A fost reabilitat şi s-a întors. După lepădare, a crezut în Domnul mai mult 

ca niciodată în viaţa lui, căci Domnul îi spusese: 
- Petre, o să te lepezi de Mine de trei ori 
- Nu, Doamne, a spus Petru foarte sigur. Ştii Doamne, câte o dată mai 

greşeşti şi Tu. Nu sunt chiar atât de nechibzuit. 

Dar Petru s-a lepădat într-adevăr de Domnul, căci Domnu I îi zisese: ,, Înainte 
ca cocoşul să cânte de trei ori, Le vei lepăda de trei ori. " Şi în clipa când Petru 
s-a lepădat a treia oară, s-a auzit cântecul cocoşului. Biblia spune că Domnul S-a 
uitat către el. În clipa aceea, Petru a crezut în Domnul mai mult decât înainte, 
pentru că şi-a amintit cuvintele Domnului care s-au adeverit. Nu avea altă alter
nativă decât să-L creadă pe Domnul. Prin această întâmpiare, Petru a primit o 
întărire extraordinară, pentru că Domnul i-a spus şi: .,după ce te vei Întoarce ... " 

Dacă prima parte a fost adevărată şi a doua parte este adevărată. Petru a 
reuşit să treacă peste această întâmplare şi a trăit o viaţă lungă, ca să dovedească 
şi să demonstreze că a fost într-adevăr un credincios adevărat. Petru a mai 
alunecat o dată, în Antiohia. Atunci s-a mai clătinat puţin. (Unii dintre noi ne 
pricepem la clătinat). Dar Domnul l-a trecut şi prin cea de a doua alunecare. 

Este minunat că în rugăciunea din Ioan 17, Domnul Isus explică: ,,Le-am dat 
Cuvântul Tău şi acum ei cred. Tată, Eu i-am păzit pe toţi în credinţa lor şi nu 
l-am pierdut pe nici unul măcar, cu excepţia lui luda, care nu a fost niciodată un 
credincios." Domnul Isus a specificat că Iuda n-a fost credincios niciodată. 
„Acum Te rog păzeşte-i Tu, Tată." Credeţi că Dumnezeu Tatăl nu se pricepe la 
fel de bine ca Hristos? Dacă Hristos nu a pierdut pe nici unul, nici Tatăl nu va 
pierde! Este interesant că în Ioan 17 spune „pe nici unul nu l-am pierdut", iar 
în Ioan 18, Petru se leapădă de Domnul. Putem spune: ,,Acum e acum, Doamne. 
Unul a căzut. L-ai pierdut pe unul, Doamne!" Dar să aşteptăm până în Ioan 21, 
unde Hristos a dovedit că afirmaţia Lui a fost adevărată. El nu l-a pierdut pe 
Petru, ci 1-a adus înapoi. ,,Din toţi aceia pe care Mi i-ai dat, pe niciunul nu 
/-am pierdut. " 

În final să observăm care a fost atitudinea lui Pavel cu privire la aceşti pre
dicatori: ., Dacă mai propovăduiesc tăierea împrejur, de ce  mai sunt prigonit? 
Atunci pricina de poticnire a crucii s-a dus" (5: l 1 ). Ei l-au vorbit de rău pe 
Pavel şi poate că au auzit că, aşa cum a fost cazul lui Timotei, Pavel i-a tăiat 
împrejur pe anumiţi tovarăşi de lucru. Probabil oamenii aceştia au auzit zicân
du-se: ,,lată, în anumite împrejurări Pavel totuşi predică tăierea împrejur." Dar 
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au interpretat cu totul greşit. Pavel l-a tăiat împrejur pe Timotei, dar nu a fost o 
tăiere împrejur pentru mântuire. ,,Dacă mai propovăduiesc tăierea împrejur 
pentru mântuire, de ce mai sunt acum prigonit peste tot unde merg în sinagogile 
Iudeilor?" Sunt prigonit, deoarece predic crucea lui Hristos, cruce care spune 
Iudeului că tăierea împrejur şi ţinerea Legii nu foloseşte la nimic. Din cauza 
aceasta mă prigonesc, din cauza pricinii de poticnire a crucii. De aceea, el spune 
în versetul 12: .. O, de s-ar schilodi odată cei care vă tulbură", pentru că ei per
vertesc mesajul meu şi mă vorbesc de rău, ca să-mi strice reputaţia demnă de 
încredere pe care o am. 

Am petrecut mult timp asupra acestor versete. Dar şi versetele care ne-au 
mai rămas sunt foarte importante. Paragraful anterior a fost crucial, căci trebuie 
să ne cercetăm inima în toate aceste privinţe. Trebuie să ajungem la una din cele 
două opinii. Unii ajung să creadă una dintre opinii, alţii ajung să creadă cealaltă 
opinie. Eu am spus ceea ce cred eu şi fie ca să ne hotărâm cu toţii care dintre 
păreri o luăm pentru noi. Cu toate acestea, să ne iubim unii pe alţii. 

10. Argumentul faptului că Evanghelia justificării prin credinţă include 

trăirea în sfinţenie şi ceea ce este şi implică ea - Galateni 5:13-6:10 

Prin acest argument, Pavel susţine că doctrina îndreptăţirii prin credinţă este 
adevărată, pentru că asigură resursele necesare unei vieţii sfinte. Pavel ne va 
descrie care anume sunt aceste resurse şi ce anume implică ele. Pavel susţine că 
resursa trăirii în sfinţenie, este puterea Duhul Sfânt, după care scoate în evi
denţă că, dacă suntem conduşi de Duhul, nu suntem sub Lege. lată cum Pavel 
continuă să susţină acelaşi punct de vedere şi anume, că mântuirea nu depinde 
de ţinerea Legii. El va argumenta nu numai că nu putem fi socotiţi prin Lege, 
dar şi că Legea nu poate să ne sfinţească în adevăratul sens al cuvântului. 

Să acordăm puţină atenţie sensului cuvintelor„ nu sunteţi sub Lege". Legea 
lui Dumnezeu nu este un simplu sfat. Cu siguranţă, ea ne dă învăţătură despre 
modul în care trebuie să trăim. Avem nevoie de învăţătura pe care ea ne-o 
aduce. Standardele arătate de Lege trebuie îndeplinite. Însă Legea nu se reduce 
la învăţătură. Legea este „poruncă + pedeapsă pentru neascultare". Legea ne 
obligă să nu coborâm sub standard. Dacă nu atingem standardele respective, 
Dumnezeu ne va respinge şi vom ajunge sub blestemul Legii. Legea ne obligă 
prin ameninţarea pedepsei, dar nu acesta este modul prin care Dumnezeu ne 
face sfinţi. Noi nu suntem sub acest sistem, suntem deja acceptaţi de 
Dumnezeu, pe temeiul jertfei lui Hristos şi al credinţei. Dar continuă să fie 
dorinţa lui Dumnezeu ca noi să îndeplinim cerinţa Legii. însă El nu ne mai 
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obligă să facem aceasta de frica Legii, ci ne conduce să o împlinim prin puterea 
Duhul Sfânt, pe care ni L-a dat. Aceste două principii diferă mult între ele. 

Când eram mai tânăr, tatăl meu stabilise o lege: ,,dacă fugi prin grădină şi 
prin noroiul de pe stradă, nu ai voie să dai buzna în casă cu noroiul pe pantofi, 
pentm că îi vei da mult de lucru mamei. Va trebui să cureţe după tine. Deci, să 
nu te prind că intri în casă cu noroi pe pantofi. Dacă totuşi vei intra, o să-ţi dau 
şase lovituri de să mă ţii minte." Aşa funcţionează Legea. După ce am crescut, 
tatăl meu tot nu mi-a dat voie să intru cu noroi în casă, doar pentru că eram mai 
mare. Dar nu mi-a mai spus: ,,Vezi că dacă intri cu noroi în casă o să-ţi dau şase 
de să mă �i minte." Dar nici nu am mai intrat cu noroi în casă. De ce? Fiindcă 
îmi era frică că mă bate tatăl meu? Nu, ci pentru că între timp crescusem. Acum 
duhul tatălui meu era în mine, aveam sentimentul valorilor lui şi nu mai doream 
să murdăresc covorul cu noroi. Am continuat să respect cerinţa legii, dar pe 
baza unui principiu complet diferit. Exact acelaşi lucru îl spune şi Pavel. Să 
urmărim schit-a argumentului său. 

Galate11i 5:13 - Libertatea pe care ne-o aduce îndreptăţirea prin credinţă nu ne 
dă „permisul" de a păcătui. Eşti liber, dar nu-ţi folosi libertatea ca să dai posi
bilitate firii pământeşti să se manifeste. Libertatea nu poate da niciodată liber
tatea de a păcătui, pentru că păcatul este robie. Păcatul nu este libertate. Mulţi 
oameni cred că a păcătui înseamnă să fii liber. Dar a păcătui este robie. Şi cu 
cât păcătuieşti mai mult, cu atât se strânge mai tare lanţul robiei. Hristos a spus: 
,,Dacă veţi rămâne În Cuvântul Meu, veţi cunoaşte adevărul şi adevărul vă va 

face liberi." Îndreptăţirea prin credinţă ne eliberează, dar nu ne dă dreptul să 
păcătuim. 

Galateni 5:14 - Întreaga Lege se cuprinde într-o poruncă. Intenţia pe care a 
urmărit-o Dumnezeu prin faptul că ne-a mântuit prin credinţă, este ca cerinţele 
morale şi spirituale ale Legii să fie nu abrogate, ci împlinite. Acest lucru trebuie 
să-l înţelegem foarte clar. Faptul că nu suntem sub Lege, nu înseamnă că nu tre
buie să ţinem cont de Lege. Dumnezeu doreşte ca noi să ne ridicăm la stan
dardele Legii, nu pentru a câştiga mântuirea, ci pentru că am primit deja mân
tuirea. Dumnezeu ne-a dat Duhul Său ca împlinirea acestor legi să fie posibilă. 

Galaleni 5: 15 - Ne aminteşte următorul lucru: prin credinţa în Hristos suntem 
liberi de pedeapsa păcatului, dar nu suntem liberi de puterea păcatului. Nu sun
tem neapărat liberi de consecinţele păcatului. Ce diferenţă este între pedeapsă 
şi consecinţă! 
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Exemplu. Să presupunem că într-un moment de ispită, mă îmbăt, cad pe fe
reastră, îmi rup un picior aşa de tare încât trebuie amputat. După ce ies din sala 
de operaţie, mă pocăiesc de păcatul meu şi Îl rog pe Domnul să mă ierte. 
Domnul mă va ierta şi îmi va aminti versetul: ,,lată, acum nu mai este nici o 
osândire pentru cei ce trăiesc În Isus Hristos!" Deci nici o pedeapsă! Dar cum 
rămâne cu consecinţele? Rămân în sala de operaţie şi-L rog pe Domnul să-mi 
pună piciorul la loc? Probabil că nu o va face, până în clipa în care îmi va da 
un trup nou. Pedeapsa este un lucru, iar consecinţele sunt un alt lucru. 

Călătoresc în multe părţi ale lumii. Toţi oamenii lui Dumnezeu sunt nişte 
oameni minunaţi. Dar modul în care unii creştini (nu departe de România) sunt 
în stare să se certe unii cu alţii, este uimitor! Am văzut cum lucrarea lui 
Dumnezeu a fost spulberată de creştini care se luptă unul cu celălalt, care se 
muşcă între ei şi se poartă mai rău decât necredincioşii. Nu este nici o osândire, 
nici o pedeap ă, dar există consecinte. Dacă ne muşcăm unii pe al�i, vom 
secera consecinţele - ne vom mânca între noi. Trebuie să fim foarte atenţi! 

Galateni 5:16-18 - Adevărata sfinţenie nu este produsă de Lege, ci de dragostea 
care este în noi. Dacă umblăm călăuziţi de Duhul, nu vom împlini poftele firii 
pământeşti. Desigur, firea rămâne cu noi. Din moment ce suntem credincioşi, 
în noi se dă o bătălie: firea pofteşte împotriva Duhului şi invers, aşa că „ nu 
puieţi face tot ce voiţi". Aceste două puteri sunt adversare. Firea mă va trage 
într-o direcţie, să fac anumite lucruri, iar Duhul Sfănt va dori ca să fac altceva. 
Eu trebuie să mă aliniez direcţiei Duhului. 

Călătoresc în multe ţări şi am parte de diferite duşuri. La mine acasă, duşul 
e prevăzut cu un sistem cam nefericit. Apa fierbinte vine pe o conductă şi apa 
rece pe altă conductă. Odată făceam duş şi apa era caldă şi plăcută. Dintr-o dată, 
apa rece a început să vină cu o presiune mai mare decât apa caldă. Era ca un 
aisberg! Apoi, a venit apa fierbinte cu presiune mai mare şi m-am opărit. Cam 
aşa este uneori în viaţă. Duhul râvneşte împotriva firii pământeşti, firea pofteşte 
împotriva duhului, iar noi trebuie să învăţăm să-i îngăduim Duhului să ne con
ducă. Acesta este secretul noului legământ. Legea era scrisă pe table de piatră, 
fără să-ţi dea puterea să o împlineşti. Noul Legământ este următorul: prin Duhul 
lui Dumnezeu, El scrie Legea în inimile noastre, iar noi trebuie să urmăm 
călăuzirea Duhului. Trebuie să-L lăsăm să ne cârmuiască, să-L lăsăm să scrie 
legile respective tot mai adânc în personalitatea şi caracterul nostru. Nu sunt 
doar cuvinte, ci sunt expresia şi puterea vieţii noi. 

După aceea Pavel ne atrage atenţia asupra faptelor firii (5: 19-21 ). El încheie 
această secţiune cu un avertisment solemn:,. Vă spun mai dinainte, cum am mai 
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spus, că cei ce fac astfel de lucruri nu vor moşteni împărăţia lui Dumnezeu." 
Trebuie să lăsăm Scriptura să ne vorbească cu toată autoritatea ei neştirbită. Cei 
care în mod constant practică faptele firii pământeşti, fără să se pocăiască, 
neavând intenţia să trăiască altfel, nu vor moşteni împărăţia lui Dumnezeu. 

Să retinem: cum vom deveni moştenitori? Prin credinţă, nu prin faptele 
Legii. Dacă cineva nu moşteneşte împărăţia lui Dumnezeu, atunci nu este un 
credincios. Cum devenim moştenitori? Datorită faptului că suntem în Hristos, 
suntem şi moştenitori. Dacă oamenii nu moştenesc împărăţia, ce ne arată acest 
lucru? Nu sunt în Hristos. Este un avertisment solemn. Cei care în mod constant 
practică păcatul, rară să se pocăiască, fără să aibe intenţia de a-şi schimba viaţa, 
nu sunt credincioşi de categoria a doua, ci sunt necredincioşi. Cu acest avertis
ment solemn, Ioan spune: , Prin aceasta ştim care sunt copiii lui Dumnezeu şi 
copiii Diavolului. Cel care în mod constant trăieşte în păcat este de la Diavolul." 
Toţi credincioşi pot să cadă, nimeni nu este desăvârşit, dar semnul distinctiv al 
unui adevărat credincios, este că atunci când păcătuieşte, se pocăieşte de îndată. 

în fiecare duminică, venim la cina Domnului şi Domnul ne cere la fiecare în 
parte să ne cercetăm. Dacă suntem credincioşi adevăraţi şi nu ne cercetăm, 
Domnul_ ne va pedepsi, până când ne vom pocăi. Dar ce se întâmplă cu omul 
care merge înainte cu viaţa lui şi nu are de gând să se pocăiască? Un asemenea 
om nu este un credincios, iar loan afirmă , este de la diavolul." Trebuie să luăm 
cuvintele aşa cum ne sunt spuse. 

Am cunoscut şi eu un asemenea caz. Un om din Irlanda fusese credincios şi 
a fost implicat într-o afacere dubioasă. A luat-o pe pantă în jos, s-a îndepărtat 
de Domnul, s-a împlicat în multe afaceri păcătoase. Şi Domnul a început să se 
preocupe îndeaproape de el. Afacerile nu i-au mai mers bine, a început să aibe 
probleme psihice. Din disperare, a încercat să-şi salveze afacerea şi într-o seară 
a trecut pe lângă o sală unde se predica Evanghelia. A văzut numele unui englez 
ce urma să predice în ziua următoare. EI nu mai intrase în casa de rugăciune de 
40 ani şi s-a născut in inima lui dorinţa să asculte Evanghelia. Predicatorul din 
seara aceea avea ca subiect mărturisirea lui Petru. A descris lepădarea lui Petru, 
a descris panica trăită de Petru şi modul în care Domnul l-a ridicat. A văzut mila 
unui Dumnezeu care l-a chemat înapoi. În ziua următoare, am primit un telefon, 
urmând să ne întâlnim la prânz. Şi omul s-a întors la Domnul. Dumnezeu este 
plin de îndurare, dar aceasta nu neagă adevărul acestui avertisment solemn: cei 
care în mod constant trăiesc în păcat şi nu se pocăiesc de purtarea lor, aceşti 
oameni nu sunt credincioşi şi nu vor moşteni împărăţia lui Dumnezeu. 

Sunt enumerate elementele roadei Duhului, iar când Pavel încheie lista, 
repetă din nou: .,Împotriva acestor lucruri nu este Lege" (5:23). Cei mântuiţi 
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trăiesc prin credinţă şi nu prin faptele legii, iar când Duhul produce roada 
Duhului în viefile lor, până şi vrăjmaşii lor trebuie să recunoască că nu au nici 
un temei să-i acuze. În general vorbind, este adevărat că oamenii care au fost 
într-adevăr mântuiţi prin credinţă, vor demonstra standarde înalte în viaţă, stan
darde care nu vor fi doar religiose. 

Galate11i 5:24 - ,,Cei ce sunt ai lui Hristos Isus, şi-au răstignU firea pămân

tească împreună cu patimile şi poftele ei." Este vorba de ceea ce facem. În ochii 
lui Dumnezeu am fost răstigniţi împreună cu Hristos. Atunci când Hristos a 
murit, noi am murit. Din punct de vedere legal, Dumnezeu ne consideră ca şi 
cum am fi fost noi răstigniţi. Dar din punctul nostru de vedere, noi trebuie să ne 
răstignim firea pământească. Este o metaforă foarte puternică. Atunci când ne-am 
pocăit, noi am afirmat: ,,firea noastră veche cu dorintele ei rele, este un lucru 
putred, care merită ţintuit pe crucea Lui." Decizia pe care am luat-o atunci, con
tinuă în fiecare zi. Şi când firea coboară de pe cruce, să-i spunem: ,,Stai o clipă! 
Tu trebuia să fii acolo ţintuită pe cruce. Cum ai coborât jos? Dă-mi voie să te 
pun la loc. Şi dacă te mai dai jos, voi proceda la fel." Este o muncă de o viaţă, 
deoarece oridecâte ori nu veghem, firea veche coboară de pe cruce şi produce 
mult necaz, până când o punem la punct şi o trimitem înapoi la locul unde tre
buie să fie. 

Evanghelia îndreptăţirii prin credinţă taie rădăcina mândriei. Dacă sfinţenia 
ar depinde de eforturile mele, voi avea impresia că cel de lângă mine nu este l, 
fel de bun ca mine. Şi atunci mă voi mândri. Când tu vei greşi, eu voi râde şi îr, 
loc să-fi spun ţie, merg la altcineva să-i spun. Am să-i zic: ,,Sigur, eu nu vreau 
să vorbesc de rău pe nimeni şi ştiu că poate ar fi mai bine să nu-fi spun, dar tu 
îl cunoşti pe fratele cutare. Ştii ce l-am văzut ieri făcând?" Astfel, eu mă mân
dresc că sunt mai bun decât fratele meu. În clipa respectivă dovedesc că am 
uitat Evanghelia. Am fost atât de rău, încât tot ce a mai putut face Dumnezeu 
cu mine a fost să mă ţintuiască pe o cruce. Acest lucru nu trebuie să-l uit! Dacă 
veţi descoperi că am căzut într-o greşeală, datoria voastră este să mă iubiţi şi să 
vă amintiţi că şi voi aţi fi putut face acelaşi lucru, foarte uşor. Veniţi alături de 
mine şi ajutaţi-mă să înving. Mândria este ultimul lucru pe care trebuie să-l posede 
un credincios. Dacă, într-un fel, am fost ajutat să păzesc Legea stăntă a lui Dumne
zeu, întregul credit nu trebuie să mi se atribuie mie, ci Duhului Stănt din mine. 

Galateni 6:6-10 - Indemn practic 
Trebuie să semănăm în Duhul şi din Duhul vom secera viaţa veşnică. Dacă vom 
semăna în firea pământească, vom secera din ea putrezirea. Încă o dată, aceas-
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ta nu înseamnă că ne câştigăm mântuirea sau ne câştigăm viaţa veşnică. Viata 
veşnică o primim în dar. Avem viaţa veşnică? Vom răspunde: ,,Sigur că da!" 
Dar unde o ţinem? Am pus-o undeva în siguranţă într-o cutie şi am dus-o la 
bancă? Şi când va veni Domnul, Îi vom spune: ,,Numai o clipă, aşteaptă-mă. 
Trebuie să fug la bancă, să-mi scot viaţa veşnică"? Vom zice: ,,Ei, nu suntem 
aşa naivi. Viaţa veşnică nu este un lucru pe care-l punem într-o cutie. Este o 
viaţă care trebuie trăită, o viaţă care ascunde un potenţial imens. Acest potenţial 
trebuie dezvoltat." Aşa cum, poţi avea o fetiţă care să se nască cu un talent 
muzical deosebit, dar dacă acest talent nu e dezvoltat, nu va da nici un rod. 

La fel şi noi, avem viaţa veşnică cu un potenţial etern şi prin puterea Duhul 
Sf'ant suntem chemaţi să lucrăm la dezvoltarea potenţialului respectiv. Ce vom 
obţine dacă facem aşa? Ce altceva, decât viaţa veşnică! Ce uimitoare este 
această viaţă veşnică, cu potenţialul ei infinit şi etern. Dacă însă îmi investesc 
timpul, energia şi banii doar ca să fac pe voie firii pământeşti, atunci voi secera 
putrezire, lacrimi şi durere şi tot ce am realizat va pieri. În cel mai bun caz, 
roadele mele vor dăinui o vreme, după care vor pieri. De aceea, să investim în 
Duhul._.,Dumnezeu nu se lasă să.fie batjocorit, vom culege ceea ce am semă

nat. " Dacă sămănăm grâu, nu o să obţinem orz, ci vom obţine grâu. Dacă am 
semănat în Duhul, vom secera viaţa veşnică. Dacă semănăm în firea pămân
tească, vom secera în firea pământească. Atunci nu va folosi la nimic să merg 
să-I spun lui Dumnezeu: ,,Doamne, ştii eu nu am vrut secerişul acesta slab. Te 
rog frumos transformă-l în altceva." Nu, Dumnezeu nu se lasă batjocorit: Obţii 
ceea ce ai semănat. 

Pavel încheie epistola sa, scoţând la lumină motivele incorecte ale învăţăto
rilor mincinoşi. Sunt motive triste. Motivaţia lor este de a se mândri cu trupul 
celor care-i ascultă. Dimpotrivă, Pavel ne arată care este o motivaţie corectă: 
„Ferească Dumnezeu, să mă laud cu altceva decât cu crucea Domnului nostru 

Isus Hristos. " Ea este modalitatea prin care am fost răstignit faţă de lume şi 
lumea faţă de mine. Nu îmi asum această slavă. Întreaga slavă trebuie dată lui 
Hristos şi crucii Sale. 

În afară de faptul că predic, ce alt semn ai autenticităţii mele mai puteţi 
vedea? Uitaţi-vă la oboseala şi la mâinile mele. Uitaţi-vă la spatele meu. Veţi 
găsi urme de răni pe tot trupul meu, cicatrici de toate formele şi mărimile, din 
cauza pietrelor ce au căzut peste mine, a întemniţărilor, a naufragiilor şi a oame
nilor care au încercat să mă ucidă. Toate acestea, ca să vă aduc Evanghelia. 
Vreţi să ştiţi dacă Evanghelia mea este adevărată? Spuneţi de ce port eu toate 
acestea semne în trupul meu? Am răbdat toate acestea persecuţii, pentru ca să-mi 
câştig mântuirea? Sunt mântuit prin credinţă şi dacă n-aş suferi pentru voi, tot 
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aş fi mântuit. Pe vremea când credeam că mântuirea se primeşte prin fapte, nu-mi 

păsa de loc de voi, galatenilor. Nu aveam nici o urmă de dragoste pentru voi, 
neamurile. Asta era pe vremea când credeam că mântuirea se obţine prin fapte. 
Dar când am descoperit că mântuirea este un dar, că Hristos a murit pentru 
mine, pe când eram vrăjmaş al Său, dragostea Lui mi-a umplut inima într-o 

asemenea măsură, încât am simţit că trebuie să vin să vă spun şi vouă Evan

ghelia. Chiar dacă m-ar fi costat viaţa, tot aş fi venit să vă predic Evanghelia. 
Acesta este semnul caracteristic al unui adevărat credincios. Eu port semnele 

Domnului nostru Isus Hristos pe trupul meu, semne care arată că sunt robul Lui. 

Fie ca Domnul să-Şi binecuvinteze Cuvântul Său pentru noi. 

Rugăciune. ,Jncă o dată, Tată, venim să-lî mulţumim pentru Cuvântul Tău 
sfânt şi pentru apostolul Tău, pe care l-ai inspirat să scrie aceste cuvinte. Îţi 
mulţumim pentru bucuria studiului. Îţi mulţumim pentru ajutorul care ni-l 
putem da unii altora, În studierea Cuvântului Tău. Îţi mulţumim pentru tot ceea 
ce Duhul Tău ne-a deschis ochii ca să vedem. Mărturisim inaintea Ta, că ade
seori studiul Cuvântul Tău este o muncă dificilă. Am investit multe ore de 
muncă În acest studiu, dar ne bazăm pe făgăduinţa Tale, că ceea ce seamănă 
omul, aceea va şi secera. Ştim că vom secera la vremea cuvenită, timpul pe care 
l-am petrecut studiind Cuvântul Tău. Doamne Încredinţăm totul În mâna Ta. 
Recunoaştem că cele mai mari dificultăţi nu le Întâmpinăm În domeniul 
înţelegerii Cuvântului Tău, ci în împlinirea Lui. Aşa că acum, Îţi cerem fn mod 
deosebit harul Tău, pentru că suntem mai răspunzători, din moment ce am 
învăţat mai mult. Ajută-ne să demonstrăm puterea Duhul Sfânt în vieţile noas
tre, ca să-Ţţfim plăcuţi. Fă-ne nişte reclame vii ale Adevărului, ale Evangheliei 
Tale. Toate acestea Te rugăm din pricina dragostei Fiului Tău preaiubit, pe 
care ai pus-o în inimile noastre. Ajută-ne să creştem zilnic fn înţelegerea 
dragostei Tale pentru noi, aşa încât şi dragostea noastră să crească, pentru a 
putea sluji din inimă. Te rugăm, bincuvintează-ne. Binecuvintează bisericile şi 
familiile din care venim. Toate acestea lî le cerem în Numele Domnului nostru 
Isus Hristos. Amin. " 
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